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روزنامه صبح ایران

»برای ساختن یک بنا، اول باید پایه های محکم آن را کار گذاشت. هر چه بنا بزرگ تر و سنگین تر و ماندگارتر باشد، پایه های آن محکم تر و 
قوی تر و شکست ناپذیرتر خواهد بود. اگر ما مبارزه ملت ایران را که به طور عمومی و تعیین کننده، از سال پنجاه و شش آغاز شد به یک بنای 
رفیع و مستحکم تشبیه کنیم، پایه های قوی و شکست ناپذیر و ماندگارِ این بنای مستحکم، در قم نشانده و کار گذاشته شد. قم یک ذخیره الهی 

برای اسلام بود.«)مقام معظم رهبری( 
قم خاستگاه،  مرکز و محل آغاز انقلاب است و مردم این خطه مقدس شهره ولایتمداری،  هوشمندی،  دشمن شناسی و انقلابی گری هستند؛  قم 
همواره در طول تاریخ چه قبل و چه پس از انقلاب اسلامی نقش آفرین صحنه های سیاسی،  اجتماعی و فرهنگی بوده و با جایگاه متعالی دینی، 
 علمی و مذهبی بار سنگین هدایت اعتقادی جامعه را به دوش می کشد. تصریح مستقیم روایات بر ظرفیت عظیم معنوی قم مقدس،  وجود بارگاه 
خواهر علی بن موسی الرضا)ع( و بیش از 400 امامزاده واجب التعظیم،  خاستگاه مهدی باوران و مهدی یاوران و حوزه های معظم علمیه همواره این 
شهر را از دیگر شهرها کشور و دنیا متمایز ساخته و مردم آن را هشیارتر،  آگاه تر و بصیرتر به رشد و بالندگی رسانده است.مردم قم در برهه های 
مختلف تاریخی قبل و پس از انقلاب هرجا که احساس نیاز کرده اند در میدان حضور بصیرانه داشته و با تکیه بر توان علمی، اعتقادی، معنوی و 
سیاسی حوزه علمیه و علمای اعلام، پیشاپیش حرکت های آزادی خواهانه و دشمن شکن بوده اند.15 خرداد 1342 و 19 دی 1356 دو تاریخ کلیدی 
و موثر در پیروزی انقلاب اسلامی است که بازی گردان و نقش آفرین اصلی آن مردم همین خطه مقدس بوده اند. قمی ها جرقه انقلاب را زدند و بر 
طبل پیروزی اش کوبیدند و در طول دوران انقلاب اسلامی همواره پشتیبان ولایت فقیه و نظام و انقلاب بودند. بصیرت قم،  نشات گرفته از حوزه،  
علما و به برکت وجود معنوی حضرت فاطمه معصومه)س(،  همواره زبانزد بوده و امروز نیز در برهه حساس جنگ اقتصادی،  فرهنگی و اجتماعی،  
این قم و مردم قم هستند که پیشتاز شده اند تا توطئه های شوم دشمن را همچون گذشته خنثی  کنند.امروز و در آستانه چهلمین سالروز طلوع 
خورشید تابنده و شکوهمند انقلاب اسلامی،  قم مقدس همچنان پرفروغ جایگاه عمیق و عظیم علمی،  فرهنگی و سیاسی هدایت گرانه خود را 
حفظ کرده و ارتقا بخشیده و به خاستگاهی امن و پرتلالو برای عالمان،  آزادی خواهان و دوست داران خاندان عصمت و طهارت)ع( از سرتاسر دنیا 
تبدیل شده است،  که باید این ظرفیت ارزشمند و الهی را قدر دانسته و همواره نسبت به تقویت این شهر و خدمت بیش از پیش به مردم بصیر،  
ولایی و انقلابی آن کوشید.اینجانب ضمن گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 19 دی،  شهدای انقلاب اسلامی و دفاع مقدس و شهدای مدافع حرم،  
بار دیگر اعلام می دارم که مجموعه خادمان مردم در تیم مدیریت شهری قم با توانی مضاعف و دو چندان نسبت به قبل، با توسل به اهل بیت 
عصمت و طهارت)ع(،  ضمن بیعت مجدد با آرمان های امام راحل عظیم الشان)ره( و با تکیه و تبعیت از منویات مقام معظم رهبری حضرت آیت الله 
العظمی امام خامنه ای)مدظله( خدمت به مردم بصیر قم مقدس را افتخار دانسته و همواره در زمینه رشد و توسعه این جهان شهر شیعی می کوشد.

پیام شهردار قم به مناسبت 19 دی ماه 
سالروز قیام خونین مردم قم

سیدمرتضی سقائیان نژاد- شهردار قم

جهانگیری: قول می دهم که با تمام وجود بمانم

در شرایط سخت باید مردان بزرگ به میدان بیایند

هشدار احمد توکلی:

فساد نظام را تهدید می کند

زائری ممنوع التصویر شد! 

محمد هاشمی: 

گزارش علت فوت هاشمی 
دست رییس جمهور است

 FATF پاسخ به ابهامات موجود درباره تصویب

چرا باید به 
FATF بپیوندیم؟

2

3

2

2

7

آیت الله مکارم شیرازی با اشاره به نقشه های شوم دشمنان برای ضربه زدن به روحانیت و 
مرجعیت تاکید کرد که مرجعیت و روحانیت حذف شدنی نیست.آیت الله مکارم شیرازی عصر 
روزدوشنبه  در دیدار طلاب و فضلای مدارس علمیه امام حسین)ع( و الغدیر اهواز، با استناد به 
حدیثی به تبیین ویژگی ها و شاخص های عالمان و طالبان علم پرداخت و گفت: طالبان علم 
جویندگان راه حقیقت و بهشت هستند، ملائک و همه موجودات حتی ماهیان دریا برای طالبان 
علم طلب استغار می کنند.وی طلبگی و سربازی امام عصر)عج( را افتخار و توفیقی بزرگ دانست 
و خطاب به طلاب حاضر در جلسه ابراز داشت: هر روز و شب باید خدا را شاکر باشید که در این 
مسیر مقدس قرار گرفته اید؛ قدر این نعمت را بدانید و با تمام وجود در انجام رسالت خود کوشا 

باشید.این مرجع تقلید به تبیین رموز موفقیت طلاب علوم دینی پرداخت و ...

عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: نماز به عنوان یکی از ارکان مهم دینی به شمار می آید 
و باید در این زمینه سرمایه گذاری عظیمی نموده و همه امکانات و ظرفیت های کشور را بسیج 
کنیم.آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری روز سه شنبه در دومین جلسه شورای اقامه نماز قم 
در سالن جلسه های جامعه مدرسین حوزه علمیه قم اظهار داشت: کار فرهنگ سازی و ترویج 
نماز در کشور باید از قم آغاز شود.وی بیان کرد: فعالیت های حوزه نماز در قم باید مایه مباهات و 
افتخار مسئولان این استان در سطح کشور و همچنین عرصه جهانی باشد.امام جمعه موقت قم با 
تاکید بر اینکه دستگاه های مسئول، وظایف خود را به نحو احسن و مطلوب انجام داده و نتایج آن 
را ارائه کنند، گفت: دولت و استانداری نیز اعتبارهای مورد نیاز را فراهم کند و حوزه علمیه نیر به 

سهم خود پشتیبانی های لازم را انجام خواهد داد...

محمد هاشمی درباره شبهات مربوط به فوت آیت الله 
هاشمی رفسنجانی، گفت: پزشکان علت فوت مرحوم 
را ایست قلبی اعلام کردند اما هیچ گاه مشخص نشد 
که علت ایست قلبی چه بوده است. وی  درباره شبهات 
مربوط به فوت آیت الله هاشمی رفسنجانی به خبرآنلاین 
گفت: در این زمینه ما هیچ گاه امکان بررسی نداشتیم؛ 

تنها آقای شمخانی در شورای عالی امنیت ملی جلسه ای 
تشکیل داده و بررسی هایی انجام دادند در نهایت نتایج 
گزارش خود را به رئیس جمهور ارایه کردند.وی با بیان 
اینکه ما اطلاعی از کم و کیف این گزارش نداریم، ادامه 
داد: تنها در این حد شنیدیم که شورای عالی امنیت ملی 

گزارشی را تهیه و به رئیس جمهور ارایه کردند...

در ماه های اخیر میزان انتشارعکس ها و فیلم های مربوط به اعتراضات و تجمعات مختلف در شبکه های اجتماعی بیشتر 
از گذشته شده است؛ تجمعاتی که از نظر گستردگی، تداوم و خاستگاه های صنفی و طبقاتی متکثر و متفاوت بوده اند. از 
مهم ترین این تجمعات می توان به کارگران شرکت نیشکر هفت تپه و فولاد ملی اهواز و اعتراض و تجمع معلمان در چندین 

شهر کشور اشاره کرد.وجه مشترک غالب این تجمعات سویه های اقتصادی شعارها و مطالبات آن هاست...

آیت الله مکارم شیرازی:

مرجعیت 
حذف شدنی نیست

در شورای اقامه نماز استان قم مطرح شد؛

امکانات کشور 
برای ترویج نماز بسیج شود

آذر منصوری فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید بر اینکه کارکرد 
اصلی احزاب راه یابی به قدرت است، گفت : » احزاب یکی از الزامات 
جامعه مدرن و به عبارتی تشکیل دولت ملت و نظم نوین جهانی 
هستند. احزاب شکل می گیرند تا بتوانند بازیگران اصلی رقابت 
های سیاسی باشند و نهادهای انتخابی رابه سوی پاسخگویی و 
حرکت قاعده مند و شفاف هدایت کنند. حضور احزاب از دو جهت 

موضوعیت دارد. اول اینکه تشکل های سیاسی بتوانند...

یک عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با 
بیان این که »برداشتن نرده ها یا جابه جایی ائمه جمعه کار اشتباهی 
نیست، اما این ها فقط ظاهر مسائل است«، گفت: مشکل اصلی مردم 
ما در حال حاضر برداشتن نرده کشی ها یا جایگزینی امام جمعه خندان 
به جای گریان یا جوان به جای پیر نیست.حجت الاسلام والمسلمین 
نمازجمعه  نرده های  این که »برداشتن  به  با اشاره  محسن رهامی 

فی نفسه کار خوبی است«، اظهار کرد: در اوایل انقلاب به خاطر...

قائم مقام دبیر کل حزب اتحاد ملت:

ظرفیت توسعه 
کار حزبی را نداریم

حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی:

مسئولین و ائمه جمعه به 
مسائل ریشه ای مردم بپردازند
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قضاوت های ناعادلانه 
درمورد دفاع مقدس 

نباید تکرار شود

سردار سرلشکر باقری:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

در نظر دارد بهره برداری و نگهداری تاسیسات شبکه 
آبرسانی خود را به مدت یکسال از طریق برگزاری مناقصه 
به اشخاص حقوقی واگذار نماید. شرکت های واجد شرایط 
می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول به مدت 7 روز به آدرس سه راهی سلفچگان 
کیلومتر سه جاده اصفهان - منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان 

به دبیرخانه مراجعه نمایند.

منطقه ویژه اقتصادی 
سلفچگان قم

امور اداری

آگهی مناقصه عمومی نوبت دوم
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فشار برجام باید 
عادلانه تقسیم شود

انتظار می رود اگر قدرت اول اقتصادی جهان با یاغی 
گری و دور زدن قوانین بین المللی به سمت تحریم ایران 
حرکت کرد، دومین اقتصاد جهان که از قضا بارها اعلام 

کرده در این دعوا در جبهه ایران قرار دارد، بتواند کمک هایی بیش از این بکند که تا به 
حال کرده است.جمهوری اسلامی ایران در حالی وارد سال نوی میلادی شد که تکلیف 
بسیاری از پرونده های سیاسی و حقوقی کشور همچنان مشخص نشده و رسیدگی و 
پیگیری آنها به سال جدید موکول شده است. از این رو به نظر می رسد یکی از مهمترین 
برنامه های دستگاه دیپلماسی و سیاست خارجی کشور باید تدوین استراتژی، اولویت 
بندی و تلاش برای پیگیری مشکلات کشور در سال میلادی جدید باشد. در درجه 
نخست مهمترین بحرانی که از سال 2018 میلادی به سال جدید منتقل شد، خصومتها 
و تحریم های یکجانبه ایالات متحده آمریکا است که باید در سال جدید برای آن تدابیری 
نو بیندیشیم. یکی از مهمترین اقدامات کشورمان در این حوزه، آغاز رایزنی های گسترده با 
سایر طرف های برجام به ویژه کشورهای اروپایی برای طراحی سازو کاری جهت دور زدن 
 )SPV( تحریم ها بوده است. اروپایی ها در سال 2018 وعده ایجاد و ارائه ساز وکار مالی
را دادند و این تصمیم تنها در حد حرف نبود، بلکه آن را به صورت مصوبه نیز درآوردند 
و و در طی این مدت درصدد عملی کردن آن بودند. حتی در شرایطی که آمریکا تهدید 
کرد هر کشوری در SPV ایفای نقش کند آن را تحریم می کند، باز هم کشورهای اروپایی 
به ایجاد این سازو کار همت کردند و دو کشور قدرتمند اروپایی یعنی فرانسه و آلمان 
میزبانی و اداره مشترک آن را پذیرفتند. البته قرار بود این سازوکار تا پایان سال 2018 
میلادی نهایی و وارد فاز اجرا شود، اما با پایان یافتن دسامبر و آغاز سال جدید، همچنان 
نیز خبری از آن نیست! بنابراین یکی از اولویت های مهم وزارت امور خارجه پیگیری 
جدی این قضیه و ارائه یک جدول زمان بندی به کشورهای اروپایی است تا بدانند زمان 
آنها برای تحقق وعده هایشان بی نهایت نیست. اولویت مهم دیگر سال 2019، پخش 
کردن تخم مرغهای برجام در سبد همه طرفهای این توافق بین المللی و نه فقط اتحادیه 
اروپاست. در سال 2018 چین، روسیه و سازمان ملل به عنوان دیگر طرف های برجام، 
اقدامات جدی و مهمی در حوزه کمک به ایران انجام ندادند و حتی چین و روسیه بعضا 
تماشاچی منفعل خروج شرکت های تجاریشان از ایران بودند. این در حالی است که این 
دو کشور به ویژه در سالهای اخیر به قدرتهای سیاسی و اقتصادی مدعی در عرصه بین 
المللی تبدیل شده اند. براساس آمار اعلامی از سوی صندوق بین المللی پول در سال 
2018 چین با حجم 14 تریلیون دلار عنوان دومین قدرت اقتصادی جهان براساس 
تولید ناخالص داخلی )بعد از آمریکا با20 تریلیون دلار( را به خود اختصاص داده است. 
بنابراین انتظار می رود اگر قدرت اول اقتصادی جهان با یاغی گری و دور زدن قوانین بین 
المللی به سمت تحریم ایران حرکت کرد، دومین اقتصاد جهان که از قضا بارها اعلام کرده 
در این دعوا در جبهه ایران قرار دارد، بتواند کمک هایی بیش از این بکند که تا به حال 
کرده است. نظام اقتصادی چین بر خلاف اروپا به طور کامل خصوصی سازی نشده و سال 
ها حاکمیت نظام کمونیستی در این کشور باعث شده تا دولت همچنان در عرصه های 
مختلف سیاسی و اقتصادی قدرت زیادی داشته باشد. بنابراین کم کاری چین در قبال 
ایران بیش از آنکه ناشی از محذورات باشد، ریشه در انزوا طلبی منفعت طلبانه ای دارد 
که سبب شده است مقامات این کشور ترجیح دهند به جای دخالت در مسائل سیاسی 
دردسرساز، به دنبال ادامه توسعه اقتصادی بروند.  روسیه نیز در سال های اخیر به ویژه بعد 
از حضور در سوریه، به قدرت متوازن گر در عرصه بین المللی و منطقه ای تبدیل شده و 
کوشیده است از نظر سیاسی به وزنه ای همسان با ایالات متحده تبدیل شود و به چینش 
نیروها و ایجاد صلح در مناطق حوزه نفوذش کمک کند. از چنین قدرتی نیز انتظار می 
رود از لاک انفعال و بی اقدامی در قبال فشارهایی که به ایران وارد می شود خارج شده و 
به صورت جدی تری از برجامی که آن را امضا کرده حمایت کند. سازمان ملل متحد به 
دبیرکلی آنتونیو گوترش از دیگر اضلاع لرزان برجام است که در سال 2018 اقدام جدی 
در قبال خروج غیر قانونی آمریکا از توافق برجام و نقض قطعنامه شورای امنیت توسط این 
کشور انجام نداد و به نظر می رسد پتانسل برخورد و اقدام جدی تر با اینگونه اقداماتی که 
کیان و اعتبار سازمان ملل را خدشه دار می کنند، را دارد. این اهمال های منفعت طلبانه 
طرفهای برجام نشان می دهد دستگاه دیپلماسی ایران باید در سال 2019 برنامه های 
جدی تری برای خروج از فشارهای ناحق آمریکا و محک زدن طرف های برجام طراحی و 
تدوین کند و فشاری را که خود در اثر تحریم ها متحمل می شود، به طور مساوی در بین 
این کشورها تقسیم کند.کشورهای 1+4 اگر می خواهند ایران به اعتمادسازی در زمینه 
برنامه های هسته ای اش ادامه دهد، باید در سال جدید، از رفتن به مسیرهای خطایی 
همچون همراهی با آمریکا در بحث برنامه های موشکی ایران خود داری کرده و تمام هم 
و غم خود را صرف کمک به کشوری که کنند که با وجود عمل به همه تعهداتش مورد 

تحریم و فشار قرار گرفته است. 
* استاد دانشگاه

حکایت تلخ یک نسل 
دختری به پسری در فضای مجازی فحش می دهد. 
پسر برای انتقام، دختر را به سیرجان می کشد، او را به 
وحشیانه ترین شکل ممکن کتک می زند وهمزمان فیلم آن 
را به صورت زنده در اینستاگرام پخش می کند.التماس های 

دختر 15 ساله فایده ندارد پسر با بی رحمی تمام دخترک را زیر بار کتک می گیرد. محمد 
که گویا از دوستان مشترک این دو است در حال فیلم برداری است و دختر از او کمک 
می خواهد اما محمد این ماجرا به فیلم برداری خود ادامه می دهد و دختر همچنان زیر 
مشت و لگد پسری است که در فضای مجازی به او فحش داده است.در سینما هم 
دیدن این صحنه ها دردناک است چه برسد در فضای واقعی! چرا درجامعه ای که از زمین 
و آسمان آن، حرف های اخلاقی می بارد، شاهد چنین رفتارهایی هستیم؟ چرا پسری 
تصمیم می گیرد برای تنبیه دختری که به او فحش داده است، رو به خشونت بیاورد؟ چرا 
دختر به همین راحتی به پسری اعتماد می کند و از تهران راهی سیرجان می شود؟ این 
فیلم هشدار جدی برای جامعه ماست. نسلی در حال رشد است که به مسائل اجتماعی و 
انسانی به گونه ای دیگر نگاه می کند و این یعنی تربیت ما مسیر درست را طی نکرده است.

احتمالا الان برخی انگشت اتهام را به سمت فضای مجازی و ماهواره بگیرند و بگویند این 
دو عامل اتفاق های تلخ این چنینی هستند. در جامعه ای که فرهنگ خوب رشد نکرده و 
فرهنگ سازی به درستی انجام نشده  و همه چیز در حد شعار است و باید جامعه شعار 
زده باشد و جوانان علاقه مند به فرهنگ های مختلف.  بیایید کلاه خود را قاضی کنیم. 
این دختر و پسر در مدرسه و احتمالا دانشگاه، بارها نصایح پند آموز مدیر، معلم و استاد 
دانشگاه را شنیده اند. بارها در صف مدرسه از آتش جهنم ترسانده شده اند اما هیچ تاثیری 
نداشته و مسیر خود را انتخاب کرده اند.نکته  این است که همچنان در مدارس و دانشگاه ها 
از همان روش 20 سال گذشته برای برخورد با دانش آموزان استفاده می شود. دانش 
آموزان که از کودکی با فضای مجازی و اینترنت آشنا هستند.فیلم تلخ سیرجان حکایت 
از عدم آموزش و فرهنگ سازی دارد. شاید بگویید در همه دنیا این اتفاق ها می افتد. بله، 
درست است اما در آن جوامع، آنقدر که ما دم از اخلاق می زنیم، نمی زنند. در آن جوامع 
آنقدر که ما شعار می دهیم، نمی دهند. ما سعی می کنیم فرزندان مان را به روش خود 
تربیت کنیم اما آنها وقتی پای به جامعه می گذارند، روش خود را در پیش می گیرند.ما 
برای آموزش فرزندان خود احتیاج به طرح های نو داریم. طرح هایی به جذابیت فضای 
مجازی و شبکه های اجتماعی. نسل جدید حرف تازه می خواهد.کاش قبل از محاکمه 
این جوان، او را به یک روانشناس بسپارند تا بفهمیم چرا این پسر، این چنین به خطر 
چند حرف زشت، از دختر در فیلم انتقام گرفته است؟نکته درد آور این است که دنبال 
کنندگان این جوان 21 ساله بعد از انتشار این فیلم به شدت افزایش پیدا کرده است و 

حالا او از معروف های فضای مجازی است!

محمد باقر نوبخت: 

نظارت بر قیمت کالاهای اساسی 
تشدید می شود 

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور با یادآوری تخصیص ارز 4200 تومانی برای 
کالاهای اساسی، گفت: اقدام فروشندگان در محاسبه این کالاها با نرخ ارز در بازار آزاد 

غیرقابل است؛ بنابراین نظارت ها تشدید می شود. 
»محمدباقر نوبخت« افزود: دلیل اینکه از 21 میلیارد دلار منابع ارزی سال آتی، 14 
میلیارد دلار با ارز 4200 تومانی برای واردات کالاهای اساسی و خوراکی منظور شده این 
است که اگر قیمت ارز هر نوع نوسانی داشته باشد، زندگی و مایحتاج مردم از نوسان ارز 

جدا شود.
وی تصریح کرد: ارز هر قیمتی پیدا کند قیمت کالاهای اساسی مورد نیاز مردم تغییر 

نمی یابد. نوبخت ادامه داد: قیمت ارز کالاهای اساسی 4200 تومان است.
نوبخت تاکید کرد »گلایه مردم درباره گرانفروشی ها را شنیده ام«.

وی ادامه داد: سازوکار لازم برای کنترل بازار از طریق سازمان های نظارتی تقویت می 
شود تا کنترل دقیق بر بازار کالاهای اساسی اعمال شود و نباید اینگونه باشد که از یک سو 

ارز ارزان اختصاص یابد و از سوی دیگر کالای گران به دست مردم برسد.
رییس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: پیش بینی می شود ارز با نوسان قابل 
توجهی روبرو نشود، زیرا بانک مرکزی اقداماتی انجام داده و ثبات نسبی در بازار ارز ایجاد 

کرده است.

حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی:

مسئولین و ائمه جمعه 
به مسائل ریشه ای مردم بپردازند

یک عضو شورای مرکزی انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با بیان این که »برداشتن 
نرده ها یا جابه جایی ائمه جمعه کار اشتباهی نیست، اما این ها فقط ظاهر مسائل است«، 
گفت: مشکل اصلی مردم ما در حال حاضر برداشتن نرده کشی ها یا جایگزینی امام جمعه 

خندان به جای گریان یا جوان به جای پیر نیست.
حجت الاسلام والمسلمین محسن رهامی با اشاره به این که »برداشتن نرده های 
نمازجمعه فی نفسه کار خوبی است«، اظهار کرد: در اوایل انقلاب به خاطر شرایط ترور 
یا جنگ، فاصله هایی برای مسائل امنیتی میان مردم و مسئولین ایجاد شد اما در حال 
حاضر با توجه به ملاحظات امنیتی که انجام می شود دیگر نیازی نیست که بین مردم و 
مسئولین نرده کشی شود.وی ادامه داد: البته همه این نرده کشی ها برای مسائل امنیتی 
نیست، بلکه برای ایجاد طبقات خاص یا به وجود آوردن شهروند درجه یک و دو انجام 
می شود؛ بنابراین هر اقدامی که این امتیازات یا طبقه بندی ها را از بین ببرد خوب است و 
باید از آن استقبال کرد، اما مشکل اصلی مردم ما در حال حاضر برداشتن این نرده کشی ها 
یا جایگزینی امام جمعه خندان به جای گریان یا جوان به جای پیر نیست.این فعال 
سیاسی اصلاح طلب خاطر نشان کرد: این تغییرات خوب است، اما اینها مشکل اصلی 
مردم ما نیست. برای جذب مردم به نماز جمعه، ائمه جمعه باید حرف همه مردم را 
بزنند، نه این که فقط یک حرف بزنند. اگر دنبال جذب حداکثری مردم هستیم، باید از 
علمای فاضل استفاده کرده و ائمه جمعه هم باید حرف های مردم را بزنند. مشکل اصلی 
مردم بیکاری، تورم و مسائل معیشتی است. تعویض امام جمعه پیر با جوان این مشکلات 
را حل نمی کند، چرا وقتی کارگران نسبت به این که چند ماه حقوق خود را نگرفته اند، 
اعتراض می کنند، متهم می شوند که آمریکایی یا اسرائیلی هستند. آیا مسئولان ما متوجه 
می شوند چند ماه حقوق نگرفتن یعنی چه؟ باید صدای اعتراض مردم شنیده شود. من 
معتقدم برداشتن نرده ها یا جابه جایی ائمه جمعه کار اشتباهی نیست، اما فقط این ظاهر 
مسائل است. مسئولین و ائمه جمعه باید به مسائل ریشه ای مردم بپردازند تا فاصله میان 
مردم و مسئولین کم شود.رهامی تاکید کرد: البته وقتی برخی مسئولان حقوق های کلان 
می گیرند و فرزندانشان با ارز ارزان قیمت به خارج از کشور می روند، میان آن ها و مردم 
که درآمدشان کم است یا حقوق عقب مانده دارند، فاصله ایجاد می شود. اکنون برخی 
مسئولین در کجای تهران زندگی می کنند؟ برخی در خانه های مصادره ای می نشینند، 
اما می گویند باید مثل مردم فلان کشور  مقاومت کنیم. وقتی برخی مسئولان از رانت 
برای تحصیل و شغل فرزندان خود استفاده می کنند، بین مردم و مسئولین فاصله ایجاد 
می شود.وی درباره راهکار  کم کردن فاصله مردم و مسئولین اظهار کرد: برای کم شدن 

فاصله باید نگاه های مبتنی بر تبعیض جنسی، قومی و مذهبی کنار گذاشته شود.

حکیمی پور: »واعظی« فعّال سیاسی نیست

نباید اظهارات واعظی را جدّی گرفت
فعّال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اظهارات رئیس دفتر رئیس جمهور درباره 
اصلاح طلبان می گوید که اظهارات آقای واعظی را نباید جدّی گرفت؛ چرا که وی 
اساساً یک فعّال سیاسی محسوب نمی شود.احمد حکیمی پور، در پاسخ به انتقادات 
محمود واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور، مبنی بر اینکه انتقاد از دولت به ضرر خود 
اصلاح طلبان تمام می شود و اینطور نیست که باعث به قدرت رسیدن آن ها شود، گفت: 
منتقدان دولت زیاد هستند و معلوم نیست مخاطب آقای واعظی چه کسی بوده است.  
نقدهایی که اصلاح طلبان مطرح می کنند، از سر دلسوزی است و با نیت بهره برداری 
سیاسی نیست.حکیمی  پور ادامه داد: اصلاح طلبان سبد رأی شان را برای آقای روحانی 
هزینه کرده اند و اکنون دوست دارند وی به موفقیت برسد و در این راستا اگر کاستی 
ببینند تذکر می دهند؛ انتقادات اصلاح طلبان در راستای حل مشکلات مملکت است و 
غرض سیاسی در پشت آن وجود ندارد.فعّال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این سؤال 
که آیا اظهارات واعظی در راستای فاصله گرفتن دولت از اصلاح طلبان است، گفت: من 
اظهارات آقای واعظی را جدّی نمی گیرم؛ چرا که ایشان اساسا یک فعّال سیاسی نیست.

حکیمی پور با بیان اینکه واعظی مدّت ها در سیاست خارجه حضور داشته و از عرصه 
سیاست داخلی به دور بوده، خاطرنشان کرد: واعظی با دولت روحانی به عرصه سیاست 
داخلی بازگشت و جزء شخصیت هایی که در عرصه سیاست به صورت پایدار و مستمر 
فعالیت کند و استمرار مواضع و فعالیتی از او ببینیم نیست.وی ادامه داد: فکر نمی کنم 
مواضع آقای واعظی، موضع رئیس جمهور باشد و این اظهارات، بیشتر در حوزه حزب 
اعتدال و توسعه و در راستای تقویت حزبی است که در دولت دست بالا را دارد.حکیمی 
پور تصریح کرد: سخنان آقای واعظی را همان اندازه باید جدّی گرفت که حزب اعتدال 

و توسعه تا قبل از روی کار آمدن دولت روحانی، در عرصه سیاسی کشور اثرگذار بود.

سخنگوی اتحادیه اروپا:

ایجاد سازوکار ویژه مالی 
باایران بخوبی پیش می رود

سخنگوی فدریکا موگرینی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا تاکید کرد که کار 
ایجاد ساز وکار مالی ویژه برای تجارت با ایران بخوبی پیش می رود و اتحادیه اروپا از تلاش 

کشورهای اروپایی در این زمینه حمایت می کند.
به گزارش ایرنا به نقل از منابع خبری در بروکسل، 'مایا کاسیانچیچ' عصر دوشنبه در 
گفت وگو با خبرنگاران در مقر اتحادیه اروپا با اعلام این مطلب در عین حال از ذکر تاریخ 
دقیق راه اندازی ساز و کار ویژه مالی برای همکاری با ایران خودداری کرد و گفت: این ساز 
وکار 'بزودی' راه اندازی خواهد شد. وی تاکید کرد که کار ایجاد این ساز وکار ویژه بخوبی 
پیش می رود و ضمن تاکید بر نقش کلیدی کشورهای اروپایی در این زمینه تاکید کرد 
که این اقدام بخشی از تلاش گسترده تر اتحادیه اروپا برای حفظ توافق هسته ای با ایران 
است.تاکید سخنگوی اتحادیه اروپا بر راه اندازی ساز وکار ویژه مالی برای همکاری با ایران 
به منظور حفظ برجام در حالی است که سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران با انتقاد از تاخیر اتحادیه اروپا در اجرای این ساز وکار ویژه مالی )SPV( پس از خروج 
آمریکا از برجام گفت: جمهوری اسلامی ایران قطعا مسئولیت عدم اجرای SPV را به عهده 
اروپا می داند.'بهرام قاسمی' خاطرنشان کرد: اتحادیه اروپا در ایجاد ساز وکار ویژه مالی با 
حسن نظر ورود کرد و اراده سیاسی مثبتی نیز از خود نشان داد، اما در طول زمان و طی 
مذاکرات ماه های گذشته این احساس کم کم جدی تر می شود که کشورهای اروپایی با 

یک سری ناتوانی های جدی در اجرای این ساز و کار مواجهند.

دادستان تهران خبر داد

فرخزاد چهارصد میلیون دلاری در زندان است
دادستان تهران از رییس اتاق بازرگانی کشور خواست که در صدور کارت های بازرگانی 
به میزان وظیفه ای که دارد ایفای نقش کند و گفت:  متهمی به نام فرخزاد که 400 

میلیون دلار ارز 4200 تومانی گرفته و اکنون در زندان است، سواد زیادی ندارد.
جعفری دولت آبادی  روز شنبه در نشست مشترک دادستانی تهران و مسئولان اتاق 
بازرگانی با تشریح نحوه سوء استفاده از مدارک هویتی و تجاری در وقوع فسادهای کلان 
اقتصادی در چند محور با توجه به نتایج حاصل از پرونده های اخیر،  اظهار داشت: بررسی 
پرونده های متشکله در شش ماهه اخیر نشان می دهد که مفسدان اقتصادی از مدارکی 
که به نوعی هویت افراد را نشان می دهد، سوء استفاده کرده و از این مدارک به عنوان 
بستری برای اقدامات مجرمانه استفاده کرده اند.وی به سوء استفاده متهمان اقتصادی از 
کارت های  حساب های بانکی به عنوان اولین مصداق اشاره کرد و افزود: برخی متهمان 
پرونده های ارزی که اخیرا در شعب ویژه دادسرا و دادگاه مورد رسیدگی قرار گرفت، 
اعتراف کرده اند که به ازای پرداخت وجه ماهانه حدود 500 هزار تومان،  از کارت های 
حساب بانکی دیگران استفاده می کردند و حساب های بانکی به نام صراف یا وارد کننده 
کالا نبوده بلکه به نام افرادی است که در فساد اقتصادی نقش چندانی ندارند.جعفری 
دولت آبادی ادامه داد: اگرچه کارت بانکی مدرک هویتی محض نیست ولی می تواند برای 
شکل گیری فساد استفاده شود، در این رابطه تعدادی از دلالان و صرافان که از کارت های 

بانکی دیگران سوء استفاده می کردند دستگیر و تحت تعقیب قضایی قرار گرفته اند.

فرمانده ناجا:

هرگز اجازه نخواهیم داد کسی
 به حقوق مردم تعدی کند

فرمانده ناجا با اشاره به اینکه نیروی انتظامی همواره خود را حافظ منافع جان، مال و 
ناموس مردم می داند، گفت: هرگز اجازه نخواهیم داد کسی به حقوق مردم تعدی کند.

 سردارحسین اشتری  فرمانده نیروی انتظامی در همایش سراسری مدیران بنیاد 
حفظ آثار و ارزش های مقدس، با اشاره به توطئه های دشمن در حوزه های اقتصادی، 
سیاسی، اجتماعی، فضای مجازی، نظامی،  اظهارداشت : امروز سلاح دشمن موضوعات 
ضد فرهنگی است و با تمرکز بر این امر، درصدد هستند تا به فرهنگ غنی کشورمان 
خدشه وارد کنند.سردار اشتری، برخورد با فرهنگ ابتذال غربی را یکی دیگر از ماموریت 
های ناجا برشمرد و تصریح کرد: تنها راه مقابله با این پدیده، اشاعه فرهنگ دفاع مقدس 
است ، هر زمان که این فرهنگ را الگوی خود قرار دادیم، موفق تر از همیشه عمل کرده 
ایم. فرمانده ناجا بر لزوم تقویت روحیه جهادی دفاع مقدس، تأکید و خاطر نشان کرد: 
امروز نسل جدید ما تشنه فرهنگ دوران دفاع مقدس است باید بتوانیم با انتشار و اشاعه 

این فرهنگ، موضوعات را حل و فصل نماییم. 

در  گفت:  رئیس جمهور  اول  معاون 
شرایط سخت باید مردان بزرگ به میدان 
بیایند. مطمئن هستم کارآفرینان می توانند 
این دوره را خوب مدیریت کنند، من قول 
می دهم که با تمام وجود بمانم و در حمایت 

شما هم لحظه ای تردید نخواهم کرد.
اسحاق جهانگیری دیروز در سومین 
دوره اهدای نشان کارآفرینی امین الضرب 
در تالار وحدت با بیان اینکه شرایط کشور 
سخت و دشوار است، اظهار کرد: ولی این 
دوره طولانی نخواهد بود، چون بی منطق 
و بی پشتوانه است؛ بنابراین باید برای عبور 

از این زمستان سخت برنامه ریزی کنیم.
وی ادامه داد: آمریکا می خواهد معیشت 
مردم سخت شود تا فروپاشی اقتصادی و 
فروپاشی داخلی انجام شود، اما ما می توانیم 
این دوره را خوب مدیریت کرده و کوتاه 
کنیم، اما کوتاه کردن این دوره شروطی 
مسئولان  که  است  آن  اول  شرط  دارد. 
سیاسی کشور بپذیرند که باید انسجام و 
وحدت داخلی برقرار کنند و خود را دست 
افراد تندرو ندهند. انسجام داخلی از نان 
شب برای کشور واجب تر است.جهانگیری 
بیان کرد: عده ای از مردم زیر فشارهای 
اقتصادی هستند، اما عده ای به جای آنکه 
با مردم همدردی کنند هنوز دنبال خارج 
کردن رقیب خود هستند. ما باید به داد 
ملت برسیم. ملت با غولی مثل آمریکا مواجه 
است که فعالان اقتصادی کشور را تحت 
فشار قرار داده است. آقای هاشمی می گفت 
باید به داد کارآفرینان برسیم. من می دانم 
شرایط سخت است و برخی ظلم می کنند 
که می گویند در این شرایط کارآفرینان 

دنبال سود خود هستند.
* باید کالاهای ضروری و روزمره 

مردم تامین شود 
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه 
باید مسائل اقتصادی را اولویت بندی کنیم، 
بیان کرد: باید مطمئن شویم معیشت مردم 
آسیب نمی بیند. باید کالاهای ضروری و 
روزمره مردم تامین شود. از تجار و صنوف 
هم خواهش دارم تلاش کنند کالاها با 
قیمت خوب در اختیار مردم قرار بگیرد. 
مردم بعد از این دوره کوتاه خواهند گفت 
است؟  کرده  کمک  آنها  به  کسی  چه 

همچنین باید برای تامین نیاز ارزی کشور 
تلاش کرده و صادرات را افزایش دهیم. 
از صادرات  می دانم کارآفرینان دل پری 
دارند ولی صادرات نباید از اولویت خارج 
شود. ما به ارز حاصل از صادرات نیازمندیم 
و آمریکا هم به همین دلیل می خواهد 
جلوی صادرات را بگیرد.جهانگیری با بیان 
اینکه می دانم مهمترین مسئله واحدهای 
تولیدی، نقدینگی است، خاطرنشان کرد: 
حل این مساله در دستور کار دولت است 
تا واحدهای تولیدی کار خود را ادامه دهند. 
ما اگر موفق شویم تولید و صادرات را انجام 
دهیم و ارز مورد نیاز را تامین کنیم، حتما 
از این شرایط سخت عبور می کنیم.معاون 
اول رئیس جمهور تصریح کرد: در شرایط 
سخت باید مردان بزرگ به میدان بیایند. 
من مطمئن هستم کارآفرینان می توانند 
من  کنند.  مدیریت  خوب  را  دوره  این 
قول می دهم که با تمام وجود بمانم و از 
حمایت شما هم لحظه ای تردید نخواهم 
کرد. آنچه در توان دولت است را به میدان 
می آورم تا از این دوره عبور کنیم. بر اساس 
این گزارش، جهانگیری در ادامه بیان کرد:  
انتخاب کارآفرینان برتر در بخش خصوصی 
توسط بخش خصوصی به معنای ترغیب 
همه شرکت ها و موسسات و شهروندان 
یکی  کارآفرینی  که  است  دلیل  این  به 
است.  آینده کشور  و  امروز  از ضروریات 
کارآفرینی با کشف و خلق فرصت های 
جدید می تواند کشور را از موانع عبور دهد. 
اگر کشور در شرایط سخت اقتصادی و 
محدودیت های ناشی از تحریم هم نبود باز 

هم نیازمند باز کردن افق های بزرگ برای 
کشور بودیم چه برسد به مقطع فعلی که 
دشمنان تلاش دارند آینده نامعلوم و تیره و 
تاری را پیش روی ملت بگذارند. ما در این 
شرایط مسئولیت داریم افق های بزرگی را 
پیش روی کشور باز کنیم. ما در دولت با 
همکاری بخش خصوصی می توانیم چنین 
کاری را انجام دهیم. وی با اشاره به اینکه 
در شرایط فعلی ساز و کارهای متعارف به 
دلیل فرسودگی، فساد و ناکارآمدی خیلی 
کارساز نیست، بیان کرد:  ما نیازمند تعقل، 
نوآوری و خلاقیت در راهکارها هستیم و به 

راهکارهای جدیدی نیازمندیم.
* باید کارآفرینی بر اساس تغییرات 

اجتماعی کشور باشد 
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به 
انتخاب مدیران دی جی کالا و آپارات به 
عنوان کارآفرینان برتر، خاطرنشان کرد:  این 
انتخاب به این معنا است که باید کارآفرینی 
اساس  بر  و  جدید  آوری  فن  جهت  در 

تغییرات اجتماعی کشور باشد.
در  دهیم  اجازه  نباید   *

چرخ دنده های تغییر قربانی شویم 
جهانگیری با اشاره به فراز و فرود و 
صعود و نزول برخی از بنگاه های تولیدی 
در طول دهه های گذشته ، تصریح کرد:  
جایی که بنگاه ها موفق شدند هماهنگ با 
تغییرات، تغییری در خود ایجاد کنند صعود 
کردند و آن جایی که هیچ تغییری انجام 
ندادند، در برابر تغییر شرایط از بین رفته اند. 
بنابراین باید نسبت به تغییرات آگاهی کافی 
داشته باشیم. بنگاه پویا تغییرات خود را 

می شناسد. امروز تغییرات بسیار پرشتاب 
و گسترده است و نباید اجازه دهیم در 
چرخ دنده های تغییر قربانی شویم. ما با 
اتکا به نخبگان، ملت و سابقه تاریخی خود 
می توانیم سربلند از این مسیر بیرون بیاییم. 
در این شرایط فعالان اقتصادی دولتمردان 
و نخبگان دانشگاهی همه یک مسئولیت 
مشترک دارند. همه باید با شناسایی و 
تقویت فرصت های کارآفرینی نگرانی و  
ابهام نسبت به آینده کشور را کاهش دهند.
* ایران اجازه نداد نقشه های آمریکا 

در منطقه محقق شود 
شرایط  با  اکنون  ما  داد:  ادامه  وی 
جدیدی از تحریم ها مواجهیم. آمریکا در 
تحریم های سال های 91 و 92 استدلال 
می کرد که ایران به قواعد بین المللی پایبند 
به سمت سلاح کشتار جمعی  نیست، 
حرکت کرده و در منطقه مسابقه تولید 
سلاح هسته ای به راه انداخته است. مردم 
کشور ما هم می گفتند با استدلال، ادعاهای 
آنها را رد کنیم یا اگر هم اتفاقی افتاده آن را 
اصلاح کنیم. ما هزینه ی زیادی دادیم و وارد 
گفت و گو شده ایم. دنیا هم پذیرفت ایران 
خوب عمل کرده و این نتیجه بدست آمد 
که با گفت و گو و تعامل و منطق می توان 

مسائل بین المللی را حل و فصل کرد.
جهانگیری  در پایان با اشاره به اینکه 
مردم  به  می خواهد  چه  آمریکا  بار  این 
دنیا و ایران بگوید اظهار کرد:  مهمترین 
استدلال رئیس جمهور آمریکا این است 
که ایران در برجام کلاه گشادی بر سر ما 
گذاشته است با همین استدلال این توافق 
بین المللی را زیر پا گذاشت. آیا ما در این 
شرایط راهی داریم که با او مذاکره کنیم؟ 
آنها نمی خواهند ایران قدرتمند در منطقه 
وجود داشته باشد. آنها ناراحت اند که ایران 
مقابل سیاست های آنها ایستاده است. آنها 
القاعده و داعش را ایجاد کرده اند اما ایران 
اجازه نداد نقشه های آنها در منطقه محقق 
شود. ترامپ می گوید 7 هزار میلیارد دلار در 
این منطقه هزینه کرده ایم، ولی هیچ چیزی 
بدست نیاوردیم. آنها اگر ده برابر این هزینه 
هم سرمایه گذاری کنند چون برخلاف 
جریان ملت های منطقه حرکت می کنند 

نتیجه ای بدست نمی آید.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران گفت : ما به همکاری با اروپا ادامه 
می دهیم، اما منتظرشان نمی مانیم و با 
شرکای سنتی برای تامین منافع همکاری 

می کنیم.
محمدجواد ظریف  در دیدار با "نیتین 
گادکاری" وزیر حمل و نقل هند در پاسخ 
به سوالی درباره اس پی وی گفت: اروپایی 
ها تلاش کرده اند اما در حد انتظار ما 
نتوانستند پیشرفت کنند. ظریف افزود: ما 
همکاری خود را از طریق کانالهای مختلف 

مانند هند گسترش می دهیم.
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران تصریح کرد: ما با شرکای سنتی 
خود مانند هند، چین و روسیه در راستای 

منافع مردم مان همکاری می کنیم.
محمدجواد ظریف همچنین گفت: ما 

طیفی از موضوعات داریم در همکاری با 
هند که مطرح هستند. در حوزه بانکی 
یوکو بانک هند و پاسارگاد همکاری خود 

را در زمینه تجارت آغاز کردند.
وجود  با  کرد:  امیدواری  ابراز  ظریف 
تحریم های امریکا، ایران و هند بتوانند در 
راستای منافع مردم دو کشور همکاریهای 

بیشتری داشته باشند.
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در پاسخ به سوالی درباره درخواست 
هند برای گاز ارزانتر برای راه اندازی صنایع 
در چابهار گفت: ما برای گفت و گو با هند 
آمادگی داریم تا انها بتوانند سرمایه گذاری 
در چابهار از جمله در حوزه پتروشیمی را 

آغاز کنند.
محمدجواد ظریف خاطرنشان کرد: 
همیشه آماده گفت و گو ها با هند در 

این حوزه بوده ایم و از پیشنهادات هند 
استقبال می کنیم.

در  دیگری  سوال  به  پاسخ  در  وی 
توانم جلو  نمی  همین خصوص گفت: 
آمادگی  ما  ولی  کنم  مذاکره  ها  رسانه 

مذاکره را داریم.
از  پس  هم  هند  نقل  و  وزیر حمل 
جمهوری  خارجه  امور  ¬وزیر  با  دیدار 
اسلامی ایران گفت: دیدار خوبی داشتیم 
در خصوص بندر چابهار، تسهیلات مالی 

آماده است.
مشکلات  گفت:  گادکاری  نیتین 
دیگری وجود دارند اما ما مشکلات را حل 
می کنیم. وی افزود: دولت هند به بانک 
ایرانی مجوز داد، شعبه ای طی سه ماه در 
بمبئی تاسیس شود تا تبادل مالی راحت 

تری صورت گیرد.

وزیر حمل و نقل هند همچنین گفت: 
آقای ظریف پیشنهادات زیادی برای آینده 
ارایه کرد، آنها فولاد، موتورهای لکوموتیو 
نیاز دارند، من هم پیشنهادات خود را به 
ایشان دادم. دیدار ما خیلی مفید بود و 

خیلی از موضوعات را حل خواهد کرد.
گادکاری افزود: مطمئنم در گذر زمان 
ما دستاوردهایی خواهیم داشت و بندر 
چابهار که برای ما خیلی مهم است و ما 
بر روی این موضوع به طور جدی کار می 

کنیم.
وزیر حمل و نقل هند گفت: طرف 
ایرانی برخی از مشکلاتی را که وجود دارد، 
حل خواهد کرد و از طرف ما هم فرایند 
در حال اجرا است، من مطمئن هستم که 
ما در جایگاهی هستیم که چابهار کارکرد 

کامل خود را هر چه زودتر آغاز کند.

جهانگیری: قول می دهم که با تمام وجود بمانم

در شرایط سخت باید مردان بزرگ به میدان بیایند

در دیدار با وزیر حمل و نقل هند مطرح شد؛

محمدجواد ظریف :منتظر اروپا نمی مانیم

اخبــار سرمقاله

یادداشت

خبــر

رییس ستاد کل نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 
گفت : نگاه های تعجیلی و قضاوت های ناعادلانه درمورد 

دوران دفاع مقدس نباید تکرار شود.
سردار سرلشگر »محمد باقری« روز سه شنبه در حاشیه 
بازدید از نمایشگاه 40 سال ایستادگی و پیشرفت که در 
موزه دفاع مقدس تهران برپا شد، در جمع خبرنگاران اظهار 
داشت: حوادث مربوط به دفاع مقدس در یک دوره تاریخی 
خاص و با پیچیدگی های فوق العاده بالا اتفاق افتاد از این رو با 
یک تحلیل قشری، خطی و تعجیلی به هیچ وجه نمی شود 

واقعیات دفاع مقدس را به خوبی بیان کرد.
وی به زوایای عملیات های کربلای چهار و پنج اشاره 
کرد و افزود: اینکه کسانی با یک عبارت کوتاه و با نگاه اولیه 
بخواهند در خصوص حوادث و عملیات های بزرگ دفاع 
مقدس اظهار نظر کنند، موجب می شود که کاستی، نقص 
و خطا به وجود آید.رییس ستاد کل نیروهای مسلح تصریح 
کرد: باید قدر دفاع مقدس، ایثارگری ها، شهادت ها و همه 
تلاش های دفاع مقدس دانست و با یک قضاوت تخیلی 
نسبت به این حادثه بزرگ نگاه کرد تا موجب دلسردی 
و نگرانی خانواده بزرگ شهیدان، ایثارگران و ملت بزرگ 
ایران نشود.این فرمانده ارشد دوران دفاع مقدس ادامه داد: 
عملیات ها و زوایای مختلف دفاع مقدس باید در محافل 
علمی و دانشگاهی، با حضور پیشکسوتان و فرماندهان دفاع 

مقدس بررسی شود.
سرلشگر باقری اظهار داشت: در روزهای گذشته شاهد 
نمونه ای از این نگاه تعجیلی و بعضاً قضاوت نامناسب و 

غیرعادلانه بودیم که نباید این اتفاقات تکرار شود.
وی افزود: درعملیات کربلای چهار همه پیش بینی های 
لازم انجام و بیش از 9 ماه کار اطلاعاتی، مهندسی و 
آماده سازی برای غافلگیری دشمن انجام شده بود اما طبیعی 
بود که دشمن با برخورداری از پشتیبان های بزرگ، در 
اختیار داشتن تصاویر ماهواره ای و بهره گیری از انواع اقدامات 
جاسوسی و اطلاعاتی به بعضی از عملیات های ما پی ببرد 
و بعضی از زوایای آن عملیات ها مورد اطلاع دشمن قرار 
بگیرد؛ اما این به معنی لو رفتن کل عملیات نیست که بتوان 

کل عملیات را لغو کرد.
سرلشگر باقری ادامه داد: عملیات کربلای چهار انجام 
شد و با این که توفیقاتی داشت، اما در مجموع، یک عملیات 
ناموفق بود. هنر بسیار بزرگ آن بود که در همان مراحل 
اولیه، عملیات قطع شود؛ لذا فقط حدود هفت درصد 
نیروهای رزمنده ای که برای عملیات آماده شده بودند، وارد 
عرصه شدند و مابقی نیروها ذخیره شدند و ظرف دو هفته 

عملیات بسیار بزرگ کربلای پنج طرح  ریزی شد.
وی همچنین گفت: چون این عملیات در همان منطقه 
عملیات کربلای چهار صورت می گرفت و زیرساخت های 
مهندسی قابل استفاده بود، توپخانه ها مستقر و همه چیز 
آماده و پای کار بود تا با فاصله 15روز، عملیات بسیار 

تأثیرگذار کربلای پنج انجام شود.
رییس ستاد کل نیرو های مسلح عنوان کرد: در منطقه 
شلمچه خطوط دفاعی مستحکم دشمن شکست و آن قدر 
این عملیات پیش رفت که مستکبران با هراس از اینکه 

ارتش عراق زمین بخورد و بصره و بغداد توسط ایران تصرف 
شود، مقدمات قطعنامه 598 را فراهم کردند.

وی ادامه داد: قطعنامه 598 که از قطعنامه های قبلی 
سازمان ملل کامل تر بود و بخش زیادی از خواسته های ملت 
ایران را تأمین می کرد، منجر به اعلام عراق به عنوان متجاوز 
و آغازگر جنگ شد که همه این ها از برکات کربلای چهار 
و کربلای پنج است. این فرمانده ارشد دوران دفاع مقدس 
گفت: مجاهدت شهدای گرانقدر این دوعملیات، تلاش های 
ایثارگران و حمایت های ملت ایران برای پشتیبانی این 

عملیات ها منجر به پیروزی ایران شد.
سرلشکر باقری افزود: اینکه ما بیایم در این روزها با دو 
سه جمله دلسردکننده راجع به این عملیات ها حرف بزنیم، 
واقعاً ناسپاسی است و کار صحیحی نیست. توصیه ما این 
است که در این گونه موضوعات، پژوهشکده دفاع مقدس 
و پژوهشکده های نیروهای مسلح و دانشگاه ها با دقت و 
حوصله، اسناد را بررسی و با پیشکسوتان مشورت کنند و 
جمع بندی سنجیده و واقعیت ها را در اختیار ملت بگذارند.

رییس ستاد کل نیرو های مسلح با بیان اینکه مراکز 
فرهنگی دفاع مقدس در حال گسترش هستند، تصریح 
کرد: باید تاریخ سربلند ملت ایران را به خوبی به نسل های 

آینده منتقل کنیم.
سرلشگر باقری بر انجام کارهای تحقیقاتی در حوزه 
دفاع مقدس تاکید کرد و گفت: با همکاری رزمندگان دفاع 
مقدس و پیشکسوتان حوزه ایثار، واقعیت های دفاع مقدس 

به خوبی تحلیل و زوایای پنهان آن آشکار شده است.

سردار سرلشکر باقری:

قضاوت های ناعادلانه درمورد دفاع مقدس نباید تکرار شود

محمد هاشمی درباره شبهات مربوط به فوت آیت الله هاشمی رفسنجانی، گفت: 
پزشکان علت فوت مرحوم را ایست قلبی اعلام کردند اما هیچ گاه مشخص نشد که 

علت ایست قلبی چه بوده است. 
وی  درباره شبهات مربوط به فوت آیت الله هاشمی رفسنجانی به خبرآنلاین گفت: 
در این زمینه ما هیچ گاه امکان بررسی نداشتیم؛ تنها آقای شمخانی در شورای عالی 
امنیت ملی جلسه ای تشکیل داده و بررسی هایی انجام دادند در نهایت نتایج گزارش 
خود را به رئیس جمهور ارایه کردند.وی با بیان اینکه ما اطلاعی از کم و کیف این 
گزارش نداریم، ادامه داد: تنها در این حد شنیدیم که شورای عالی امنیت ملی گزارشی 
را تهیه و به رئیس جمهور ارایه کردند.هاشمی با تاکید بر اینکه پزشکان علت فوت 
مرحوم را ایست قلبی اعلام کردند، تصریح کرد: اما مشخص نیست که علت ایست 
قلبی چه بوده است؛ دقیقا این جا همان نقطه ابهامی است که از همان اول وجود داشت 
که راجع به آن صحبتی نشد، همان شب رحلت در بیمارستان به خبرنگاران اعلام 
کردم که پزشکان علت فوت را ایست قلبی اعلام کردند اما اینکه علت ایست قلبی چه 
بوده هیچ وقت مشخص نشد.وی درباره اینکه آیا خانواده پیگیر رفع شبهات درباره علت 
فوت هستند، گفت: چون محسن آقا وصی حاج آقا هستند باید از ایشان سوال کرد که 

آیا امکان پیگیری علت فوت آیت الله هاشمی وجود دارد یا خیر.
* سالی یک کتاب از خاطرات مرحوم هاشمی منتشر می شود

هاشمی درباره انتشار کتاب های خاطرات آیت الله هاشمی گفت: بناست که 
محسن آقا سالی یک کتاب از خاطرات مرحوم هاشمی منتشر کنند، معمولا کتاب ها 
آماده و در نمایشگاه کتاب عرضه می شوند.وی با بیان اینکه مهم ترین دغدغه آیت الله 
هاشمی معیشت مردم بود، تاکید کرد: اشتغال جوانان، فرهنگ و سالم سازی جامعه، 

مبارزه با ناهنجاری ها و ایجاد آرامش برای مردم از دیگر دغدغه های مرحوم هاشمی 
بود، تبعا اگر امروز ایشان زنده بودند دغدغه مردم اولویت نخست شان بود و تلاش می 

کردند تا مشکلات را به گونه ای حل کنند که فشار زیادی به مردم وارد نشود.
هاشمی با بیان اینکه این روزها بی انصافی های زیادی درباره آیت الله هاشمی 
می شود، تصریح کرد: اخیرا همزمان دو مستند یعنی "مستند بهتان" از سوی بی 
بی سی و " هاشمی زنده است" در ایران منتشر شده که محور هر دو تخریب امام و 

انقلاب است.
* انتشار همزمان "مستند بهتان" و "هاشمی زنده است" معنادار است

وی ادامه داد: در پایان مستند "هاشمی زنده است" گفته می شود "هاشمی زنده 
است چون انحراف زنده است" این در حالی است که امام)ره( فرمودند: "هاشمی زنده 
است چون نهضت زنده است". در این مستند کلمه "نهضت" را به "انحراف" تغییر داده 
اند که به طور کامل خط بطلانی بر نهضت امام کشیدند.عضو سابق مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با انتقاد از ساخت دو مستند مذکور، گفت: بعد از نمایش این مستند 
توسط دو دانشجو، آنها در پاسخ به این سوال که دسترسی شما به آرشیو صدا وسیما 
چگونه بوده و اینکه منابع مالی برای ساخت این فیلم مستند که با مقیاس های امروز 
حدود 20 میلیارد تومان است از کجا تامین شده، جواب قانع کننده ای نداشتند و 
به اینکه خودمان فیلم را ساختیم بسنده کردند.محمد هاشمی تاکید کرد: انتشار دو 
فیلم مستند "مستند بهتان" و "هاشمی زنده است" به طور همزمان در داخل و خارج 
و در آستانه دهه فجر و رحلت آیت الله هاشمی  بسیار معنا دار است، در این زمینه 
ضروت دارد هم رسانه ها و هم مسئولان قضایی و اطلاعاتی و امنیتی کشور دلایل این 
همزمانی را بررسی کرده و اجازه ندهند عده ای اینگونه بر امام و انقلاب و نهضت بتازند.

محمد هاشمی: 

گزارش علت فوت هاشمی دست رییس جمهور است

محمد مهدی مظاهری*

مصطفی داننده
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اقتصادی

رئیس اتاق بازرگانی تهران:

هیچکشوریبدونبخشخصوصیبهتوسعه
نرسیدهاست

رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران گفت: باید یکبار برای همیشه 
این اصل را بپذیریم که هیچ کشوری در سراسر جهان توسعه پیدا نکرده است، مگر اینکه 

حضور بخش خصوصی را پذیرفته باشد.
»مسعود خوانساری« دیروز در سومین دوره مراسم امین الضرب که به مناسبت 135 
سالگی تاسیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تهران با حضور »اسحاق 
جهانگیری« معاون اول رئیس جمهوری در تالار وحدت برگزار شد، افزود: ترکیه، چین، 
هند، مالزی، سنگاپور  و فهرست بلندبالایی از کشورها را  می توان به عنوان شاهدی بر 

نقش حضور بخش خصوصی در توسعه مثال آورد.
وی ادامه داد: امیدوارم این مراسم در ادوار آینده و با همراهی بیشتر جامعه اقتصادی 
کشور به یادگاری ماندگار برای صاحبان کسب وکار تبدیل شود و  به چنان جایگاهی 
دست پیدا کند که بتوانیم آن را  به عنوان »نوبل کارآفرینی« در ایران بشناسیم و آن را برای 
نسل های بعدی به یادگار بگذاریم. خوانساری اظهار داشت: مجلس وکلای تجار، 29 
سال پیش از جنبش مشروطیت و در زمانه ای که کشور دچار فقر، قحطی، فساد، بیکاری 
و جنگ بود بنا به احساس مسئولیت فعالان اقتصادی برای کمک به اقتصاد ملی، 
تاسیس شد؛ همین گروه مدتی بعد سنگ بنای مجلس مشروطه را گذاشت و اکثریت 
آنان نیز به عضویت این مجلس درآمدند؛ هزینه های اداره آن را پرداخت کردند و پایه های 
نهاد پارلمانی را در کشور گذاشتند که مبنای تغییر چهره ایران شد.رئیس اتاق بازرگانی 
تهران افزود: امروز سخنی گزاف نیست اگر به پشتوانه این تاریخ، فعالان اقتصادی اعلام 
کنند »از زمانه خود جلوتر بودند« و در  همیشه تاریخ »قلبشان برای آبادانی« این خاک 
 می تپیده است. وی تصریح کرد: در این کشور از تاریخ گرفته تا منابع و زیرساخت هایی 
که در اختیار داریم نه وضع مان از 135 سال قبل بدتر است و نه مردان و زنان کارآفرین مان 
کمتراز نیاکان خود به آبادانی کشور فکر می  کنند. پس چرا باید ناامید باشیم؟خوانساری 
اظهار داشت: جای تاسف است که اعتماد و امید در جامعه به شدت کاهش پیدا کرده 
است. در 2 سال گذشته با تصویب برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( امیدواری و شوق 
کشور را فراگرفت. فعالان اقتصادی با نشاط بیشتری کار  کردند و رویای توسعه هر روز 
بیشتر درذهن و جان آنان نقش بست. اما از یکسو بدعهدی و کارشکنی آمریکا و از اطرف 
دیگر دوستان داخلی که در نقش دشمن ظاهر شدند و بذر ناامیدی را در جامعه کاشتند، 

همه آن تصورات متعالی را نقش برآب کردند. 
*نگاه بخش خصوصی ایران غیرسیاسی و غیرجناحی است

رئیس اتاق بازرگانی تهران افزود: امروز  می خواهم به دولتمردان بگویم این بخش 
خصوصی که شما  آن را به بازی نمی گیرید، با آن ها مشورت نمی کنید و تصمیمات را 
بدون اطلاع آن ها با بخشنامه و ابلاغیه اجرا  می کنید، همان کسانی هستند که حتی 
پیش  از مشروطه به فکر آینده کشور بودند و اکنون هم تمام زندگی و سرمایه شان را 
روی همین زمین به کارخانه تبدیل کرده اند. نگاه بخش خصوصی ایران غیرسیاسی 
و غیرجناحی است و آنچه  می خواهد آبادانی ایران اسلامی است.خوانساری اظهار 
داشت: امروز در هر محفلی حرف از گرانی، فساد، رانت و مفسدان است. اما سوال این 
است که کدام بخش خصوصی باریشه و غیررانتی را  می توان در فهرست مفسدان یافت؟ 
اینکه فردی تازه به دوران رسیده یا برآمده از ثروت و رانت نفتی و ارزی در اثر سیاست های  
غلط دولت ها، جامعه را به فساد  می کشد و کارش را در پوشش یک شرکت یا کارخانه 
صوری پیش  می برد، آیا از او فعال اقتصادی  می سازد؟ نام کارآفرین  را نباید آغشته به این 
گمراهی ها کرد. وی گفت: در همین روزها که فشار تحریم ها و تنگناهای مالی بر اقتصاد 
کشور سایه انداخته، همچنان روزانه با کارآفرینانی مواجه می شوم که غم شان این است 
که خدایی نکرده ناملایمات اقتصادی آن ها را وادار به تعدیل نیرو کند و شادی شان به این 
گره خورده که در پایان هر ماه بتوانند سفره کارگرانشان را رنگین کنند. خوانساری ادامه 
داد: »آیا این افراد را نباید به مثابه نمادهایی از نگاه ملی و دینی به جامعه معرفی کرد؟ آیا 
این کارآفرینان نمی توانند به الگوهای واقعی این عصر و زمانه  تبدیل شوند؟ آیا آن ها کمتر 

از بازیگران، ورزشکاران یا سیاستمداران جان و زندگیشان را برای کشور گذاشته اند؟«
*بخش  خصوصی باید به کارآفرینان اعتبار بدهد 

رئیس اتاق بازرگانی تهران اضافه کرد: اما چه تلخ که این نمادهای باور اراده ملی و این 
نشانه های از خودگذشتگی در پس نگاه یکسویه و گاهی برآمده از باورهای کهنه بلوک 
شرق، به جامعه ایران معرفی و شناسانده نشدند و چه حیف که امروز نسل جوان ایران به 
هر دری  می زند تا الگو بیابد و نگاهش به چنین اشخاصی معطوف نمی شود و البته که 

این از  کم کاری همه ماست. 
خوانساری اظهار داشت: امروز اگر امید و اعتماد در جامعه کم رنگ شده، ناشی از 
همین نگاهی است که نمادها و مفاخر واقعی را سرکوب  می کند یا محصول دستگاه 
تبلیغاتی است که به جای تکریم کارآفرین و اقتصاد رقابتی، یکسویه همه را ناصالح 
 می خواند. سوال این است که آثار فرهنگی و دستگاه های رسمی تبلیغاتی تا چه اندازه به 

کارآفرینان تریبون می دهند یا آن ها را محترم بر می شمارند؟ 
وی ادامه داد: امروز مردانی معرفی  می شوند که چه در گذشته و چه در زمان حال 
توانسته اند با تمام مشکلات اثراتی از خود برجای بگذارند که قطعا ماندگار خواهد ماند. 

وی گفت: جامعه ایران امروز نیازمند دمیدن روحی تازه است که بتواند محرک نشاط 
و انگیزه برای جوانان باشد و با اطمینان باید بگویم که روح کارآفرینی، انگیزه، امید، 
اعتماد، جسارت و ایمان است و جامعه ای که از این مفاهیم عاری شود، در دام ناملایمات 
گرفتار و به قهقرا می رود.  وی تصریح کرد: همه ما در این مراسم دور هم جمع شده ایم 
که کارآفرینان سخت کوش و خستگی ناپذیر را ستایش کنیم. ما امروز با افتخار نه تنها از 
آن ها نام می بریم که مدال هم به گردنشان  می اندازیم و تقدیرشان هم می کنیم، چراکه 
معتقدیم این »بخش  خصوصی است که باید به کارآفرینان اعتبار بدهد« و نه دولت ها 
و این کارآفرین ها و کارخانه ها و صنایع  هستند که در طول تاریخ میراث و یادگارشان 
 می ماند و نه دولت ها.  خوانساری ادامه داد: امروز باید بی توجه به خط  بندی های 
سیاسی، بلندپروازی های اقتصادی و رویاپردازی های منفعت طلبانه به فکر فردای این 
سرزمین باشیم. حق جوانان این کشور بیش از اینهاست و آن ها باید ببینند و بشنوند که 
در روزهایی بسیار سخت تر و بدتر از این هم کارآفرینان تهدید را به فرصت تبدیل کردند 
و به رویاهایشان رنگ واقعیت دادند.  وی تصریح کرد: مگر علی اکبر روفوگران، خودکار 
بیک را در شرایطی سهل تر از امروز راه اندازی کرد؟ اصغر قندچی کارخانه ایران کاوه را در 
روزهایی آرام تر از اکنون برپا کرد؟ اینها افسانه و قصه نیستند. خوانساری اظهار داشت: ما 
به جوانانی مانند خالق مجموعه »کافه  بازار و دیوار« می بالیم که با نیروی جوانی توانست 
بخشی از بازار ایران را دگرگون کند. از رفتار بزرگانی مانند مرحوم نیازمند الگو  می گیریم و 

به ایمان راسخ کارآفرینانی مانند مرحوم عالی نسب معتقدیم. 

 معاون وزیر صنعت: 

رونقصنعتنیازمند»مجوززدایی«است
معاون طرح و توسعه وزارت صنعت، معدن و تجارت شرایط کنونی اقتصادی و مواجهه 
با تحریم ها را بهترین فرصت برای ارتقای داخلی سازی صنعت و مواد فناوری برشمرد و 
گفت: باوجود رشد قیمت دلار، قیمت مواد اولیه افزایش چند برابری را تجربه کرده است 

و در این شرایط واردات به صرفه نیست.
»سعید زرندی« در گفت و گویی افزود: بیش از 2 هزار واحد اصلی در حوزه صنعت 
کشور وجود دارد که اگر نیازهای آنها به خوبی شناسانده شود، شرکت های داخلی با 

شیوه های مختلف قادر به تامین نیازهایشان هستند.
* رفع نیازهای صنعت نیازمند اعتبار 300 هزار میلیارد تومانی

وی اظهار داشت: در حالی که مطابق آمارها میزان نقدینگی در کشور به 1700 هزار 
میلیارد تومان رسیده است اما فقط با 300 هزار میلیارد تومان قادر به رفع کل نیازهای 

بخش صنعت به منظور تامین سرمایه ثابت یا سرمایه در گردش آنها هستیم.
معاون طرح و توسعه وزارت صنعت، بهبود فضای کسب و کار را مهمترین پیش نیاز 
ارتقای وضعیت تولید برشمرد و گفت: مطابق آمارهای بین المللی در سال 2018 نسبت 
به 2017 در شاخص های »سهولت کسب و کار« و »شروع کسب و کار« با محدودیت 

هایی که به دست خودمان ایجاد کرده ایم، با افت و عقبگرد مواجه شده ایم.
وی تاکید کرد: باید تا می توانیم به سمت »مجوز زدایی« حرکت کنیم و در این راستا در 
نظر داریم از ظرفیت بخش خصوصی و خانه های صنعت، معدن و تجارت برای صدور 
مجوزها به افراد دارای صلاحیت استفاده کنیم. زرندی ادامه داد: اعطای مجوز سرمایه 
گذاری به واحدهای دارای قابلیت صادرات باید فرهنگ سازی شود؛ موضوعی که ابزار و 

تفکر خاص خود را می طلبد و باید بر مقوله کیفیت کالا بیشتر کار کنیم.
وی به اجرای طرح رونق تولید در سال گذشته اشاره و خاطرنشان کرد: از بهمن ماه 
امسال با حمایت صندوق توسعه ملی اجرای تبصره 18 قانون بودجه 97 را در دستور کار 

قرار خواهیم داد که از طریق سامانه بهین یاب عملیاتی می شود.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: این مهم با اعتبار 10 هزار میلیارد تومانی صندوق 
توسعه ملی، 10 هزار میلیارد تومان منابع داخلی بانک ها و یارانه هزار میلیارد تومانی 
دولت برای صنایع )در مجموع 21 هزار میلیارد تومان( اجرایی می شود که فرآیند آن 

یک ساله خواهد بود.

وزیر اقتصاد :

حذفچهارصفرازپولملیدرمرحله
کارشناسیاست

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: حذف چهار صفر از پول ملی در مرحله کارشناسی 
است و پس از بررسی های لازم اعلام خواهد شد.

فرهاد دژپسند تصریح کرد: پس از انجام مرحله کارشناسی در خصوص حذف چهار 
صفر از پول ملی، موضوع اعلام می شود.

وی افزود: به عنوان نظر شخصی اجازه دهید حرفی در این باره نزنم و نظر وزارتخانه را 
کار کنیم و آنجا اعلام خواهم کرد. وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: حذف چهار صفر 
از پول ملی در دولت در دست بررسی است و به تازگی پیشنهاد بانک مرکزی آمده است.

کارشناسان معتقدند حذف صفر از پول ملی اقدامی است که در صورت فراهم بودن 
شرایط و اجرای اصلاحات اقتصادی، می تواند به معنای کاهش تورم، تقویت پول ملی 
و افزایش ارزش اسمی آن باشد، اما این ظرفیت را هم دارد که به نتایجی کاملًا پیش 

بینی نشده منجر شود.
روز 16 دی ماه 1397رییس کل بانک مرکزی در یادداشتی اینستاگرامی نوشت: 
امروز به دعوت فراکسیون ولایی مجلس در جمع نمایندگان محترم عضو فراکسیون 

حاضر شدم. قبلًا جلساتی با فراکسیون های امید و مستقلین نیز داشتم.
وی در ادامه آورده است: در این جلسه ضمن تشریح برنامه های بانک مرکزی برای 
ایجاد ثبات در بازار ارز و حرکت تعادلی نرخ ارز و نیز کنترل شتاب تورم این خبر را هم 
اعلام کردم که لایحه حذف 4صفر پول ملی را به دولت ارائه کرده ام و با توجه به عرف 
چند ده سال گذشته بین مردم پیشنهاد شده هر ده هزار ریال فعلی معادل یک تومان و 

هر تومان معادل یکصدریال جدید باشد.
به باور کارشناسان سابقه این بحث تقریباً به هفت سال پیش و در زمان دولت دهم 
باز می گردد. درآن زمان برای اولین بار با این استدلال که اگر چند صفر از اسکناس 
های ایران حذف شود، بطور قطع ارزش پول ملی ایران در برابر سایر ارزهای معتبر 
جهان افزایش می یابد و با اجرای این طرح قدرت خرید مردم نیز افزایش پیدا میکند. 
کارشناسان معتقدند که این موضوع بدلیل اینکه از عقبه و پشتوانه درست علمی، 

فکری و اجرایی برخوردار نبود در حد حرف باقی ماند و بمرور فراموش شد.
بعد از آن در دولت اول تدبیر و امید مجدداً برای دومین بار داستان کم کردن صفرهای 
پول کشورمان مطرح شد که باز هم پس از بحثهای فراوان به دلایلی مشابه کنار نهاده 

شد. البته در این مقطع دولت پیشنهاد حذف تنها یک صفر را ارائه کرده بود.
* رویکرد رییس بانک مرکزی

رئیس کل بانک مرکزی در خصوص پیشنهاد خود نکاتی را نیز مطرح کرده است. 
از جمله اینکه، حذف صفر به لحاظ حقوقی و فنی یک فرایند زمان بر بوده و بر مبنای 
برآورد کارشناسان ، اجرای آن نزدیک به دو سال طول می کشد. دیگر اینکه این اقدام 
در کنار سایر اقدامات اساسی بانک مرکزی برای اصلاح نظام بانکی و به کارگیری 
ابزارهای نوین سیاست های پولی و شیوه های جدید و کارآمد نظارت بر بانک ها خواهد 
بود و عملیاتی شدن آن عملًا متاخر بر اصلاحات بانکی خواهد بود. همچنین طبق 
گفته های وی بعد از قانونی شدن، پول های جدید به تدریج و با جایگزینی آنها با 
اسکناس های فرسوده قبلی وارد چرخه می شوند و هزینه آن قابل مقایسه با هزینه 
چاپ حجم زیاد اسکناس های فعلی نخواهد بود. بعلاوه، اصلاح نرخ برآوری پول ملی 
از طریق حذف صفرها وجهه پول ملی را در صحنه بین المللی ارتقا می بخشد و اقدامی 
است که در بسیاری از کشورها در کنار سایر اقدامات، سرآغازی برای اصلاحات جدی 
اقتصادی است. و در نهایت اینکه اجرایی شدن آن، نیاز به تصویب دولت و تایید مجلس 

دارد.

* پول ملی فراتر از یک ابزار اقتصادی
بسیاری از صاحبنظران اقتصادی و همچنین مردم پول را به عنوان یک وسیله مبادله 
می نگرند. از نظر آنها پول ملی ابزاری است که انجام معاملات را در سطح اقتصاد ملی 
تسهیل می کند، به دولت ها در مدیریت مسایل کلان اقتصادی یاری می رساند و 
کشورها را قادر می سازد تا از طریق انتشار پول ملی برای خود درآمدهای ناشی از حق 
نشر کسب کنند. برخی از متخصصان نیز نگاه متفاوت تری به پول دارند و برای آن 
نقشی فراتر از یک ابزار اقتصادی قایل هستند. از دید این گروه پول نه تنها تعاملات 
اقتصادی را آسان می سازد بلکه بر هویت ملی شهروندان نیز اثر می گذارد. در نتیجه 
نشان دهنده مشروعیت ملی دولت نیز هست. بعلاوه، برخی مانند جرج زیمل، جامعه 
شناس آلمانی پول را یک پدیده اجتماعی در نظر می گیرند. وی معتقد است که 
استفاده از پول بیشتر از آنکه محاسبه عددی باشد تسهیل کننده معاملات اقتصادی 
است. مبادله میان شهروندان می تواند بدون پول هم صورت گیرد، اما این وسیله به 
شهروندان اجازه می دهد تا مبادلات خود را کمی و یکسان سازند. بعلاوه معاملات 
پولی به شکل گیری جوامع نیز کمک می کند.پول می تواند هویت سیاسی ایجاد کند 
و یا به آن استحکام ببخشد.در واقع طبق نگاه جامعه شناسان یکی از اهداف عمده 
انتشار پول های ملی در قرن نوزدهم تشکیل ملت به عنوان یک جامعه سیاسی و 
اقتصادی یکپارچه بود. اهمیت ابعاد هویتی و اجتماعی پول بیانگر آن است که تصمیم 
در باره ارزش گذاری مجدد پول ملی می تواند بر دیدگاه شهروندان در مورد بازار و کشور 
آنها تأثیر بگذارد. ارزش گذاری مجدد پول ملی دیدگاه شهروندان در باره پول ملی و بازار 
را هم تغییر می دهد. بر اساس این منطق دولت ها باید هنگامی احساس نگرانی کنند 
که شهروندان شاهد باشند که پول ملی آنها هم از نظر اقتصادی و هم به لحاظ نمادین 

در حال از دست دادن ارزش خود است. 
* تجربه سایر کشورها

حذف صفر از پول ملی به نوعی به معنای ارزشگذاری مجدد آن است. به اعتقاد 
محققان اقتصادی این امر از یک سابقه طولانی در سطح جهان برخوردار است. در قرن 
نوزدهم زمانی که دولت ها با کمبود طلا و نقره روبه رو می شدند گاهی اوقات ارزش 
سکه های خود را تعدیل می کردند. همچنین از دهه 1960 به بعد بیش از 60 کشور 

درحال توسعه به اجرای ارزش گذاری مجدد و حذف صفر از پول ملی دست زده اند. 
در واقع، بعد از جنگ جهانی دوم کشورهای زیادی از جمله آلمان غربی به منظور 
مهار تورم لجام گسیخته تعدادی از صفرهای پول خود را حذف و حتی نسبت به تغییر 
نام واحد پول نیز اقدام کرده اند.  در کنار تجربه های موفق، نمونه های زیادی از تجربه 
شکست برخی از این کشورها نیز وجود دارد. برای مثال کشورهایی مانند ونزوئلا یا 
زیمبابوه نمونه های شکست کامل حذف صفر هستند که پس از مدتی دوباره مجبور 

به حذف صفر شده اند. 
تجارب این کشورها از نظر بازه زمانی اجرای برنامه، تعداد صفرهای قابل حذف و 

تعداد دفعات حذف نیز قابل توجه است. ارزش گذاری مجدد از لحاظ تعداد صفرهای 
حذف شده دارای تنوع زیادی بوده و از حذف یک صفر تا حذف شش صفر را در بر می 

گیرد. ولی به طور کل حد متوسط ارزش گذاری مجدد حذف سه صفر بوده است.
همچنین از نظر بازه زمانی برخی از کشورها با اختلاف زمانی چند ساله برنامه حذف 
صفر را به اجرا گذاشته اند. برای مثال بولیوی در فاصله سالهای 1963 تا 1987 ارزش 
گذاری مجدد پول ملی را اجرا کرده است. در برخی کشورها مانند پرو نیز این کار خیلی 
سریع و در فاصله سال های 1985 تا 1981 اجرایی شده است. با این وصف در نظر 
گرفتن یک بازه زمانی دوساله برای حذف چهار صفر از پول ملی کشورمان در مقایسه با 

تجربه سایر کشورها زمان بسیار کوتاهی به نظر می رسد.
از نظر تعداد دفعات اجرایی شدن این سیاست نیز بین کشورهای مختلف تفاوت 
هست. در برخی کشورها یک و در بعضی چند بار اقدام به حذف صفر از پول ملی 
خود کرده اند. برای نمونه آرژانتین چهار بار و برزیل شش بار این کار را انجام داده اند. 
کارشناسان معتقدند که میزان پذیرش این امر در کشورهایی که تجربه حذف صفر را در 
گذشته داشته اند آسان تر از کشورهایی است که چنین تجربه ای را نداشته اند. بنابر 
این از این جهت نیز حذف صفر از پول ملی کشور مان قابل تأمل است و بایستی با در 
نظر گرفتن همه جوانب صورت گیرد. به طور کل کشورهای مختلف تجارب متفاوتی 
در این زمینه داشته اند. در برخی از آنها مانند شیلی ارزش گذاری مجدد پول ملی 
بلافاصله بعد از ثبات اقتصادی اتفاق نیافتاده، بلکه به تدریج و در طول زمان صورت 
گرفته است. در برخی از کشورها به ویژه مواردی مانند آنگولا، جمهوری دموکراتیک 
کنگو و نیکاراگوئه که با مشکل درگیری های نظامی روبه رو بوده اند،چندین بار ارزش 
گذاری مجدد صورت گرفته است اما پیامدهای نرخ بالای تورم همچنان پا برجا مانده 
است. همچنین هنگامی که نرخ تورم در کشورها بالا بوده،مانند مورد غنا در دهه 
1970 و اندونزی در دهه 1960، اجرای ارزش گذاری مجدد هم در آنها اجتناب ناپذیر 

بوده است. 
به اعتقاد کارشناسان ارزش گذاری مجدد پول ملی هنگامی می تواند نقش مؤثری را 
ایفا کند که در پایان برنامه های ثبات اقتصادی به اجرا درآید، تا به شهروندان این پیام 
را بدهد که دوران تورم بسیار بالا به پایان رسیده است. استفاده از ارزش گذاری مجدد 
پول ملی در این حالت صورت نمادین دارد. به عبارت دیگر تورم مهار شده است و با 
حذف صفرها، شهروندان و سرمایه گذاران موفقیت در مهار تورم را درک می کنند و 
دوران تورم گذشته را به تاریخ می سپارند.در واقع کاهش چشمگیر نرخ تورم می تواند 

شانس موفقیت اجرای برنامه هار ارزش گذاری مجدد پول ملی را افزایش دهد.
*تجربه موفق ترکیه

درعین حال نمونه های موفق بسیاری نیز در دنیا وجود دارد. برای مثال یکی از این 
نمونه ها ترکیه است که در سال 2005 در قالب یک پروژه اصلاحی اقدام به اصلاحات 
بنیادی و ساختاری در نظام پولی خود کرد که حذف صفر هم یکی از بخش های آن 
بود. در واقع برای این که حذف صفر موفق شود پیش از آن باید اقدامات اصلاحی 
ساختاری از استقلال بانک مرکزی گرفته تا اصلاح سیاست های پولی را اجرا کرد 
که حذف صفر آخرین حلقه از زنجیره اصلاحات پولی محسوب می شود. به اعتقاد 
کارشناسان، ترکیه یکی از کشورهایی است که در همسایگی کشور ما قرار داشته و به 
همین خاطر می تواند الگوی مناسبی در اجرای برنامه حذف صفر از پول ملی باشد. 
بانک مرکزی ترکیه قبل از آغاز سیاست ارزش گذاری مجدد پول ملی این کشور دو 
انگیزه اصلی را مشخص کرده بود: یکی اینکه از بعد فنی وجود چندین صفر در پول 
ملی می تواند آمارها و معاملات را پیچیده کند؛ و دیگر اینکه به اعتماد سازی توجه 
جدی شد. درواقع آنها بر این باور بودند که وجود بیست میلیون برگ اسکناس لیر در 
سطح دنیا پدیده ای بی نظیر بود که بر مسئله اعتماد سازی پول ملی این کشور اثر 
منفی برجای می گذاشت. بنابر این، حذف صفر در چنین شرایطی می توانست به 
افزایش اعتماد کمک کند. با اجرای این سیاست در سال 2004 برای اولین بار از سال 
1972 به بعد نرخ تورم در کشور ترکیه تک رقمی شد و شرایط را برای کاهش هرچه 
بیشتر تورم در سال 2005 فراهم ساخت. بعلاوه، برخی از برنامه های اصلاح اقتصادی 
ترکیه در قالب برنامه ثبات اقتصادی قرار داشت که حمایت صندوق بین المللی پول را 
هم در پی داشت و دو طرف از سال 2002 پس از وقوع بحران مالی جهانی پیرامون 
اجرای آن توافق کرده بودند. همچنین انگیزه قوی ترکیه مبنی بر پیوستن به اتحادیه 
اروپا محرک بسیار خوبی برای این کشور بود. صاحبنظران اقتصادی معتقدند که 
مجموع عوامل فوق دست به دست هم داد تا این کشور نه تنها تجربه حذف صفر از 
پول ملی را با موفقیت پشت سر بگذارد، بلکه در سال های بعد به یکی از اقتصادهای 
برتر دنیا بدل شود. بنابر این، هرگونه اقدامی در زمینه حذف صفر از پول ملی بایستی 
با مطالعه دقیق تجربه سایر کشورها)اعم از موفق و ناموفق( جهت پرهیز از تکرار 
اشتباهات آنها و در عین حال استفاده از نکات مثبت شان و همچنین در نظر گرفتن 
شرایط کنونی کشور ، چه از نظر اقتصادی و چه به لحاظ سیاسی، اجتماعی، فرهنگی 

صورت گیرد.

پول ملی فراتر از یک ابزار اقتصادی 

مبارزه با تورم و اما و اگرهای حذف صفر از پول ملی

از  یکی  به  ماه هاست   FATF به  پیوستن  موضوع 
بحث برانگیزترین مسایل میان دولت، مجلس، شورای نگهبان، 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، جناح های سیاسی، رسانه ها، 

بخش های اقتصادی و بانکی و حتی مردم تبدیل شده است. 
دولتمردان و به ویژه مسوولان بخش های اقتصادی و بانکی 
و وزارت امور خارجه بارها و بارها از ضرورت عادی سازی روابط 
ایران با این نهاد سخن گفته اند و در مقابل منتقدان و مخالفان با 
بیان موضوعات و موارد مختلف، مخالفت خود را از این موضوع 

در سطح وسیع و بی سابقه ای نشان داده اند. 
سال  در  خود  مقرر  موعد  در  راحتی  به  شاید  که  موضوعی 
گذشته قابل حل بود و راه برای برداشتن محدودیت های ناشی از 
این نهاد بین المللی آسان تر می کرد اما اکنون کار کمی سخت تر 
داخلی،  مخالفان  و  منتقدان  مخالفت های  بر  علاوه  و  شده 
دشمنان خارجی مانند رژیم صهیونیستی هم به عنوان یکی از 
اعضای این نهاد، سعی می کنند بر سر راه و بهره مندی ایران از 

مزایای  عادی سازی روابط با این گروه، سنگ اندازی کنند. 
در ماه های گذشته منتقدان داخلی با در اختیار داشتن بعضی 
تریبون ها و همچنین برخی رسانه ها متنفذ از جمله صدا و سیما 
به شکل های مختلف، مخالفت های خود را ابزار کرده اند. اما در 

این زمینه باید به نکاتی توجه کرد. 
زمانی انتقاداتی صورت می گیرد و یا نکاتی گوشزد می شود 
و  اندرکاران مسایل  و دست  برای دولتمردان  آنها  دانستن  که 
موضوعات مفید است و نوعی هم افزائی ایجاد می شود اما 
زمانی تنها هدف این است که به هر شکلی جلوی یک کار 
گرفته شود که در این صورت معمولا انگیزه های تسهیل وضع 
اقتصادی مردم و موارد قابل فهم در قالب منافع ملی در آن 
دیده نمی شود و صرفا مانع تراشی برای انجام یک کار و یا اقدام 

محسوب می شوند. 
کلی گویی بدون ورود به مصادیق واقعی از جمله روش هایی 
مثال  برای  است.  شده  گرفته  کار  به  فرایند  این  در  که  است 
برخی در این زمینه براین باور بوده و مدعی هستند که اجرای 
استانداردهای FATF روند دور زدن تحریم ها را تحت تاثیر قرار 
خواهد داد در حالی که این جمله مصداق بارز کلی گویی است 
زیرا باید از این عزیزان پرسید که چگونه اجرای این استانداردها 
می تواند تاثیر تحریم ها را بیشتر کند؟ کدام عمل و بر اساس کدام 
توصیه های FATF است که می تواند باعث شود تحریم های 
دشمن موثرتر شود؟ به این موارد پاسخ مصداقی داده نمی شود 
و لذا از منظر دست اندکاران موضوع در دولت این کلی گویی و 

تکرار آن، مشکلی را حل نمی کند. 
گاهی اوقات در مورد FATF مقایسه هایی است که به صورت 
بلاوجه انجام می شود؛ بین کشورها و یا بین دو بازه زمانی با 
شرایط متفاوت. برای مثال بعضا گفته می شود که مثلا اقدامات 
مقابله ای قبلا هم وضع شده بود و اتفاق خاصی نیافتاده بود، 
شرایط هر وضعیتی باید در شرایط زمان و مکان خود دیده شود و 
این موارد، مقایسه های در واقع گمراه کننده محسوب می شوند.  
شبکه  های  بانک  و  دولت ها  پایبندی  میزان  و  فعلی  شرایط 
وسیعی از همه کشورها به استانداردهای فاتف در هیچ زمانی 
مانند امروز نبوده است. اصولا به همین دلیل است که دولت ها 
از بسترهای  برخورداری  به  متعهد  را  بالاترین سطح خود  در 
حقوقی و سازوکارهای اجرایی مقابله با جرائم مالی کرده اند.   
همچنین بعضی از منتقدان بخشی از حقایق را عامدانه نمی 
گویند، دیده شده که از یک جمله و یا از یک گزارش و نقل قول 
از کارشناس و حتی مقام مسوول را نقل می کنند و بخش دیگر را 
عامدانه حذف کرده و بر آن اساس تحلیل می کنند و گزارش می 
نویسند. این مساله می تواند سبب گمراهی مخاطب شود و باید 

در نظر داشت برخی از مخاطبان این نوشته ها، مقامات کشور 
هستند که ممکن است دچار سردرگمی شوند. 

علاوه بر این، بعضی از تناقضات وجود دارد که در متن این 
انتقادات مشاهده می شود؛ برای نمونه از یک سو گفته می شود 
که آمریکا و دشمنان منطقه ای به طور کلی به دنبال این هستند 
نفع  به  این  و  ایران رعایت شوند  که استانداردهای FATF در 
آمریکا و دشمنان ماست؛ از سوی دیگر می گویند دشمنان نمی 
گذارند وضعیت ایران و FATF عادی شود و ما نباید در داخل 

تلاشی برای این امر داشته باشیم. 
این مساله مصداق بارز تناقض است. از یک طرف دشمن به 
دنبال این است که استانداردها در ایران رعایت شود و آنها سوء 
استفاده کنند و از سوی دیگر تمام توان خود را جمع کرده اند که 
نگذارند ایران این استانداردها را رعایت کند و وضعیتش عادی 

شود! 
 FATF برخی از ابهامات موجود درباره تصویب

در این مطلب سعی داریم به برخی ابهامات و انتقادات که 
درباره تصویب FATF مطرح می شود، پاسخ دهیم. 

 1-  گفته شده  37 بند از 41 بند مربوط به action plan خود 
را اجرایی کرده ایم؛ ولی در عین حال چرا پیشرفتی در وضعیت 

ایران حاصل نشده است؟ 
بارها گفته شده که در مجموع فعالیت های جمهوری اسلامی 
ایران 37 بند پوشش داده شده است و  این بندها با هم مرتبط 
هستند. برای نمونه دو اصلاحیه قانون مبارزه با تامین مالی 
تروریسم و مبارزه با پولشویی هرکدام موارد متعددی دارند که 
با این 37 بند مرتبط هستند. همچنین به دقت گفته شده که 
24 بند از این 37 بند مرتبط هستند با این دو اصلاحیه؛ به این 
معنا که وقتی این دو اصلاحیه و مطابق فرمول و روشی که دولت 
پشنهاد کرده بود، نهایی نشوند عملا آن 37 آیتم ناقص هستند. 
این از موارد مهمی است که منتقدان از کنارش می گذرند. پس 
اگر گفته می شود که 37بند کار شده با در نظر گرفتن اصلاحاتی 
است که در دو قانون اصلاحیه آمده است. این یکی از مواردی 
است که به نحوی گفته می شود که در واقع مخاطب را گمراه 

می کند. 
   2- چیزی که به تازگی گفته می شود این است که کره شمالی 

از سال 2013 عضو CFT )کنوانسیون منع تامین مالی تروریسم 
( شده و از سال 2016 عضو کنوانسیون مقابله با جرایم سازمان 
یافته فراملی و یا پالرمو شده است و می گویند چرا با وجود اینکه 
کره شمالی عضو این دو کنوانسیون است اما چرا از فهرست 

سیاه FATF خارج نشده است. 
عضویت در این دو کنوانسیون به خودی خود به معنای رعایت 
استانداردهای FATF نیست. این دو کنوانسیون از شروط لازم 
هستند، اما کافی نیستند. این موارد در اصل، دو سندی است 
که دولت ها باید به آن بپیوندند ولی مجموعه بسیار وسیعی 
از استانداردهای مالی و بسترها و اسناد حقوقی هستند که 
دولت ها باید آنها را داشته و به این موارد ملزم باشند و در کنار این 
دو کنوانسیون به صورت یک مجموعه ارزیابی شوند. اگر شرایط 
لازم، بسترهای حقوقی، قوانین حقوقی و سازو کارها را داشته 
باشند در کنار عضویت در این دو کنوانسیون شرایطی را فراهم 
می کند که روابط آن کشور با مجموعه کشورهای عضو و یا شبکه 
FATF عادی شود. وگرنه صرفا پیوستن به دو کنوانسیون کافی 
نیست و این مغلطه بزرگی به حساب می آید. برای اینکه دولتی از 
فهرست سیاه این نهاد خارج شود باید در مرحله نخست مذاکره 
و صحبت های اولیه و مقدماتی را انجام دهد؛ گزارشات را ارایه 
دهد؛ بعد برای آن کشور  action plan تعریف می شود و بعد آن 
را اجرا می کند. پس از اجرا شدن در واقع ارزیابی می شود که 
این کشور باید از لیست سیاه خارج شود و یا خیر؛ بنابراین صرف 
پیوستن به دو سند حقوقی بین المللی به معنای خروج از لیست 

سیاه FATF نیست. 
3- گفته می شود که فهرست تحریمی FATF وجود دارد که 

مربوط به نهادها و اشخاص ایرانی است. 
یعنی طوری جلوه داده می شود که پیوستن به شبکه ای از 
دولت ها که استانداردهای FATF را رعایت می کنند به معنای 
تحریم اشخاص و نهادهای ایرانی است. اشخاص و نهادهای 
قرار  ملل  سازمان  امنیت  شورای  تحریم های  تحت  که  ایرانی 
دارند یک لیست محدود است که برای فرصت محدودی بوده 
و پیوست قطعنامه 2231 است که این لیست مربوط به شورای 
امنیت ملل متحد است و ربطی به هیچ نهاد و مرجع دیگری 
ندارد. این تحریم علیه اشخاص و نهادها اکنون و به خاطر وجود 

قطعنامه شورای امنیت توسط دولت های دیگر در حال اجرا 
شدن است و به اصطلاح رعایت استانداردهای FATF و یا عدم 
رعایت آنها هیچ ارتباطی با اجرای تحریم ها علیه این اشخاص 
پیدا نمی کند. تحریم علیه هر فرد و نهاد ایرانی مذموم و محکوم 
است و هیچ کدام از مسوولان این مساله را تایید نمی کنند ولی 

مرتبط کردن این دو موضوع با همدیگر کار صحیحی نیست. 
جایگاه شورای امنیت ملل متحد بسیار فراتر از جایگاه نهادی 
هیچ  خود  خودی  به   FATF گفت  باید  و  است   FATF مانند 
فهرست تحریمی را ندارد و شورای امنیت ملل متحد است که بر 

اجرای تحریم ها علیه این لیست پیگیری و نظارت دارد. 
4-  تحریم های یک جانبه آمریکا و رابطه آن با FATF یکی 
دیگر از مواردی است که منتقدان از آن به صورت مکرر یاد می 

کنند. 
به طور کلی فشارها و تحریم های آمریکا با درجات مختلفی 
اثرگذار بوده است. از اردیبهشت امسال و درست از زمانی که 
تحریم های آمریکا علیه ایران تشدید شده است، شاهد اثرات 
تحریم ها بوده ایم. اما نباید محدودیت ها بر تعاملات بانکی، 
مالی، تجاری کشور فقط در سایه یک موضوع دیده شود. این 
محدودیت ها ناشی از مسایل مختلفی است. اینکه تحریم های 
یک جانبه آمریکا فعلا وجود دارد نباید به این معنا باشد که دولت 
به فکر رفع تحریم ها از مراجع و مجاری دیگر نباشد. به همین 
دلیل دولت هم باید با تحریم های یک جانبه آمریکا به شدت 
مقابله کند و هم محدودیت های ناشی از FATF و یا سایر موارد 

را رفع کند. 
این موارد نفی کننده همدیگر نیستند، نباید به شکلی باشد 
که اگر تحریم یک جانبه آمریکا وجود داشته باشد، تلاش دولت 

برای مقابله با سایر محدودیت ها تعطیل شود. 
بروز اختلاف نظرهای  از مواردی که موجب  5- یکی دیگر 
فراوان در میان منتقدان شده، تعداد اعضای FATF است. به 
طوری که مخالفان سعی می کنند از این مورد برای به اصطلاح 

مچ گیری از موافقان استفاده کنند. 
 اکنون 38 عضو به عنوان بدنه تصمیم گیری دارد به عبارت 
بهتر نهاد تصمیم گیری FATF ؛ 38 عضو دارد که شامل 2 
سازمان منطقه ای شورای همکاری خلیج فارس و کمیسیون 

اروپا و 36 دولت می شود.
 البته برخی دولت های ناظر هم هستند که تلاش می کنند به 
تدریج به عضویت این نهاد درآیند. از سوی دیگر باید گفت در این 
نهاد شبکه ای وجود دارد متشکل از jurisdiction 204  مستقل 
یا حوزه صلاحیت قضایی مستقل که عمده این تعداد دولت 
بوده که شامل همه اعضای ملل متحد هستند. همه دولتها در 
گروه های منطقه ای FATF عضویت دارند و این گروه های 
منطقه ای روی تصمیمات FATF اثرگذاری می کنند به عبارت 
بهتر این گروه های منطقه ای می توانند نقش پررنگ داشته 

باشند در تصمیم گیری های این نهاد. 
نکته دیگر اینکه این jurisdiction 204 یا صلاحیت مستقل 
در واقع شبکه ای هستند که استانداردهای FATF را رعایت می 
کنند. بنابراین مناقشه بین اعداد باید یک بار برای همیشه خاتمه 
یابد و به این صورت است که در جلسه تصمیم گیری نهایی 38 
عضو وجود دارد و در کنار آن شبکه ای وجود دارد که متشکل 
از 204 صلاحیت مستقل شامل دولت های عضو ملل متحد 
است که استانداردهای FATF را رعایت می کنند.  این 38 عضو 
تصمیم گیران نهایی هستند و در مقابل 204 صلاحیت مستقل 
در تصمیم گیری ها نقش مستقیم نداشته اما در قالب گروههای 
منطقه ای فعال هستند و استانداردهای FATF را هم رعایت می 

کنند. 

 FATF پاسخ به ابهامات موجود درباره تصویب

چرابایدبهFATFبپیوندیم؟
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لرزش فوتبال آسیا از یورش یوزهای ایرانی

 میثم ناصرنژاد
ملی پوشان فوتبال ایران در اولین بازی خود در هفدهمین دوره جام ملت های آسیا، با ثبت 

پرگل ترین دیدار این جام تا به اینجای کار، لرزه بر پیکر حریفان خود انداختند.
اگرچه به اعتقاد کارشناسان، تیم ملی یمن پایین ترین رتبه تیم های آسیایی در رنکینگ فیفا 
را در اختیار دارد و بازی برابر این تیم عربی راحت ترین دیدار گروه »دی« )D( محسوب می شد 
اما برد قاطعانه شاگردان کی روش خط و نشانی بود برای حریفانی که قصد دارند جام قهرمانی 

را تصاحب کنند.
در شرایطی که برخی کارشناسان فوتبالی دلهره بازی تدافعی ایران در شروع جام ملت های 
آسیا را داشتند، دگرگونی در سیستم بازی تیم تحت هدایت کی روش معادلات فکری این دسته 

از کارشناسان را با یک پیروزی پرگل بر هم زد.
البته این پیروزی را نباید با ضعیف خواندن تیم ملی یمن لوث کرد؛ چرا که در فوتبال امروزی 
تیم ضعیف وجود ندارد و دست کم گرفتن تیم ها منجر به دردسرهای بزرگ می شود که نمونه آن 

در باخت استرالیا و توقف امارات میزبان مشهود بود.
اگرچه یمن در بازی مقابل کشورمان حرفی برای گفتن نداشت و حتی یک موقعیت هم خلق 
نکرد اما معدود ضدحمله های این تیم هم محک خوبی برای خط دفاعی تیم ملی بود و با وجود 

شکست پرگل برابر ایران، توان خطرسازی نیز داشتند.
نکته مهم در مسابقه شب گذشته این است که سبک بازی ملی پوشان کشورمان در جام ملت 

های آسیا متفاوت با جام جهانی فوتبال ارایه شد و حالت دفاعی قبل را نداشت.
بازی روان و تنوع در راه های نفوذ به قلب دفاع حریف باعث شده تا تیم تحت هدایت کی 

روش غیرقابل پیش بینی باشد و امکان بازی خوانی مربیان حریف از تیم ملی نیز محدود شود.
در مجموع عملکرد تمامی ملی پوشان در بازی مقابل یمن مثبت بود هر چند در این بین 
سیدمجید حسینی به نوعی پاشنه آشیل تیم ملی محسوب شد و حتی خوش شانسی او مانع از 

اخراجش در دقیقه 20 به خاطر تکل بی محابا و خشن روی بازیکن یمنی شد.
همین تزلزل حسینی در بازی سبب شد تا کارلوس کی روش خیلی سریع منطقه آسیب پذیر 

خط دفاعی تیمش را با تعویش این بازیکن برطرف کند.
با این حال شروع ملی پوشان در آوردگاه آسیایی طوفانی و کوبنده بود به خصوص اینکه حتی تا 
دقایق پایانی میل به گلزنی در چهره بازیکنان کشورمان موج می زد؛ اگرچه بارها و بارها موقعیت 

های گلزنی را نیز خلق کردند.
شاگردان کی روش نباید درگیر غرور کاذب شده و حریفان را دست کم بگیرند چرا که ویتنام و 

عراق در دور مقدماتی بدون تردید قدرتمندتر از یمن ظاهر خواهند شد.
این پیروزی پرگل در گام نخست نیز انتظار از ملی پوشان برای تصاحب عنوان قهرمانی را بالا 
برده و همگان توقع دارند تیم تحت هدایت کی روش با حفظ همین کیفیت، به پیروزی های 

خود در هفدهمین دوره جام ملت های آسیا استمرار ببخشد.
بازی های تیم های حاضر در جام ملت های آسیا به ویژه مدعیان تا به این لحظه چشمگیر و 
دلچسب نبود و به اعتقاد کارشناسان، ایران بهترین بازی را تا این لحظه به نمایش گذاشته است. 
با این نمایش جذاب و دیدنی طبیعی است که فوتبالدوستان کشورمان انتظار قهرمانی از 

یوزهای ایرانی را داشته باشند.

منشا، دردسر تازه پرسپولیس
در  که  پرسپولیس  ای  نیجریه  مهاجم 
گرفته  قرار  ایوانکوویچ  برانکو  مازاد  لیست 
برای دریافت مطالبات خود و شیوه جدایی از 
باشگاه حواشی جدیدی را برای سرخپوشان 

ایجاد کرده است.
نام  روی  پرسپولیس  سرمربی  قرمز  خط 
گادوین منشا مهاجم نیجریه ای پایان کار یک 
فصل و نیم حضور او در قرمزهای پایتخت 
بود. این در شرایطی است که علت اصلی این 
مساله قرارداد سنگین مهاجم نیجریه ای با 
پرسپولیس بود چرا که این بازیکن400 هزار 

یورویی کارایی لازم را برای تیم برانکو نداشت. این در شرایطی است که این مهاجم نیجریه ای 
با باشگاه پرسپولیس هنوز قرارداد دارد و مسئولان باشگاه معتقدند که آنها باید برای آینده منشا 
تصمیم بگیرند و تیم جدید او را انتخاب کنند. این تصمیم در حالی گرفته شده که باشگاه قصد 

دارد حداقل بخشی از هزینه سنگین این بازیکن را با فروش او جبران کند.
با این وجود، منشا از مسئولان پرسپولیس درخواست رضایتنامه کرده و با توجه به پرداخت 
نشدن به موقع مبلغ قراردادش خود را بازیکن آزاد می داند. طبق قوانین فوتبال، بازیکنی که 
بیش از 2 ماه مبلغ مورد توافق از قرارداد خود را دریافت نکند می تواند درخواست فسخ قرارداد 
یک طرفه کند.پرسپولیس امسال حدود 35 تا 40 درصد از مبلغ قرارداد بازیکنان خارجی 
خود را پرداخت کرده اما منشا معتقد است این مبلغ بابت بدهی سال گذشته به او پرداخت 
شده است و با استناد به این اظهارنظر خود را بازیکن آزاد می داند. بر خلاف منشا، مسئولان 
باشگاه پرسپولیس پرداختی های اخیر به این بازیکن را مربوط به قرارداد سال جاری وی می 
دانند و اسنادی نیز با امضای منشا برای اثبات اظهارات خود دارند.با توجه به شکایت بازیکنان 
و مربیان خارجی گذشته پرسپولیس از این باشگاه به فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( باید 
دید آیا داستان این مهاجم نیجریه ای و گرانقیمت هم به پرونده جدید و مشکل ساز دیگری برای 

پرسپولیس تبدیل خواهد شد یا خیر.

اولین آزمون در فرانسه؛

مهدی زاده راهی اولین مرحله لیگ جهانی 
کاراته می شود

 امیر مهدی زاده ستاره کاراته قم و تیم ملی به عنوان اولین آزمون در سال جدید میلادی راهی 
مرحله نخست لیگ جهانی کاراته در فرانسه می شود.

تیم ملی کاراته ایران برای حضور در لیگ جهانی کاراته در حال انجام برنامه های آماده سازی 
است و یک کاراته کای خوشنام قمی نیز در این اردو حضور دارد به طوری که امیر مهدی زاده پس 

از سال ها افتخار آفرینی برای ورزش قم آماده سفر به فرانسه و شرکت در لیگ جهانی می شود.
بر خلاف مسابقات قهرمانی جهان که هر 2 سال یک بار برگزار می شود، لیگ جهانی کاراته 
رویدادی چند مرحله ای است که در طی سال برگزار می شود و کشورهایی در نقاط مختلف 
جهان در طی سال میزبانی آن را بر عهده می گیرند و کاراته کاهای کشورهای گوناگون با حضور 

در این مسابقات امتیاز کسب می کنند.
امتیازات کسب شده در لیگ جهانی به کاراته کاها کمک می کند تا بتوانند در جدول کسب 
سهمیه بازی های المپیک 2020 وضعیت بهتری داشته باشند و سهمیه حضور در این رویداد 
بزرگ را کسب کنند و امیر مهدی زاده امیدوار است بتواند نماینده ورزش قم در المپیک آینده 

باشد.
بدین ترتیب امیر مهدی زاده در قالب تیم ملی ایران بهمن ماه عازم فرانسه می شود تا در اولین 
مرحله لیگ جهانی در سال 20۱۹ که به میزبانی پاریس برگزار می شود شرکت کند. کسب 
امتیازات پی در پی در این سلسله مسابقات به مهدی زاده کمک می کند تا به رویای بزرگ زندگی 

ورزشی اش جامه عمل بپوشاند.
مهدی زاده پرافتخارترین کاراته کای کشورمان محسوب می شود که توانسته 2 مدال طلا و یک 
مدال برنز مسابقات قهرمانی جهان را کسب کند و در 2 دوره بازی های آسیایی صاحب یک مدال 
طلا و یک مدال نقره شود. وی همچنین چند مدال از مسابقات قهرمانی آسیا در کارنامه دارد اما 

المپیک، جای خالی کارنامه پرافتخار این ورزشکار نام آور قمی محسوب می شود.
وی در حالی بهمن ماه عازم فرانسه می شود که نخستین مدال طلای خود از رقابت های 
قهرمانی جهان در سال 20۱2 را در همین کشور به دست آورده است و از این نظر فرانسه برای 

مهدی زاده خاطرات خوشی به همراه دارد.

بیرانوند:

بهترین بازیکن، تیم ملی ایران است
 دروازه بان تیم ملی فوتبال ایران ابراز امیدواری کرد نتایج خوب این تیم در ادامه رقابتهای جام 

ملت های آسیا هم ادامه داشته باشد.
علیرضا بیرانوند در حاشیه تمرین روز سه شنبه تیم ملی ضمن ابراز خرسندی از پیروزی برابر 
تیم ملی یمن در نخستین دیدار جام ملت های آسیا گفت: به مردم عزیز ایران تبریک می گویم. 

همچنین به بازیکنان و کادر فنی تبریک می گویم که بازی خوبی انجام دادند.
وی در مورد گل نخوردن در اولین بازی گفت: کلین شیت زحمت همه بچه هاست و سهم 
یک بازیکن نیست. هدف ما بود این بود که در دیدار برابر یمن گل نخوریم که خدا را شکر همین 

اتفاق هم افتاد.
بیرانوند در مورد پیروزی پرگل تیم ملی ایران و عملکرد بهتر نسبت به سایر مدعیان گفت: این 
دلیل نمی شود که چون ما برابر یمن به برتری پرگل رسیده ایم مشکلی نیست. قطعا باید همه 

شرایط بررسی شود و آنالیز خوبی از تیم ملی داشته باشیم. 
وی ادامه داد: ما یک تیم هستیم و رفاقت بین بازیکنان بسیار بالاست. مهم نیست چه کسی 

گل می زند بلکه مهم این است که تیم ملی به پیروزی برسد و با قدرت به کارش ادامه دهد.

پروین: وارد حاشیه نشویم، قهرمان می شویم

برای آشتی برانکو و کی روش به دیوار خوردم!
پیشکسوت فوتبال کشورمان گفت: بارها سعی و تلاش کردم 
تا اختلاف نظر بین برانکو و کی روش را حل کنم اما هر بار که 

خواستم این کار را انجام دهم به دیوار خوردم و کار پیش نرفت.
 علی پروین در گفت وگویی ،در خصوص بازی  دوشنبه شب 
تیم ملی کشورمان مقابل یمن، اختلافات برانکو و کی روش و 

موارد دیگر صحبت هایی کرد که در زیر می خوانید.
در  شما  نظر  آوردیم.  دست  به  یمن  مقابل  خوبی  برد   

خصوص این بازی چیست؟ 
به نظرم خیلی خوب بازی کردیم و امیدوار شدم، اما نباید از 
این مسئله غافل شویم که تیم ملی یمن هیچ گاه برای تیم ملی 
ایران مشکل ساز نبوده است، اما بازی شب گذشته تیم ملی ما را 

امیدوار کرد، چون که قدم اول را محکم برداشتیم. 
 زدن پنج گل به یمن، علی پروین را خوشحال کرده است؟ 
بله، واقعا خوشحال شدم، اما به بازیکنان تیم ملی هشدار 
می دهم که در باد این موفقیت نخوابند و مغرور نشوند. اگر 
بخواهم یک آنالیز کلی درباره تیم ملی انجام دهم، باید بگویم 

که بازی با یمن یک بازی تدارکاتی مناسب برای تیم ملی بود.
 بازی مقابل یمن چقدر امیدواری به قهرمانی تیم ملی در 

جم ملت های آسیا به وجود آورده است؟ 
من به این تیم ملی و قهرمانی اش در آسیا خیلی امیدوارم چرا 
که تیم خوبی داریم و بازیکنان در این مدت اردوهای خوبی 
هم پشت سر گذاشتند، اما تأکید می کنم  که تیم ملی یمن و 
تیم های مشابه به آن، برای فوتبال ایران مشکل ساز نیستند و 
باید بپذیریم که مدعیان اصلی قهرمانی در جام ملت ها تیم هایی 
مثل ژاپن، کره جنوبی، عربستان، استرالیا و قطر هستند و باید 
بقیه تیم ها را رها کنیم.ما قدم اول را محکم برداشتیم و امیدوارم 

با همین روند کار را پیش ببریم. 
 هواداران تیم ملی از شب گذشته به قهرمانی این تیم در 

آسیا امیدوار شده اند.
دقیقا همینطور است و به نظر من در شرایطی که کشور ما 
امیدوارم  و  است  مهمتر  چیزی  هر  از  مردم  دل  شادی  دارد، 

ملی پوشان دست پر به ایران برگردند. 
 باز هم اختلافات بین برانکو و کی روش باعث به وجود 
آمدن حاشیه هایی در این روزهای تیم ملی شده است. شما 

از این مسائل خبر دارید؟ 
بله، در جریان این مسائل قرار دارم و چیزهایی شنیده ام اما 
نمی دانم دوباره چه اتفاقی افتاده که این حاشیه ها آغاز شده 
است، دوست دارم در این شرایط حساس که تیم ملی در آن قرار 
دارد، با کی روش صحبت کنم و حتما این کار را انجام خواهم 
داد، اگر اختلاف نظر و مشکلی بین این دو نفر هست، از آنها 
عاجزانه درخواست می کنم که این اختلافات را تا بعد از جام 
ملت های آسیا کنار بگذارند و اجازه دهند مسابقات جام ملت ها 

تمام شود بعد با هم تسویه حساب کنند. 
می دانیم که شما بارها پیشقدم شدید تا این اختلافات 

تمام شود اما اینطور نشد. 
سلطانی فر،  آقایان  از  بارها  من  که  می گویم  شفاف  خیلی 
صالحی امیری و تاج خواستم تا به اختلافات برانکو و کی روش 
ورود کنند تا این مشکلات حل شود، اما اینطور نشد و از دست 
من هم بیشتر از این بر نمی آید، هر بار که خواستم اختلاف این 
دو نفر را حل کنم به دیوار خوردم و کار از پیش نرفت. من به 
خاطر ایران دوست دارم این اختلافات تمام شود چرا که خودم 
سالها روی نیمکت تیم ملی نشسته ام و می دانم که این تیم چه 
اهمیتی دارد، مطمئنا علاوه بر کی روش، سعی خواهم کرد با 
برانکو هم صحبت کنم تا این اختلافات تمام شود. به نظر من 
برانکو هم نباید در این شرایط نشست خبری برگزار می کرد و 

الان زمان جواب دادن برانکو و کی روش علیه یکدیگر نیست.
 تیم ملی نفرات خوبی دارد، اما حاشیه هایی برای این تیم 

به وجود می آید. 
به نظر من تیم ملی و کی روش بهترین هستند و به عنوان 
سرمربی اسبق تیم ملی اعتراف می کنم اگر قرار باشد این تیم 
لطمه ای بخورد، از سوی حاشیه ها خواهد بود. خواهش می کنم 
فعلا دست از سر تیم ملی بردارند، چرا که سرمربی این تیم 
کی روش است و نفرات در مشت او هستند، اما مگر ما مربیان چه 
کار می توانیم انجام دهیم؟ به عنوان کسی که سالها روی نیمکت 
تیم ملی نشسته می گویم که مربی تیم ملی بهترین شخص برای 
انتخاب نفرات، ترکیب اصلی و سیستم است و ما نمی توانیم از 
بیرون در ترکیب تیم ملی دخالت کنیم. کی روش کارش را خیلی 
خوب بلد است و به نظر من نباید بعد از بازی با یمن جواب برانکو 

را می داد و باید از کنار صحبت های او رد می شد. 
 به نظر می رسد تیم ملی از نظر تاکتیکی تغییراتی داشته 

و هجومی تر بازی کرده است.
بله، باید هم این اتفاق رخ می داد، چرا که تیم ملی بهترین ها 
را در خط حمله دارد، اما من از یک چیزی می ترسم و آن این 
است که حاشیه ها به این تیم ضربه بزند، چون حاشیه برای 
فوتبال سم است. حالا که با این روحیه کار را آغاز کردیم و یک 
مربی باتجربه داریم و می توانیم قهرمان آسیا شویم، چرا باید وارد 

حاشیه شویم؟ 
 برای حمایت تیم ملی چه توصیه ای برای همه دارید؟ 

من صد بار گفتم و باز هم می گویم، الان وقت صحبت از قرمز، 
آبی، زرد و رنگ های دیگر نیست و این مسائل معنی ندارد و همه 
باید دست به دست هم بدهیم و به فکر قهرمانی ایران در آسیا 

باشیم چرا که با این تیم خوب می توانیم قهرمان شویم.
 بازی های بعدی تیم ملی را چطور پیش بینی می کنید؟

به نظر من هم عراق را می بریم و هم ویتنام را و شک نکنید که 
تا نیمه نهایی خیلی راحت بالا می رویم، اما امیدوارم زمانی که 
به تیم هایی مثل ژاپن، کره جنوبی و استرالیا برخورد می کنیم 
تیم ملی حاشیه ای نداشته باشد و شرایط خوبی داشته باشیم تا 

بتوانیم در نهایت قهرمان آسیا شویم. 

کاپیتان پیشین تیم فوتبال پرسپولیس گفت: تیم ملی شروع بسیار خوبی 
در جام ملت های آسیا داشت اما برای ادامه این روند کارلوس کی روش باید 

از مصاحبه های حاشیه ساز دوری و آرامش تیم ملی را حفظ کند.
محمود کلهر اظهار کرد: تیم ملی در دیدار مقابل یمن به غیر از ۱0 دقیقه 
نخست عملکرد بسیار خوبی داشت و شروع مقتدرانه ای در این مسابقات 

داشت. 
وی تصریح کرد: بهترین تصمیم کی روش در دیدار دیشب استفاده 
از پتانسیل هجومی تیم بود و این موضوع کمک کرد تا بازی نخست را 
قدرتمندانه پشت سر بگذاریم.  پیشکسوت فوتبال ایران گفت: کی روش 
در این سال ها اسکلت تیم ملی را به خوبی حفظ کرده و این موضوع باعث 

شده تمام تیم های آسیایی از ایران هراس داشته باشند.
وی تصریح کرد: در مرحله مقدماتی همه تیم ها مقابل ایران بسته بازی 

خواهند کرد. یکی از بهترین راه کارها برای موفقیت در چنین مسابقاتی 
استفاده از قدرت شوت زنی بازیکنان است. 

بازیکنان  شوت زنی  قدرت  یمن  مقابل  بازی  در  داشت:  اظهار  کلهر 
کمک زیادی به تیم ملی کرد. همچنین باید به عملکرد بسیار خوب رامین 

رضاییان اشاره کنم که نقش زیادی در موفقیت تیم ملی داشت. 
وی افزود: در کنار رضاییان، مهدی ترابی نشان داد توانمندی های بسیار 
زیادی دارد و می توانیم در آینده شاهد حضور بیشتر او در ترکیب تیم ملی 

باشیم. 
کاپیتان پیشین تیم فوتبال پرسپولیس گفت: امیدوارم کی روش در تمام 
مسابقات پیش رو از ترکیب هجومی بهره ببرد. هنوز برای مشخص شدن 
عیار واقعی تیم ملی زود است و باید منتظر دیدار با حریفان قدرتمندتری 

باشیم.
وی در خصوص شانس قهرمانی تیم ملی در جام ملت های آسیا تصریح 
کرد: بی شک ما شانس نخست قهرمانی در آسیا هستیم و این بار تمام 

هواداران هم توقع قهرمانی دارند. 
کلهر در خصوص صحبت های کی روش علیه برانکو ایوانکوویچ سرمربی 
پرسپولیس در پایان دیدار مقابل یمن، گفت: متاسفانه کی روش اشتباه 
بزرگی کرد. تیم ملی در شرایط فعلی به آرامش نیاز دارد و تعجب می کنم 
از او به عنوان یک مربی حرفه ای که چرا در این شرایط تیم خودش را وارد 

حاشیه می کند. 
وی تاکید کرد: فدراسیون فوتبال اگر به موفقیت تیم ملی علاقه دارد 
باید در رفتارهای کی روش دخالت کند و خیلی سریع تذکرات لازم را به 
او بدهد. احساس می کنم کی روش مشاوران بدی در کنار خود دارد و این 

افراد اطلاعات غلطی به او می دهند. 
تیم ملی فوتبال ایران دیشب در نخستین دیدار خود در جام ملت های 
آسیا با نتیجه پنج بر صفر یمن را از پیش رو برداشت. ایران در گروه چهارم 

مسابقات با تیم های یمن، عراق و ویتنام همگروه است. 

محمودکلهر: 
کی روش باید آرامش تیم ملی را حفظ کند

رییس کمیته ملی المپیک گفت: فرصت پرداختن 
به حاشیه را ندارم چون کار در ورزش زیاد است و در 
اساسنامه کمیته ملی المپیک هم بیشتر تکمیل داریم 

تا تغییر.
رضا صالحی امیری در حاشیه افتتاحیه کارگاه تاریخ 
ایران در جمع خبرنگاران بیان کرد:  شفاهی ورزش 
یکی از ضعف های اساسی ورزش ایران فقدان تصویر 
از سرزمین ایران است. متاسفانه نتوانستیم این تاریخ 
و تمدن را به جهانیان نشان دهیم تا آن را بشناسند.  
۱00 سال اخیر تاریخ شفاهی ورزش ایران  متاسفانه 

آن طور که باید تدوین نشده است و نسل امروز نمی داند چه کسانی ورزش ایران را به این جایگاه رساندند. برای 
اینکه به نسل بیاموزیم چگونه راه را پیدا کنند باید به گذشته برگردیم. از این منظر تاریخ شفاهی نیاز امروز و ضرورت 
فردا است. او افزود: تاریخ شفاهی یعنی بیان واقعی یک پدیده از زبان چند نفر که از نزدیک شاهد آن بودند و  
خاطره نگاری با تاریخ شفاهی متفاوت است. از روزی که آمدم به دلیل تجربه و علاقه خودم تدوین تاریخ شفاهی 
را در دستور کار قرار دادم و کارگروه آن تشکیل شده تا با همت فدراسیون ها، قهرمانان ها و وزارت ورزش و رسانه 
ها حداکثر دو سه ساله تاریخ یک صد ساله شفاهی ورزش ایران را تدوین کنیم. صالحی امیری در مورد حاشیه 
های اخیر پیرامون مجمع کمیته ملی المپیک و اساسنامه نیزگفت: از روز اول که کار را شروع کردم تصمیم گرفتم 
وارد حاشیه نشوم اما برخی جاده مستقیم را دوست ندارند و می خواهند در حاشیه حرکت کنند. من علاقه ای 
به حاشیه ندارم چون کار در ورزش و وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک زیاد است و فرصت پرداختن به حاشیه را 
نداریم. او ادامه داد: برگزاری مجمع عمومی یک حرکت قانونی است که  25 دی انجام می شود و  تغییری صورت 
نمی گیرد. اساسنامه نیز مانند لباس بر تن ساختار است وحی نیست که قابل تغییر نباشد و در آن ما بیشتر تکمیل 
داریم تا تغییر.  یک مورد انتخاب دبیرکل و خزانه دار به پیشنهاد رییس و تایید آن توسط هیات اجرایی یا مجمع را 
داریم. این هم مسئله ای است که ۱۸0 کشور در دنیا همین کار را می کنند و مسیر کاملا قانونی است. همچنین 

اختیارات رییس و سرپرست کاروان هم تکمیل می شود در نهایت هم اساسنامه روی سایت قرار می دهیم.
صالحی امیری در مورد حل نشدن مشکل حدادی و کیهانی نیزگفت: جلساتی داریم به نتیجه رسیدیم اعلام می 
کنم. او در پاسخ به پرسش دیگر مبنی بر این که صحبتی با حدادی مبنی بر اینکه تا به نتیجه رسیدن  انتقاد نکند 

نداشته است، تصریح کرد: هر کسی اختیار خودش را دارد ولی اگر ما به نتیجه رسیدیم، اعلام می کنم.

رییس کمیته ملی المپیک: 

فرصتی برای ورود به حاشیه ندارم

سرمربی پیشین تیم ملی معتقد است که ترکیب اصلی تیم ملی 
مقابل یمن مشخص شده و مشکلاتی هم در این تیم وجود دارد که 

امیدوار است کی روش آن ها را برطرف کند.
جلال چراغپور ، درباره شرایط ایران در جام ملت های آسیا که با 
پیروزی 5 بر صفر تیم ملی مقابل یمن آغاز شد، اظهار کرد: به عنوان 
مقدمه باید عرض کنم که ما در جدول خطرناکی قرار گرفته ایم. قبل 
این که مقابل یمن قرار بگیریم، می دانستیم که یمن می تواند تیم 
اول و دوم گروه را با تفاضل گل مشخص کند. خوشبختانه نتیجه 
بازی ما را در وضعیت امنیت قرار داد. فکر می کنم عراق توانایی زدن 
5 گل یا بیش تر به یمن را ندارد ولی اگر ما سه یا چهار گل به یمن 
می زدیم شرایط سخت می شد و این احتمال وجود داشت که عراق 
به یمن بیش تر گل بزند. الان شرایط ما خوب شده و بعید است 

عراق بتواند ۶ تا بزند.
او در پاسخ به این سوال که دید تیم ملی و کی روش به این بازی ها 
چیست؟ توضیح داد: دغدغه ما صعود به جمع ۱۶ تیم نیست در 
نتیجه باید از مرحله گروهی به عنوان دیدارهای تدارکاتی قابل 
توجه استفاده کنیم. ما با یمن بازی کردیم و به عنوان یک بازی 
تدارکاتی شکل بازی و روند تیم ملی دیده شد. این که در سمت چپ 
دفاعی مان مشکل داشتیم دیده شد ولی می توانیم این مشکلات 

را حل کنیم.
سرمربی پیشین تیم ملی افزود: یک جنبه دیگر را هم باید در 
حریفان  که  داشت  وسواس  کی روش  که  آن جایی  بگیریم.  نظر 
آرایش اصلی تیم  را متوجه نشوند. پس از بازی با یمن آرایش اصلی 
تیم ملی برای حریفان مشخص شد. در این بازی تیم ملی خوب 
ظاهر شد منتها کمی تیم نظم نداشت و خشن بازی می کرد و 
بازیکنان خطاهای خشنی انجام می دادند. اگر تیم روان شناس 
دارد باید با بازیکنان صحبت کند که مسابقات ادامه دارد و مراحل 

حذفی در پیش است.
چراغپور در پاسخ به این سوال که آیا ترکیبی که مقابل یمن قرار 
گرفت، ترکیب اصلی تیم ملی بود؟ بیان کرد: من فکر می کنم با 
توجه به مصاحبه های کی روش قبل از بازی با یمن، او گفته که 
تمام فکر و ذکر ما یمن است و این بازی به عنوان فینال است. اگر 
همه این ها را در نظر بگیرید، متوجه می شوید که نمی توانست تیم 
نصفه و نیمه را مقابل یمن قرار دهد. پس به این نتیجه می رسیم که 
این ترکیب ایران تفکر کی روش بود و آرایش تیمی ما مشخص شده 
است. من فکر می کنم این آخرین ترکیب ایران بود. البته احتمالا 
تغییراتی که پس از زدن سه گل انجام شد، در بازی های دیگر انجام 
نشود. او درباره ارزیابی اش از آینده ایران در جام ملت های 20۱۹ 
گفت: به نظر من آخرین روزی که می توان ایران را ارزیابی کرد، 
روزی است که با عراق بازی می کند. ما مقابل یمن ممکن بود در 
همان ۱2 دقیقه اول دو گل بخوریم. این دو تا صحنه مقداری ما 
را دچار این فکر می کند که آرایش دفاعی ما در حالت تجمع دچار 
مشکل است. البته پاس کاری بازیکنان به هم دیگر خوب بود ولی 
قبل از این که پاس های حیاتی را به هم دهند، خیلی به توپ ضربه 
می زدند و گیر می افتادند و بعضی اوقات مجبور بودند تکل بزنند و 

خودشان را به زمین بیندازند تا پاس حیاتی بدهند.
این پیشکسوت فوتبال ایران در پاسخ به این پرسش که چه نکته 
مثبت و منفی دیگری در تیم ملی مشاهده کرده است؟ خاطرنشان 
کرد: یک دست بودن و همدلی تیم  و این که واقعا برای مربی شان 
می جنگند یکی از بهترین ویژگی های تیم ملی است. بازیکنان 
با این که در تیم ملی حضور دارند و برای ایران تلاش می کنند، 
ظاهرا تحت تاثیر کاریزمای کی روش هستند که به عنوان یک مربی 
معروف در تیم ملی حضور دارد. کی روش با هر روشی بازیکنان را 
در تیم جمع کرده و انگیزه خوبی برای ملی پوشان ایجاد کرده 

است. این انگیزه و جنگندگی بزرگ ترین حسن تیم ملی است اما 
اشکالاتی هم وجود دارد.

چراغپور افزود: یکی از اشکالات این است که در حالت حمله ، 
وقتی می خواهند از حمله به دفاع برگردند، کند عمل می کنند و 
انتقال از حالت حمله به دفاع پایین است. دلیلش هم این است 
که کم این کار را کردند و تیم ملی برای ضدحمله زدن ساخته شده 
است. این کندی باعث شده که 4 دفاع وسط ما باز بازی می کنند. 

امیدوارم کی روش این مشکل را در ادامه جام حل کند.
او در ادامه گفت وگویش درباره برآورد کلی اش از جام ملت های 
آسیا و مدعیان این جام اظهار کرد: روند جام ملت های آسیا سوای 
جام جهانی نیست. بعضی تیم ها مانند ما که در جام جهانی برای 
انجام سه بازی حضور پیدا می کنیم و تمام توان مان را برای این سه 
بازی می گذاریم، در جام ملت ها حضور پیدا می کنند اما تیم هایی 
مانند کره و ایران برای سه بازی نیامده اند و راه طولانی ای تا پایان 
جام در انتظارشان است. در نتیجه تیم هایی که برای انجام 3 بازی 
می آیند از اخطار، اخراج و مصدومیت نمی ترسند. شما یمن را 

دیدید که آن ها با تمام توان بازی کردند.
بازی های  نتیجه  در  داد:  ادامه  ایران  فوتبال  کارشناس  این 
تقسیم  دسته  دو  به  تیم ها  نیست.  نرمال  بازی های  مقدماتی 
می شوند، تیم هایی که فقط برای سه بازی آمدند و تیم هایی که برای 
موفقیت در مرحله حذفی هدف گذاری کردند. تیمی مانند فیلیپین 
می داند که نهایت سه بازی دارد، به همین دلیل انتحاری بازی 
می کند و از آسیب و اخطار نمی ترسند. در مورد یمن هم همین طور 

است و مشاهده کردید که یک مصدومیت شدید هم داشتند.
جلال چراغپور درباره این که آیا تیمی در حد شگفتی سازی در 
جام ملت ها ظاهر شده است؟ توضیح داد: تا الان همه اتفاقاتی 
که افتاده، قابل انتظار بوده است. در مورد پیروزی اردن مقابل 

استرالیا، اگر سابقه اردن را بررسی کنید، آن ها همیشه سابقه خوبی 
داشتند و در این جام هم نژاد و فیزیک خوبی دارند، با این حال 
آن سمت هم اتفاق خاصی نمی افتد و اردن و استرالیا از گروه شان 
بالا می آیند. تنها اتفاق جالب این جام هندوستان بود که با تفاوت 
چهارگل یک تیم هم دسته خودش را شکست داد. این پیروزی 
هندی ها نشان می دهد که در فوتبال پیشرفت کردند. در پایان 
باید بگویم که پس از حذف ۸ تیمی که دیدن بازی های شان هم 
طاقت فرسا است، عیار جام ملت ها مشخص می شود و در مرحله 

حذفی می توان ارزیابی خوبی از جام ملت ها داشت.

تحلیل فنی بازی اول تیم ملی در جام ملت ها از نگاه چراغپور

نقاط ضعف تیم ملی لو رفت!

بزرگترین دغدغه سپیده توکلی دختر پرنده ایران نداشتن مربی تخصصی است.
سپیده توکلی در مورد شرایط اردوهای خود و مربی اش اظهار کرد: من تمرینات خود را 
با همسرم آغاز کردم. اکنون به آمادگی بدنی رسیده ام اما برای ادامه کار به مربی تخصصی 

نیاز دارم.
یک سال بدون پول و قرارداد با ربانی کار کردم

وی در پاسخ به این سوال که چرا از حضور مربی پیشین خود ربانی استفاده نمی کند، 
گفت: ربانی بعد از بازی های آسیایی جاکارتا از من خواست تا به فدراسیون بروم و قرارداد 
ببندیم و گفت که بدون قرارداد دیگر کار نمی کند. ما یک سال و نیم قبل بازی های آسیایی 
هم با هم کار کردیم که ربانی حدود یک سال آن را بدون قرارداد و پول با من کار کرد. قرار بود 

بعد قهرمانی داخل سالن آسیا با ربانی قرارداد بسته شود که اما آن قرارداد طوری نبود که او 
را راضی کند. از طرفی ربانی برای بازی های آسیایی هم که در کنار من به جاکارتا اعزام نشد 
و شرایط بدتر شد. نبودنش در کنار من هم روی نتیجه ام تاثیر گذاشت و هم او را دلسرد کرد.

ربانی گفت دیگر با من کار نمی کند
رکورددار پرش ارتفاع ایران در پاسخ به این سوال که آیا در این رابطه با فدراسیون وارد 
مذاکره شده است یا خیر گفت: من بعد از بازی های آسیایی با فدراسیون صحبت کردم 
که قرارداد ربانی را حل کند اما این موضوع همینطور تا بعد از لیگ طول کشید و این اتفاق 
نیافتاد. بعد از آن هم ربانی گفت دیگر با من کار نمی کند. در این شرایط من تمریناتم را با 
همسرم آغاز کردم تا عقب نمانم. خودمان تمرین می کنیم و روزهایی که تمرین پرش دارم 
آقای شایان زحمت می کشند، پرش هایم را می بینند و ایراداتم را می گیرند. اما بدون 
مربی تخصصی نمی توان خیلی نتیجه گرفت. باید یک نفر به عنوان مربی باشد که برنامه 
ها و همه شرایط را زیر نظر داشته باشد. در این شرایط ۱00 درصد نتیجه بهتری حاصل 

خواهد شد.
حال که مربی ام راضی شده فدراسیون هیچ تعجیلی نمی کند

توکلی با بیان اینکه می خواهد باز هم با ربانی تمرین کند، خاطرنشان کرد: ربانی مربی 
است که من با او نتیجه گرفتم، 4 رکورد ملی زدم و 2 مدال آسیایی )داخل سالن آسیا( 
گرفتم. ترجیح می دهم که با او کار کنم و دوباره نتیجه بگیرم. مجددا ربانی راضی شده که 
با فدراسیون قرارداد ببندد اما در حال حاضر سر قرارداد با فدراسیون به تفاهم نمی رسند. 
به نظرم از سمت فدراسیون هم هیچ تعجیلی برای این کار انجام نمی شود، من خودم هم 
که می خواهم صحبت کنم می گویند باید آقای کیهانی از سفر برگردد که ابتدا برای دو 
صحرانواردی در مریوان بود و بعد از آن هم برای جلسه کنفدراسیون آسیا به اردون رفته 

است.
قرار بود اول دی با مربی تخصصی آغاز کنیم

دختر پرش ارتفاع ایران در ادامه گفت: رقیب های ما بیکار ننشسته اند و هر روزی که می 
گذرد از وقت ما کم می شود. هفته هفته با صبر کردن وقت ما می گذرد. قرار بود اول دی 
همه چیز فراهم شود تا تمرینات را با مربی تخصصی آغاز کنیم ولی هنوز این اتفاق نیافتاده 
است. من به شدت نگران هستم، چون هر یک روز یک فرصت برای مسابقات قهرمانی 
آسیا است. به هر حال این روزها در گیر این موضوع هستم و برخی شب ها از شدت نگرانی 
کابوس می بینم که مسابقه آغاز شده اما من به آن نرسیدم. این شرایط آرامشم را گرفته 
است. دارنده دو مدال قهرمانی آسیا در ادامه افزود: رکورد من اکنون روی کاغذ هم مدال 
آور است. در بازی های آسیایی رکورد ۱.۸4 مدال گرفت که این رکورد شخصی من است. 
در قهرمانی آسیا هم اصلی ترین رقیب من که در بازی های آسیایی طلا گرفت شرکت نمی 
کند و من می دانم با رکورد ۱.۸0 تا ۱.۸3 می توانم مدال بگیرم. این رکوردی نیست که 

بخواهم به آن برسم رکورد شخصی است و باید تکرارش کنم.
با آغاز فصل مسابقات نیاز به مربی تخصصی بیشتر می شود

وی در پایان گفت: اصلی ترین مشکل من در حال حاضر این است. من به هیچ چیز 
و امکانات دیگری فکر نمی کنم. ابتدایی ترین نیاز من فراهم نیست تا بخواهم به سایر 
امکانات مثل اردو، مکمل، تغذیه، ... فکر کنم. در واقع آنقدر درگیر این موضوع بودم که 
حتی نمی خواستم تمریناتم را آغاز کنم. همسرم باعث شد دوباره شروع کنم و همه جوره 
هم پشتم است و دارد کمک می کند. ایمان دونده سرعت است و در حدی که بدن مرافصل 
عمومی آماده کند می تواند کمک کند. اما هرچه  به فصل مسابقه نزدیک می شویم نیازم به 

مربی تخصصی بیشتر می شود.

سپیده توکلی:

 ابتدایی ترین نیازم فراهم نیست
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ادویه های با مزاج گرم و خشک

ادویه های مفید برای فصل زمستان
 از نگاه طب سنتی

از نگاه طب سنتی شامل زنجبیل،  ادویه های مفید برای فصل زمستان  مهم ترین 
دارچین، زردچوبه، جوز هندی، آویشن، میخک، نعناع، زیره و هل هستند.

استفاده از ادویه های با طبع گرم و خشک، به دلیل ایجاد اثر گرمایی در بدن برای فصل 
زمستان مفید است و مانع از تولید رطوبت در بدن می شود. فصل زمستان به همراه خود 
انواع سرماخوردگی، زکام، ذات الریه و آنفولانزا را خواهد آورد. طب سنتی راهکارهایی را 
برای پیشگیری از بیماری ها و افزایش تحمل به سرما در این فصل دارد، به ویژه آنکه طبع 
این فصل سرد وتر است و خوردن مواد غذایی که طبع را معتدل کند، مفید خواهد بود. در 
این مطلب به معرفی ادویه های مفید برای فصل زمستان از نگاه طب سنتی پرداخته ایم. 
به طور کلی ادویه های با مزاج گرم و خشک برای فصل زمستان مفید هستند که در ادامه 

به معرفی آن ها و خواص هر یک پرداخته می شود:
۱. زنجبیل

یکی از مفیدترین ادویه های فصل زمستان، زنجبیل است. اضافه کردن زنجبیل به 
غذاها و یا تهیه دمنوش و چای زنجبیل تأثیر زیادی در پیشگیری و درمان سرماخوردگی 
دارد. این گیاه خاصیت ضد باکتری و ضدویروسی دارد و یکی از گیاهان دارویی مؤثر 
برای تقویت و بیشتر کردن توان سیستم ایمنی و دفاعی بدن محسوب می شود. جالب 
است بدانید، مصرف زنجبیل تازه در اولین روز شروع سرماخوردگی، از بروز سرماخوردگی 
شدیدتر پیشگیری می کند. مصرف آن نه تنها آرامتان می کند، بلکه سیستم ایمنی بدنتان 

را نیز تحریک کرده و شما را گرم خواهد کرد.
۲. زردچوبه

زردچوبه از دیگر ادویه های مفید برای فصل زمستان است و توصیه می شود روزانه از 
آن در تهیه غذا استفاده شود. زردچوبه خاصیت ضد باکتری، ضدویروسی و ضدالتهاب 
دارد و همچنین مصرف معجون شیر و زردچوبه، یک درمان مؤثر برای پیشگیری و 

سرماخوردگی های شایع فصل پاییز و زمستان است.
۳. میخک

خاصیت ضدویروسی میخک باعث شده تا مصرف این ادویه همراه دیگر ادویه ها، تأثیر 
ویژه ای در درمان زکام داشته باشد. دمنوش تهیه شده با ترکیب میخک، زنجبیل، عسل 
و آبلیمو خاصیت آرام بخش داشته و در طب سنتی از آن برای باز کردن راه های سینوس 

و بینی استفاده می شود.
۴. دارچین

دارچین به عنوان یک ادویه با طبع گرم، از دیگر ادویه های مفید برای فصل زمستان 
است. همچنین دارچین خاصیت ضدعفونی کنندگی خوبی دارد و به ویژه در از بین بردن 
عفونت های دهانی و گلو مؤثر است. متخصصان طب سنتی دارچین را دارویی عالی برای 
سرماخوردگی ها، گرفتگی بینی، اخلاط و آنفولانزا می دانند و برای کاهش تب نیز مفید 

است.
۵. آویشن

خواص آویشن برای سرماخوردگی بسیار گسترده است و در طب سنتی به عنوان یکی 
از مهمترین ادویه های مفید برای فصل زمستان معرفی می شود. آویشن گیاهی با طبع 
گرم و خشک است و به درمان سرفه های سخت، درمان سرماخوردگی و کاهش علائم آن 
کمک می کند. همچنین به دلیل خاصیت ضدالتهابی، روی باکتری های دستگاه تنفسی 
مؤثر است. این گیاه خاصیت خلط آور داشته و در رفع علائم سرماخوردگی های همراه با 
خلط سینه و سرفه های تحریکی مفید است و تا حد زیادی عفونت و چرک بدن و گلو را 

از بین می برد.
۶. جوز هندی

جوز هندی برای درمان و تسکین بسیاری از دردها مفید شناخته شده است. در طب 
سنتی برای تسکین علائم سرماخوردگی توصیه می شود این ادویه را با کمی آب و آرد 

ترکیب و از آن ضماد تهیه کنید و روی پارچه کتان مالیده، روی سینه قرار دهید.
۷. هل

هل از دیگر ادویه های مفید برای فصل زمستان است و متخصصان طب سنتی خوردن 
چای هل را برای معالجه سرفه، سرماخوردگی و تب مفید می دانند. علاوه بر این هل به 
بهبود روحیه و بازیابی انرژی و توان از دست رفته ناشی از بیماری کمک می کند، اضطراب 

و نگرانی را کاهش می دهد و در رفع افسردگی مؤثر است.
۸. زیره

درمان  برای  و  هستند  ضدعفونی کنندگی  خاصیت  دارای  زیره  دانه های 
سرماخوردگی های معمولی شایع در فصل سرما مفیدند. زیره از سرفه جلوگیری می کند و 
برای سیستم تنفسی بدن مفید است، همچنین از آنجایی که طبع گرمی دارد، بدن را در 

برابر سرمازدگی حفظ و از تجمع مخاط در مجاری تنفسی جلوگیری می کند.
۹. نعناع

نعناع دارای خاصیت ضد درد، ضد میکروب، ضد اسپاسم و ضد احتقان بینی است و 
برای تسکین علائم سرماخوردگی مفید است. اگر احساس کوفتگی یا سردرد می کنید 
یا اینکه آبریزش بینی دارید، سرماخورده اید! پس دست روی دست نگذارید، با استفاده 
از ادویه های مفید برای فصل زمستان که در بالا به آن اشاره شد، خود را از شر ویروس ها 

خلاص کرده و از شدت یافتن سرماخوردگی خود پیشگیری کنید.

عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران:

آنچه در مورد درمان انحراف چشم باید بدانید

عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران توضیحاتی در مورد دلیل ابتلا و درمان 
استرابیسم یا انحراف چشم ارائه داد.  محمدرضا اکبری فوق تخصص استرابیسم عضو 
هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران و مسئول محور استرابیسم بیست و نهمین کنگره 
چشم پزشکی ایران اظهار د اشت: هر زمانی که هم جهتی محور چشم با هم متفاوت 
باشد و دو چشم همراستا نباشند انحراف چشم رخ می دهد. وی افزود: استرابیسم انواع 
مختلفی همچون انحراف به سمت خارج، داخل، بالا و بینی دارد و در صورتی که بزرگ 
باشد، توسط افراد قابل شناسایی و اگر اندک باشد تنها توسط متخصص قابل تشخیص 
است. عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران با بیان اینکه انحراف چشم به طور 
کلی به دو نوع مادرزادی و اکتسابی تقسیم می شود، ادامه داد: هر چند که استرابیسم 
می تواند تهدیدکننده حیات انسان نباشد ولی اگر تظاهر یک تومور مغزی باشد می تواند 
عوارض زیادی به همراه داشته باشد. وی گفت: در سنین پایین انحراف چشم دوبینی 
ایجاد نمی کند و خطر تنبلی چشم را به همراه دارد ولی در سنین بالا دوبینی سبب آزار فرد 
می شود. این فوق تخصص استرابیسم عنوان کرد: تروما ناشی از تصادف و نزاع نیز می تواند 
شکستگی اطراف کره چشم و در نتیجه انحراف چشم را به همراه داشته باشد. وی در مورد 
درمان انحراف چشم گفت: این مسئله به دو روش جراحی و غیرجراحی تقسیم می شود 
که روش غیرجراحی با تجویز عینک، تجویز منشور و یا تزریق بوتاکس امکانپذیر است و 
جراحی بسته به نوع مشکل متغیر است و اینکه گفته می شود فرد باید به سنن 18 سالگی 
برسد تا بتوان انحراف آن را عمل کرد یک باور غلط قدیمی است. مسئول محور استرابیسم 
بیست و نهمین کنگره چشم پزشکی ایران خاطرنشان کرد: گاهی انحراف چشم لازم است 
در یک سالگی بلافاصله عمل شود ولی در نوع اکتسابی و به دلیل ایجاد تصادف و مسائل 
عروقی اصولا 6 ماه صبر کرده و پس از آن جراحی صورت می گیرد. به گفته وی،  والدین 
لازم است بدو تولد و 6 ماهگی بینایی و وضعیت چشم کودک خود را توسط متخصص 
چشم بررسی کنند و در صورت ابتلای فرزندشان به انحراف چشم درمان به موقع برای آنها 
صورت گیرد چرا که این مسئله علاوه بر بروز عوارض می تواند منشأ مسائل روحی و روانی 

در کودک به ویژه در ایام تحصیل باشد.

بدن طی خواب نسبتاً فعال است: حافظه، گوارش، قلب و ... 
کار خودشان را انجام می دهند بدون اینکه شما چیزی بفهمید؛ 

اما وضعیت بدنتان در خواب، تأثیر بزرگی بر این فرایندها دارد.
همه ی ما خودمان خوب می دانیم در چه وضعیتی راحت تر 
روی  دارد  دوست  یکی  راحت تریم،  چطور  می رویم  خواب  به 
شکم بخوابد، یک صاف راحت تر است، یکی هم دوست دارید 
جنینی بخوابد. بعضی ها تمام طول شب را تقریباً به یک حالت 
می خوابند، بعضی دیگر تا صبح ده ها بار حالت عوض می کنند. 
همه ی این ها طبیعی اند به این شرط که باعث خروپف نشوند و بد 
خوابتان نکنند.  اما می توانید وضعیت خوابتان را بهتر از این ها 
هم بکنید. آن چه در طب اسلامی و سنتی در مورد طرز خوابیدن 
سفارش شده این است که ابتدا کمی به پهلوی راست دراز بکشید 
و بعد به پهلوی چپ بخوابید و زمانی هم که قصد بیدار شدن 
دارید، مدتی به  پهلوی راست بمانید و بعد بلند شوید؛ یعنی ابتدا و 
انتهای خواب باید به  پهلوی راست بدن باشد و خوابیدن به پهلوی 
چپ. در واقع خوابیدن روی سمت چپ بدنتان استاندارد طلایی 

وضعیت خواب است و ما برای آن، 7 دلیل قانع کننده داریم:
۱. بهبود گوارش

حتماً شنیده اید قبل از خواب غذا خوردن کار درستی نیست اما 
دلیلش این نیست که در طول شب غذا در معده تان می ماند. شما 

چه خواب باشید و چه بیدار، گوارشتان کارش را انجام می دهد.
بنابراین به سوخت نیاز دارد تا کارش را درست انجام بدهد. اما با 
وضعیت خوابتان هم می توانید به بدنتان کمک کنید کار گوارش 
را بهتر انجام بدهد، آن هم این است که به پهلوی چپتان بخوابید. 
زیرا معده ی ما در سمت چپ شکممان قرار دارد و وقتی به پهلوی 
چپ می خوابیم، غذا راحت تر می تواند وارد روده ی بزرگ شود. 
ضمناً معده روی لوزالمعده نمی افتد و آنزیم های گوارشی آزادانه 

جریان خواهند داشت.
۲. قلبتان استراحت می کند

قلب بدون وقفه می تپد تا زنده باشیم. این کار بزرگی است و 
تحت تأثیر عوامل بی شماری است از رژیم غذایی گرفته تا محیط 
و هوایی که تنفس می کنیم. تعجبی ندارد که بیماری قلبی، 
رساندن  حداقل  به  برای  دنیاست.  تمام  در  مرگ  عامل  اولین 
احتمال مرگ و میر ناشی از بیماری قلبی یکی از کارهایی که 

می توانید بکنید این است که کارش را ساده تر کنید، یعنی به 
پهلوی چپتان بخوابید. کار کوچکی به نظر می رسد؛ اما وقتی 
قلب  می کند  کمک  زمین  جاذبه  می خوابید،  چپ  پهلوی  به 
راحت تر خون را حرکت دهد. آئورت، خون را از قلب به سمت 
بقیه ی قسمت های بدن می برد و وقتی مسیرش را شروع می کند 
به سمت چپ تمایل پیدا می کند. اگر به سمت چپ بخوابید، 

قلبتان تلاش کمتری برای به حرکت درآوردن خون خواهد کرد.
۳. کاهش کمردرد

تقریباً همه ی ما این تجربه را داریم که بد خوابیده باشیم و صبح 
با کمردرد یا گردن درد از خواب بیدار شده باشیم. اگر این اتفاقی 
است که اغلب برایتان می افتد، پس حتماً به پهلوی چپ بخوابید 
تا مشکلتان برطرف شود. خوابیدن به پهلوی چپ، از فشار وارد 
بر ستون فقرات می کاهد. هنگام خواب هر چه فشار بیشتری 
به کمرتان وارد کنید، عضلاتتان برای حفظ موقعیت خود به 

تلاش بیشتری نیاز خواهند داشت. ضمناً وقتی به پهلوی چپ 
می خوابید، جریان خون بهتری دارید و در نتیجه از التهاب ناشی 

از تنش وارد بر عضلات کم خواهد شد.
۴. حمایت از سیستم لنفاوی

سیستم لنفاوی شبکه ای از رگ هاست که مایعی به نام لنف را 
حمل می کند. این سیستم نقش مهمی در جریان لنف در تمام 
بدن و البته سیستم ایمنی دارد. لنف می تواند سموم و ضایعات 
را دفع کند، بنابراین هرگونه انسداد و محدودیتی در این سیستم، 
تأثیر منفی بر سلامتی می گذارد. خوابیدن به پهلوی چپ کمک 
می کند سیستم لنفاوی، ضایعات را بهتر دفع کند، زیرا لنف از 
نیمه ی چپ تنه جمع می شود و به مجرای سینه ای می ریزد، 
بنابراین خوابیدن به پهلوی چپ با کمک جاذبه ی زمین، به این 

عملکرد طبیعی کمک می کند.
۵. تسکین سوزش معده

سوزش معده ناراحتتان می کند؟ می تواند نتیجه ی غذا خوردن 
قبل از خواب باشد و یا وضعیت خوابتان که اجازه می دهد اسید 
معده به راحتی به مری برگردد. دانشمندان دریافته اند خوابیدن 
و  کند  برطرف  را  معده  سوزش  می تواند  بدن  چپ  سمت  به 
خوابیدن به سمت راست بدن، سوزش معده را تشدید می کند 
و علتش می تواند قرار گرفتن معده در سمت چپ شکم باشد. 
وقتی به پهلوی چپ دراز می کشیم، اتصال مری و معده، بالاتر 
از سطح اسید معده قرار می گیرد. اما وقتی به پهلوی راست 
می خوابیم، عضله ی تنگ کننده ی مری، شل شده و به اسید 

معده اجازه ی ورود به مری را می دهد.
۶. کمک به مادر باردار و جنینش

بدن زن باردار، خون را برای دو نفر به جریان می اندازد و این 
کار سختی است که نیاز به عملکرد درستی دارد. ضمناً جنین در 
حال رشد در رحم مادر، به ستون فقرات و اندام های داخل شکم 
فشار وارد می کند. دراز کشیدن به پهلوی چپ، کمک می کند 
جریان خون آزادانه تر انجام شده و مقداری از فشار وارد بر ستون 
فقرات مادر کاسته شود و ضمناً کبد زیاد تحت فشار نباشد. به 
طور کلی دراز کشیدن به پهلوی چپ، برای بدن مادر و جنین، 

بهترین از جهت جریان خون است.
۷. کاهش خروپف

اگر همسرتان خروپف می کند و این شما را آزار می دهد خوابیدن 
او به پهلوی چپ می تواند این مشکل را برطرف کند. البته باید 
بدانید که خوابیدن به پهلوی چپ، درمان تمام علت های خروپف 
نیست. اما باعث می شود زبان و حلق در وضعیت بهتری قرار 
بگیرند و راه های هوایی باز بماند. وقتی در خواب هستیم، دهان، 
حلق و زبان شل می شوند. به پشت خوابیدن بدترین حالت برای 
آن هایی است که خروپف می کنند زیرا این بافت ها شل شده و به 

سمت عقب می افتند و راه های هوایی را مسدود می کنند.
اگر عادت ندارید به پهلوی چپ بخوابید به کمی زمان و تمرین 
نیاز دارید. بین زانوها و پشتتان بالش بگذارید تا به پشت برنگردید. 
یک ترفند دیگر هم این است که با توافق همسرتان، در سمت 
دیگری از تختخواب بخوابید. این کار مغزتان را وادار می کند 
یک بار دیگر تصمیم بگیرد کدام وضعیت »درست« است و شما 

می توانید راحت تر به وضعیتی جدید برای خواب عادت کنید.

تأثیر طرز خوابیدن بر سلامتی افراد

7 دلیل قانع کننده برای اینکه به پهلوی چپ بخوابید

سرطان رحم از سرطان های شایع زنان بوده که با تشخیص آن در مرحله اولیه و درمان 
موثر، شانس بهبود قطعی بالاتری دارد.

سرطان دهانه رحم یا سرطان گردن رحم، گونه ای از سرطان است که از گردن رحم آغاز 
می شود؛ این بیماری به دلیل رشد غیر طبیعی سلول ایجاد شده و می تواند در دیگر اعضای 
بدن گسترش یابد یا به آنها حمله کند. در ابتدای ابتلا به این بیماری، معمولا نشانه ای بروز 
نمی کند. نشانه های بعدی این بیماری شامل مواردی همچون خونریزی واژنی، درد لگن و 
... است. شیما سجادی کارشناس رادیوتراپی با بیان اینکه بعد از شناسایی سرطان، شیمی 
درمانی آغاز می شود، گفت: مقصود از شیمی درمانی، درمان بیماری از طریق به کار 
بردن داروهای گوناگون است. ناگفته نماند که استفاده از داروهای ضد سرطان یا شیمی 
درمانی یکی از راه های درمان اینگونه توده ها بوده و می توان آن را با روش های دیگری مثل 
جراحی و پرتودرمانی توام کرد. وی با اشاره به اینکه در شیمی درمانی از داروهای ضد 
سرطان برای از بین بردن سلول های سرطانی استفاده می شود، گفت: این داروها باعث 
تخریب و اختلال در رشد سلول های سرطانی می شوند. این کارشناس رادیوتراپی با اشاره 
به اینکه از سه روش بیمار سرطانی شیمی درمانی می شود، افزود: بیشتر داروهای ضد 
تومور را به یکی از سه طریق به بیمار می دهند که شامل خوردن قرص یا کپسول، تزریق 

عضلانی و یا از راه تزریق وریدی است. سجادی با اشاره به اینکه طول مدت درمان بستگی 
به نوع تومور، دارو و واکنش بدن دارد، گفت: شیمی درمانی ممکن است به صورت روزانه و 
هفتگی یا تزریقات ماهانه انجام شود. معمولا داروها را به ترتیبی به بیمار می دهند که فاصله 

دو تزریق فرصت کافی برای رشد و ترمیم بافت ها و سلول های طبیعی آسیب دیده باشد و 
بدن بتواند تاب و توان طبیعی خود را از نو به دست آورد. این کارشناس رادیوتراپی با اشاره 
به عوارض جانبی شیمی درمانی، افزود: تهوع و استفراغ، ریزش مو، کم خونی و عفونت 
از جمله این عوارض است. قارچ، امگا 3 و زردچوبه سه ماده غذایی معجزه آسا در زمان 
شیمی درمانی هستند که سرعت بیشتری به بازسازی سلول ها می دهند. همچنین سیما 
محمدی - کارشناس رادیوتراپی گفت: سرطان رحم ششمین سرطان شایع زنان بوده که 
با تشخیص این سرطان در مرحله اولیه و درمان موثر، شانس بهبود قطعی بالاتری دارد که 
یکی از موثرترین راه های درمان آن رادیوتراپی است. وی با اشاره به اینکه درمان این بیماری 
از طریق جراحی، رادیوتراپی و شیمی درمانی صورت می گیرد، گفت: اسهال، ریزش مو، 
تهوع و استفراغ، تورم، اختلال بلع و اختلالات ادراری نیز از عوارض انجام رادیوتراپی است.
شیما رحمانی - کارشناس هوشبری نیز گفت: برخی از روش های سرطان دهانه رحم 
می تواند بر توانایی بارداری تاثیر بگذارد و تاثیر درمان بر باروری بسته به نوع سرطان، مرحله 
سرطان و درمان آن متفاوت است. وی افزود: برداشتن کامل رحم دو نتیجه برای زنان دارد؛ 

اولین نتیجه قطع خونریزی ماهانه و دوم عدم امکان بارداری بعد از عمل است.
رحمانی یادآور شد: زنان پس از برداشتن رحم، باید مراقبت های ویژه را رعایت کنند.

چگونگی درمان یک سرطان شایع زنان

آگهی ابلاغ وقت رسیدگی و دادخواست وضمائم به آقای مصطفی صادقی 
سیه بادینه فرزند

خواهان آقای بابک پیکار دادخواستی به طرفیت خوانده آقای مصطفی صادقی سیه 
بادینه مطرح که به این شعبه ارجاع و به شماره پرونده کلاسه 9709988609100387 
شعبه11 حقوقی شواری حل و اختلاف شهرستان کرمانشاه ثبت و وقت رسیدگی 
1397/11/27 ساعت09:00 تعیین که حسب دستور دادگاه طبق موضوع ماده 73 
قانون آئین دادرسی مدنی به علت مجهول المکان بودن خوانده و درخواست خواهان 
مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار آگهی می گردد تا خوانده ظرف یک ماه 
پس از تاریخ انتشار آگهی به دفترشورای حل اختلاف استان کرمانشاه مراجعه و ضمن 
اعلام نشانی کامل خود، نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق 

جهت رسیدگی در دادگاه حاضر گردد.
مسئول دفتر شعبه۱۱ حقوقی شواری حل و اختلاف شهرستان کرمانشاه- 
طاهره مهکی

 

دانشمندان انگلیسی، نوعی ربات ابداع کرده اند که دقت آن در جراحی ستون فقرات، 
بیش از انسان است.

دانشمندان رباتی ابداع کرده اند که می تواند جراحی ستون فقرات را با دقتی بیش از 
انسان انجام دهد.

مانند  بیماری هایی  درمان  برای  را  جراحی  بتواند  نوین  پژوهش  این  شاید 
"کژپشتی")scoliosis( یا "گوژپشتی")kyphosis( متحول کند.

این ربات که ابداع دانشمندان "دانشگاه ناتینگهام ترنت")NTU( انگلیس است، 
می تواند برای صاف کردن ستون فقرات، سوارخ هایی را با عمق 0.1 میلی متر در آن 

ایجاد کند.
پژوهشگران امیدوارند بتوانند این فناوری را با استفاده از واقعیت افزوده توسعه دهند و 

امکان تماشای زنده عملکرد ربات را برای جراحان فراهم کنند.
به گفته دانشمندان، کژپشتی سالانه بر سلامت ستون فقرات 250 کودک تاثیر 
 ،)Philip Breedon("می گذارد. این گروه پژوهشی به سرپرستی پروفسور "فیلیپ بریدون

دو بازوی رباتیک طراحی کرده که می توانند کار متداول جراحان را انجام دهند.
در جراحی های مربوط به صاف کردن ستون فقرات، سوراخ هایی در مهره ها ایجاد 
می شوند؛ سپس پیچ هایی به آنها متصل می شوند و یک نوار انعطاف پذیر از میان شان 

عبور می کند. جراحان نوار را با کمک دو پیچ به بالا و پایین ستون فقرات، متصل می کنند 
و با کشش محکم آن، ستون فقرات صاف می شود.

دو بازوی این ربات موسوم به "اسکولیوبوت")Scoliobot(، با عنوان پایه و ابزار شناخته 
می شوند و با یکدیگر همکاری می کنند.

بازوی پایه که در طول عمل جراحی، به مهره های بیمار متصل می شود، برای این 
طراحی شده که بتواند کوچک ترین حرکت طبیعی بیمار از جمله حرکات ناگهانی را 
حس کند. هدف از ابداع این ابزار، حس کردن حرکات تنفسی بیمار است. با این کار، 
داده ها به ربات ابزار فرستاده می شوند تا ربات بتواند مسیر مورد نظر خود برای سوراخ 

کرده مهره را براساس آن پیدا کند.
ربات ابزار با داشتن بینش بهتر در مورد حرکات بیمار، می تواند دقیق ترین نقطه را برای 

کار خود پیدا کند. این ربات برای قرار دادن پیچ ها، یک پیچ گوشتی را به کار می برد.
بریدون گفت: همه جراحی ها، به دانش و مهارت جراح بستگی دارند اما ربات ها 
با دقت بیشتری عمل می کنند. تا زمانی که همه اصول ایمنی در محل وجود داشته 
باشند، دقت نیز در جراحی وجود خواهد داشت. ما امیدواریم با این ابداع بتوانیم به 

جراحان کمک کنیم تجربه استفاده از هوش مصنوعی را داشته باشند.
این گروه پژوهشی قصد دارند از فناوری واقعیت افزوده استفاده کنند تا امکان تماشای 

بازخورد جراحی و عمق هر یک از سوراخ های ایجاد شده فراهم شود.
پروفسور "برونک بوسچیک")Bronek Boszczyk(، از پژوهشگران این پروژه گفت: 
نکته مهم این است که مراحل جراحی ستون فقرات با دقت کامل انجام شوند تا خطرات 
قابل توجهی که بیماران را تهدید می کنند، به حداقل برسند. این فناوری می تواند با 
انجام دقیق بخش اصلی جراحی که برای دست انسان دشوار است، خطرات را به 
حداقل برساند. موفقیت این پژوهش می تواند نقش فناوری رباتیک را در بهبود چنین 

جراحی هایی تایید کند و ایمنی بیماران و کارآیی این فرآیند را بهبود بخشد.
این پژوهش، هنوز در مراحل ابتدایی خود به سر می برد اما بریدون و گروهش امیدوار 

هستند که ربات اسکولیوبوت تا پنج سال آینده قابل استفاده باشد.
وی افزود: ما برنامه ریزی اصلی را انجام دادیم و یک استخوان شبیه به مدل واقعی 
طراحی کردیم تا آزمایش خود را روی آن انجام دهیم. در نتیجه، مرحله بعد پژوهش ما، 
انجام آزمایشاتی برای جمع آوری شواهد واقعی و اثبات کارآیی این ربات روی انسان 
خواهد بود. من دوست دارم این ربات تا دو سال آینده آماده کار باشد اما پژوهش ما هنوز 

به آزمایشات بسیاری نیاز دارد.

جراحی دقیق تر ستون فقرات با کمک یک ربات

شرکت "Heatworks" ماشین ظرف شویی قابل حمل 
تولید کرده که ابعاد آن اندازه یک جعبه مقوایی و وزنش به 

اندازه وزن یک چمدان است.
 Frog" در حال همکاری با شرکت "Heatworks" شرکت

را  خود  تولیدی  ظرف شویی  ماشین  تا  است   "Design
معرفی کند. این ماشین ظرفشویی در عرض 10 دقیقه 
ظرف ها را شسته و در مصرف آب صرفه جویی  می کند. 
این ماشین ظرفشویی "تترا")Tetra( نام دارد و در هر چرخه 

خود از چهار لیتر آب استفاده می کند.
 Ohmic" فناوری  از  ظرفشویی  ماشین  این  تولید  در 

Array" شرکت "Heatworks" استفاده شده است.
این فناوری به جای مواد حرارتی سنتی از الکترودهای 

گرافیتی استفاده می کند تا آب را گرم کند.
فناوری  که باعث صرفه جویی آب در ماشین ظرفشویی 
می شود، طرحی دارد که پایه فولاد ضدزنگ دستگاه را به 

سه بخش تقسیم می کند.

مواد  و  شیرین  آب  با  دستی  صورت  به  بخش  اولین 
شوینده پر می شود. دومین بخش، قسمت گرم کننده آب 
است و سومین بخش نیز پس از اتمام ظرفشویی، آب تیره 

رنگ را برای تخلیه نگه می دارد.
تترا می تواند روی یک سطح مسطح قرار گیرد و کنترل 

آن از طریق یک اپلیکیشن صورت گیرد.
با استفاده از این اپلیکیشن می توان ماشین ظرفشویی را 

روشن و خاموش کرد و یا فشار آب را تنظیم کرد.
هر دوره ظرف شویی با تترا 10 دقیقه به طول می انجامد.
"تترا" به هر منبع برق خانگی وصل می شود و 299 دلار 
قیمت دارد. گفتنی است تترا برنده بهترین محصول لوازم 

خانگی نمایشگاه "CES" شده است.

"والئو")Valeo(، یکی از بزرگترین تولیدکنندگان قطعات یدکی خودرو در فرانسه در 
نمایشگاه CES 2019 از یدک کش هوشمند خود که توسط آن رانندگان می توانند 

جاده و وسائل نقیه پشت خود را به راحتی مشاهده کنند، رونمایی کرد.
به گزارش ایسنا و به نقل از سی نت، این یدک کش "XtraVue" نام دارد و طراحی 
آن بسیار استاندارد است و با دوربین هایی که بر روی آن تعبیه شده است، رانندگان 

می توانند به طور کامل وضعیت جاده و وسائل نقلیه پشت خود را ببینند.
دوربین هایی روی سپر یدک کش "XtraVue" نصب شده اند تا یک تصویر کامل 
از پشت یدک کش را بر روی نمایشگری که روبروی راننده قرار دارد یا از طریق آینه 
وسط نمایش دهد. این فناوری سبب می شود تا رانندگان عقب خود را ببینند و 
بتوانند تصیمات درستی را در مواقع حساس بگیرند. سال گذشته نیز شرکت "والئو" 
برای نخستین بار از این فناوری در نمایشگاه CES 2018 رونمایی کرد اما کار با آن 
سیستم به دلیل پیچیدگی سخت بود اما یدک کش "XtraVue" که آخرین نسخه 

یدک کش این شرکت است، کار با آن برای راننده بسیار آسان خواهد بود.

رونمایی از یک ماشین ظرف شویی  همراه!

"والئو" یک یدک کش نامرئی ساخت!

افزودن گرما به  جای تیغ برای اصلاح بهتر
 

تولید  برند  مشهورترین 
پا  نیز  دنیا  در  خودتراش 
 CES  2019 نمایشگاه  به 
گذاشته است و از جدیدترین 
رونمایی  خود  خودتراش 
کار  طرز  که  است  کرده 

نوآورانه و جالبی دارد.
به گزارش ایسنا و به نقل 
است  ممکن  انگجت،  از 

شنیدن اسم برند "ژیلت")Gillette( در نمایشگاه محصولات فناوری CES عجیب به نظر 
برسد. اما واقعا ژیلت به جز افزودن تیغه های بیشتر، دقیقا چگونه می تواند در اصلاح 

صورت نوآوری به خرج دهد؟ جواب این سوال اضافه کردن گرما است.
این خودتراش موسوم به "Razor Heated" اولین محصول ساخته شده توسط تیم 
جدید نوآوری ژیلت به نام "GilletteLabs" است. این خودتراش دارای یک نوار فلزی 
طلایی رنگ است که در کسری از ثانیه گرم می شود تا تجربه ای شبیه به اصلاح با 
حوله داغ را ارائه دهد. این نوار فلزی در کسری از ثانیه به دمای کمی بیش از ۴3 درجه 
سانتی گراد)110 درجه فارنهایت( می رسد، فوم یا ژل اصلاح یا کف صابونی را که روی 
پوست تان است، گرم می کند تا پوست شما اصلاح روان تری را تجربه کند. با توجه به 
آزمایش این شرکت، دمای این خودتراش با استفاده از فناوری به میزان قابل ملاحظه ای 
بیشتر از گرفتن خودتراش زیر آب داغ، گرم می شود و تجربه اصلاح لذت بخش تری را 
به شما هدیه می دهد. دو دمای متفاوت برای تنظیم گرما در این خودتراش وجود دارد 
که شامل حالت 113 درجه و 122 درجه فارنهایت است. تیغه این خودتراش با روش 
القایی شارژ می شود تا این "اسباب بازی مردانه" گرانقیمت را ارزش بیشتری ببخشد. 
گفته می شود قیمت این خودتراش 5 تیغه 160 دلار خواهد بود. شرکت ژیلت قصد دارد 

تا این محصول را به صورت آنلاین و همچنین در فروشگاه های دیگر به فروش برساند.

مسواک زدن در ۱۰ ثانیه !
 یکی از محصولات جالبی که در نمایشگاه "سی ای اس")CES( 2019 به نمایش 

درآمده است، مسواکی است که در عرض 10 ثانیه دندان ها را تمیز می کند.
"انجمن دندانپزشکی  آمریکا")ADA( توصیه می کند که بهتر است دندان ها را دو بار 

در روز به مدت 2 دقیقه مسواک کرد. 
شرکت فرانسوی "FasTeesH" مدعی شده است که می توان تنها در عرض 10 ثانیه 
 "Y-Brush " دندان ها را به خوبی تمیز کرد. این شرکت مسواکی تولید کرده است که
نام دارد و به جای اینکه نیاز باشد هر دندان به صورت جداگانه مسواک شود، به یک باره 
نیمی از دندان ها را تمیز می کند. اسم مستعار این محصول "مسواک 10 ثانیه ای" است. 
" Y-Brush" شبیه مسواک های معمولی نیست و به محافظ های دندان در ورزش های 

رزمی شباهت دارد. 
بُرس های این مسواک از جنس نایلون است و با زاویه ۴5 درجه روی سطح آن قرار 
گرفته است. ۴5 رجه زاویه مناسبی است که به تایید "انجمن داندنپزشکی  آمریکا" 
رسیده است. گفتنی است این مسواک در ۴ اندازه متفاوت ساخته شده است و هم 

کودکان و هم بزرگسالان می توانند از آن استفاده کنند.
 " Y-Brush" به هنگام قرار گرفتن روی دندان ها به لرزش در می آید و در بخش 
تنظیمات مسواک 3 نوع لرزش وجود دارد که کاربر می تواند به دلخواه به انتخاب آنها 
بپردازد. قیمت این مسواک 125 دلار تعیین شده است و قیمتش با یک مسواک برقی 
یکسان است. این محصول یک دسته، یک محافظ، یک شارژر و یک وسیله برای ریختن 

خمیردندان دارد.



چهار شنبه -نوزدهم دیماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 64726
اجتماعی

نقش  قم  مردم  خورشیدی   1356 دی   19 قیام 
بسزایی در سرنوشت انقلاب اسلامی داشت که از آن 
به عنوان جرقه انقلاب و سرآغاز بیداری ملت ایران یاد 
می شود و پس از قیام 15 خرداد 1342 بار دیگر قم 

را به عنوان مرکز مبارزه علیه رژیم پهلوی معرفی کرد.
از آن  قیام 19 دی 1356 خورشیدی مردم قم که 
به عنوان »جرقه انقلاب« یاد می شود به دلیل حجم 
نارضایتی ها رخ داد، در این میان کوچک ترین مساله 
مردم  احساسات  برانگیختن  سبب  توانست  می  ای 
مذهبی قم شود و آنها را به کوچه و خیابان بکشاند. 
ها  روزنامه  و  مطبوعات  گیری  جهت  که  آنجایی  از 
همواره بر سرنوشت مردم تاثیر گذار بوده است، چاپ 
یک مقاله با عنوان»ایران و استعمار سرخ و سیاه« در 
روزنامه اطلاعات و در سالروز کشف حجاب که به شکل 
تلویحی اهانت پنهانی نسبت به امام خمینی )ره( در 

خود داشت، سبب شد تا مردم به خروش در آیند. 
علامه طباطبائی، آیت الله میرزا هاشم آملی، آیت 
آیت  و  نوری همدانی  الله  آیت  الله وحید خراسانی، 
الله مکارم شیرازی در اعلام حمایت از امام خمینی 
حوزه  درس  های  کلاس  و  کردند  سخنرانی  )ره( 
تعطیل شدند و سرانجام در عصر روز 19 دی با حضور 
در خیابان ها اعتراض خود را نشان دادند. هر چند 
اعتراض روحانیان و مردم شهر قم با سکوت همراه بود 
اما با هجوم همراه با خشونت نظامیان به راهپیمایان، 

این اعتراض به خاک و خون کشیده شد.
شعاری که مردم در این غروب حزن انگیز سر دادند 
نشان از ولایتمداری و عشق بی پایان آنها به بنیانگذار 
جمهوری اسلامی بود:»از جان خود گذشتیم، با خون 

خود نوشتیم، یا مرگ یا خمینی«. 
مقام معظم رهبری درباره جایگاه شهر قم در پیروزی 
انقلاب اسلامی می فرمایند: »اگر ما مبارزه ملت ایران 
را که به طور عمومی و تعیین کننده، از سال 56 آغاز 
شد به یک بنای رفیع و مستحکم تشبیه کنیم، پایه های 
قوی و شکست ناپذیر و ماندگارِ این بنای مستحکم، در 
قم نشانده و کار گذاشته شد. قم یک ذخیره الهی برای 

اسلام بود.«
آیت الله سید محمد غروی :

قیام ۱۹ دی نقطه عطفی در تاریخ انقلاب است
آیت الله سید محمد غروی، عضو شورای عالی حوزه 
های علمیه  نیز که در جریان حادثه قیام نوزدهم دی ماه 
سال 56 حضور داشته است با تأکید بر اینکه 19 دی 
نقطه عطفی در تاریخ انقلاب است، بیان می کند که 
در آن روزهای سیاه ستم شاهی، مردم مظلوم ایران 
راه  زندگی شکننده ای داشتند و دستگاه شاهی در 
ظلم و ستم و محو ارزش های الهی تلاش می کرد؛ اما 
مردم هم چنان بر عقاید خود استوار بودند و مرجعیت را 

پشتیبانی می کردند.
وی ادامه می دهد که رژیم ستم شاهی سعی کرد با 
چاپ مقاله ای در روزنامه اطلاعات به امام خمینی)ره( 
توهین و به زعم خود حرکت و بیداری مردم را با این 

اقدام سرکوب کند.
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم عنوان می کند 
که به دنبال انتشار این مقاله طلاب، فضلا و بزرگان 
قم برآشفتند و درس های حوزه علمیه تعطیل شد و 
در روز نوزدهم دی ماه به برپایی تظاهرات اقدام کرده 
به تظلم خواهی  به سمت منازل مراجع  با حرکت  و 

پرداختند و خواستار حرکتی در این زمینه شدند.

آیت الله غروی یادآور می شود: با حرکت طلاب و مردم 
به سمت مسجد اعظم عمال رژیم در خیابان شهدا به 
سمت مردم تیراندازی کردند و تعدادی را به شهادت 
رساندند و شب همان حادثه نیز در مناطق گوناگون 
زیاد  نظامی  و  امنیتی  نیروهای  تعداد  آن چنان  شهر 
بود که گویا حکومت نظامی صورت گرفته است.وی 
با اشاره به اینکه چهلم شهدای 19 دی در شهر تبریز 
برگزار شد و مأموران در آنجا نیز مردم را مورد اصابت 
برگزاری  که  است  معتقد  دادند،  قرار  گلوله هایشان 
چهلم شهدای 19 دی در شهرهای مختلف زمینه ای 
برای ایجاد انقلاب شد و در واقع قیام 19 دی ماه مردم 
قم به رهبری روحانیت که نقش اصلی را در این قیام 
ایفا کردند، سرآغاز انقلاب اسلامی بود و ما باید قدردان 

خون این شهدا باشیم.
آیت الله غرویان:

قیام ۱۹ دی زمینه ساز پیروزی انقلاب اسلامی شد
استاد برجسته حوزه علمیه قم دراین خصوص گفت: 
با توجه به خیزش روحانیون حوزه علمیه و آحاد مردم 
قم در 19 دی علیه رژیم شاهنشاهی، این قیام زمینه 

ساز پیروزی انقلاب اسلامی علیه ظلم و استبداد شد.
آیت الله محسن غرویان ، افزود: به خاطر دارم که 
روزنامه  در  ای  مقاله  در  که  اهانتی  خاطر  به  طلاب 
آمدند  خیابان  به  شد  خمینی)ره(  امام  به  اطلاعات 
و معتقد بودند که در این مقاله به مرجع تقلید آن ها 

توهین شده است.
وی اضافه کرد: در این مقاله که به دستور شاه نوشته 
شده بود، از امام خمینی)ره( به عنوان سید هندی 
یاد کرد بود و اسم مستعار نویسنده آن شخصی به نام 

رشیدی مطلق بود.
وی ادامه داد: آن روز طلبه ها به خیابان ها آمدند، به 
سوی خانه آیات عظام وحید خراسانی و نوری همدانی 
حرکت کردند و آنان نیز در سخنرانی هایی با استناد به 

آیات قرآن این توهین و رژیم شاه را محکوم کردند.
آیت الله غرویان خاطرنشان کرد: در این قیام ، رژیم 
شاه تعدادی از طلاب را به شهادت رساند و برای چهلم 
شهیدان مراسم هایی در قم و شهرهای دیگر مثل تبریز 
برگزار شد و همین چهلم های شهدای 19 دی قم یکی 

پس از دیگری منجر به تظاهرات میلیونی مردم شد.
به  نهایتا  تظاهرات  و  اتفاقات  این  داد:  ادامه  وی 
پیروزی انقلاب اسلامی منجر شد که از این نظر قیام 
19 دی مردم قم نقطه مهم تاریخی در انقلاب اسلامی 

است.
وی با بیان این که ریشه پایداری انقلاب پیوند آن با 
فطرت دینی مردم است، گفت: انقلاب اسلامی پیوند 
نزدیک با عقاید دینی و فرهنگ مذهبی مردم دارد و 
ایران  بنیانگذار جمهوری اسلامی  قیام  این  در راس 
حضرت امام خمینی)ره( فقیه، عارف و فیلسوف به 
تمام معنا بودند. استاد حوزه علمیه قم افزود: مردم به 
عنوان مرجع تقلید دینی و مذهبی به امام خمینی)ره( 
نگاه می کردند و همچنین علما، روحانیت و حوزه های 
علمیه پشتوانه های محکم دینی و مذهبی از نظر مردم 

تلقی می شدند.
وی بیان کرد: بنده طلبه مدرسه علمیه رسالت بودم 
و به خاطر دارم که در آن زمان چند تَن از طلاب این 

مدرسه به شهادت رسیدند.
وی تصریح کرد: وحدت و انسجامی که در آن زمان 
بین علما در پشتیبانی از حضرت امام خمینی)ره( و 

شخصیت ایشان شکل گرفته بود برای ما شیرین بود و 
امیدوارم آن وحدت و انسجام همچنان در زمان حاضر 

هم باشد.
آیت الله حسینی بوشهری:

 ۱۹ دی ماه یکی از روزهای ماندگار در تاریخ 
انقلاب است 

امام جمعه موقت قم نیز با اشاره به این که 19 دی 
ماه یکی از روزهای ماندگار در تاریخ انقلاب اسلامی 
است گفت: در این روز فضلا و مردم ولایت مدار قم در 
پی اهانت توهین آمیز روزنامه اطلاعات عکس العمل 

انقلابی نشان دادند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری افزود: مردم 
متدین استان قم در روز 19 دی ماه سال 56 از حریم 
و  کردند  دفاع  راحل خویش  امام  و  ولایت، مرجعیت 
نشان دادند که دستگاه طاغوت در مقابل ایستادگی 

آنان کاری از پیش نخواهد برد.
وی با بیان این که قیام 19 دی هیمنه طاغوت را در 
هم شکست گفت: این حرکت سرآغاز حرکت جدید 
برای پیروزی انقلاب اسلامی بود که نور قدرت و به آتش 
کشیدن نظام پهلوی را در دل مردمان شهرهای دیگر 

کشور روشن کرد.
وی افزود: حماسه آفرینی مردم قم با مشت هایی گره 
کرده و با بی اعتنا به اسلحه نیروهای سرکوبگر طاغوت 
در شرایط خفقان به مردم درس آزادگی و ولایتمداری 
را داد. وی ادامه داد: قیام 19 دی نقطه عطف انقلاب 
در  راحل  امام  حضور  ساز  زمینه  که  بود  اسلامی 
کشورمان و آزادی از نظام پهلوی دست پرورده غرب 
بود و سرانجام پیروزی حق بر باطل را به ارمغان آورد. 
آیت الله حسینی بوشهری، به حضور مردم قم در دیدار 
با رهبر معظم انقلاب اسلامی گفت: مردم ولایت مدار 
قم هر سال واقعه 19 دی ماه را در دیدار با رهبر فرزانه 

انقلاب و استفاده از بیانات ایشان، زنده نگه می دارند.
نقش ایمان، بصیرت و اقدام بهنگام در شکل 

گیری قیام ۱۹ دی
سه نکته کلیدی در قیام 19 دی وجود داشت که باید 
توجه بیشتری به آن صورت گیرد زیرا جامعه امروز به آنها 

نیاز دارد:
1- ایمان: مردم قم از عالم غیب خبر نداشتند و نمی 
دانستند که پس از آمدن به خیابان و آن کشتار و خون 
هایی که کف خیابان ریخت، چه اتفاق هایی قرار است 
رخ دهد، اما ایمان راسخ آنها سبب شد تا خدای متعال 
نیز آنها را یاری کند؛ همانگونه که امیرالمومنین )ع( می 
فرمایند: »وقتی خدا صداقت و ایمان انسان را ببیند، 

یاری می کند و هدف را پیش می برد«
2- بصیرت: مردم قم با هوشیاری کامل و بصیرت 
لازم اهداف و مهره های دشمن را شناسایی و این قیام 

را آغاز کردند. 
3- اقدام بهنگام: علمای قم با همراهی مردم و در 
اقدامی آگاهانه به قیام پرداختند و فرصت را به رژیم 

شاهنشاهی ندادند. 
قیام 19  های  ویژگی  ترین  مهم  از  عامل  سه  این 
و  نیاز دارد  آن  به  بود؛ درسی که جامعه همواره  دی 
در  انقلاب اسلامی،  روی  پیش  مراحل  تمام  در  باید 
مسیرساختن دولت اسلامی، جامعه و تمدن اسلامی 

بر پایه همین راه برگزیند. 
تحقق اراده خدای متعال 

قیام 19دی با اراده خدای متعال و مجاهدت مردم 
در آن مقطع زمانی بسیار بزرگ و سرآغاز یک حرکت 
عظیمی شد تا با ادامه آن راه انقلاب اسلامی به ثمر 
می   47 آیه  الروم  سوره  در  متعال  خدای  بنشیند. 
فرماید:»ما در این روز از افرادی که مجرم بودند انتقام 
را یاری  گرفتیم و حقی است برگردن ما که مومنین 
کنیم.« با توجه به این آیه شریفه باید دریافت که در روند 
پیروزی انقلاب اسلامی همواره خدا با مردم همراه بوده 
و آنها را در همه زمینه های شکل گیری انقلاب اسلامی 

یاری و توطئه های دشمنان را خنثی کرده است. 
قیام ۱۹ دی؛ تبلور گفتمان سازی میان

 مردم و رهبری
همواره در سالروز این واقعه مهم جمعیت عظیمی 
از مردم قم در راستای تجدید پیمان با آرمان های بلند 
انقلاب و امام راحل)ره( به دیدار رهبری می شتابند 
و با یادآوری قهرمانی های مردم ایثارگر قم این روز را 
گرامی می دارند. این دیدار نمادی از پیوند ناگسستنی 
میان امت با ولایت و هشداری دوباره از طرف مردم به 
دشمنان اسلام است تا به آنها ثابت کنند که همواره 
در صحنه هستند و این حرکت مانند دیگر حرکت های 

انقلابی می تواند دشمن شکن و تاثیرگذار باشد.

معاون آبفای قم:

اعتبارات دولتی برای ساخت تصفیه خانه های 
فاضلاب قم کافی نیست

معاون مهندسی و توسعه شرکت آب و فاضلاب شهری قم گفت: اعتبارات دولتی برای 
ساخت تصفیه خانه های فاضلاب این استان کافی نیست و نیاز است که بخش خصوصی 

دراین زمینه ورود کند.
مهدی نظرزاده درعین حال به این نکته اشاره کرد که بخش خصوصی نیز حاضر به  
سرمایه گذاری در بخش فاضلاب شهری نیست و علت آن این است که مشتری برای 
استفاده از پساب فاضلاب دراین استان وجود ندارد. وی اضافه کرد: اگر شهرداری بتواند 
در این بخش تامین اعتبار کند، پساب حاصل از تصفیه خانه شهری ظرفیت خوبی برای 
آبیاری فضای سبز به شمار می آید. وی دربخش دیگری از سخنان خود گفت: درحال 
حاضر 54 درصد شهر قم تحت پوشش شبکه فاضلاب است، و تکمیل ظرفیت تصفیه خانه 
های فاضلاب عمده ترین دلیل عدم توسعه کامل این شبکه می باشد. نظر زاده افزود: 
مناطقی از قم مانند بلوار انسجام، شهر قائم و خیابان های مدرس و قلعه کامکار به کلی 
فاقد شبکه فاضلاب است و خیابان امام )ره( و میدان سعیدی نیز هنوز بخشی محله ها 
به شبکه فاضلاب متصل نیستند. وی علت این مساله را تکمیل گنجایش تصفیه خانه 
های موجود دانست و گفت: برای هر 250 میلیون تن حداقل یک تصفیه خانه نیاز است، 
و در حال حاضر سه تصفیه در قم وجود دارد، و در افق 10 ساله احداث 2 تصفیه خانه 
دیگر نیز در دستور کار است. معاون آبفای قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
مشکل فاضلاب شهرک پردیسان به دلیل تامین نشدن اعتبارات لازم بیان کرد: عملیات 
اجرایی توسعه شبکه فاضلاب محله های 3 و 4 پردیسان انجام نگرفته و به غیر از محلات 
7 و 8 که به طور کامل به شبکه متصل شده، در سایر بخش ها فقط در سطح معابر اجرا 
شده و هنوز هیچ واحدی وصل نیست. وی با بیان اینکه کل اعتبار لازم برای تکمیل شبکه 
مذکور 300 میلیارد ریال است، که با تصویب شورای برنامه ریزی سال گذشته 50 میلیارد 
ریال و امسال نیز 25 میلیارد ریال اعتبار تخصیص داده شد و برغم اختصاص 25 میلیارد 
ریال برای سال آینده، 200 میلیارد ریال اعتبار آن باقی می ماند که به علت نامناسب بودن 
وضعیت فاضلاب پردیسان، شرکت آبفا این مبلغ را از بودجه داخلی خود تامین کرده است.
وی با بیان اینکه معضل سرازیر شدن فاضلاب حاصل از آب حمام و آب خاکستری در 
منطقه قلعه کامکار و همچنین بلوار کارگر قم مشهود است، تصریح کرد: در برخی از بخش 
های پردیسان مانند بلوار امام علی )ع( نیز فاضلاب خام به معابر راه پیدا کرده که بخشی 
از آن وارد تصفیه خانه لوکال و محلی شده ولی با تکمیل ظرفیت آن دیگر این امکان وجود 
ندارد و باید تصفیه خانه اصلی و جامع ایجاد شود.وی با بیان اینکه تصفیه خانه محلی 
تنها 1.5 درصد جمعیت پردیسان را پوشش می دهد، گفت: برای ساخت تصفیه خانه 
بزرگ پردیسان زمینی به مساحت 14 هکتار از طرف راه و شهرسازی به آبفا واگذار شده 
ولی به خاطر نبود اعتبار اجرای آن عملی نشده است. وی همچنین عدم اتصال به شبکه 
فاضلاب را بزرگترین مشکل بیش از 40 هزار واحد مسکن احداث شده در قم دانست، و 
گفت: برغم پیشرو بودن این استان در تامین آب مسکن مهر ولی این واحدهای مسکونی 
همچنان فاقد دسترسی به این شبکه می باشند. وی همچنین تنها راهکار مدیریت کردن 
مصرف آب را فروش آن به نرخ واقعی عنوان کرد و افزود: در حالی که متوسط آب بها به ازای 
هر لیتر 6 هزار ریال است، قیمت تمام شده آن بدون احتساب هزینه های تصفیه بیش از 
10 هزار ریال است، از این رو درآمد دولت از محل خدماتی که ارائه  می دهد نصف هزینه 

های آن است.

معاون مرکز حوادث و فوریت های پزشکی قم:

علت تاخیر آمبولانس های اورژانس قم 
همکاری نکردن مردم است

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: علت تاخیر آمبولانس های 
اورژانس قم در رسیدن به محل حادثه، همکاری نکردن مردم در باز کردن راه عبور این 

خودروهاست.
مهدی فراهانی افزود: زمانی که حادثه ای رخ می دهد، تاثیر روحی و روانی آن باعث 
می شود مردم انتظار داشته باشند همان لحظه اورژانس به محل حاثه برسد، در حالی 
که رسیدن به موقع آمبولانس نیازمند ایجاد شرایطی است. وی اضافه کرد: برخی مواقع 
آمبولانس اورژانس 115 برای رسیدن به صحنه حوادث با مشکلاتی از جمله ترافیک و 
حتی پارک خودرو مقابل مبادی ورودی یا خروجی پایگاه اورژانس مواجه شده که مانع 
رسیدن به موقع کارشناسان می شود. وی ادامه داد: برخورد تند و توهین آمیز عده ای 
از مردم حاضر در محل حادثه نیز از مواردی است که موجب آسیب روحی کارشناسان این 
مرکز و در نتیجه تاثیر در روند امدادرسانی به مصدومان می شود. فراهانی تصریح کرد: به 
عنوان مثال در بیشتر اوقات شاهد هستیم مقابل پایگاه اورژانسی که مجاور مجتمع تجاری 
الزهرا مستقر است، خودرویی پارک شده که این مساله باعث می شود حتی اگر در چند 
متری این پایگاه حادثه ای رخ دهد، همکاران ما نتوانند حضور به موقع در محل حادثه 
داشته باشند. وی با بیان این که ایجاد فضای ملتحب و بدبینی نسبت به اورژانس 115 
درست نیست، ادامه داد: نتیجه این کار خسارت به عموم مردم است؛ دستگاهی که در هر 

شبانه روز به طور میانگین 320 ماموریت انجام می دهد نیازمند حمایت و همدلی است.
وی گفت: اورژانس دستگاهی حیاتی است که منافع آن به مردم می رسد و آحاد جامعه 
از خدمات آن منتفع می شوند.   فراهانی از شهروندان درخواست کرد: هنگام تماس 
با مرکز اورژانس 115، نشانی دقیق محل حادثه را اعلام نمایند، راه را برای عبور این 
خودروها در معابر باز و از ازدحام در محل حادثه خودداری نمایند. وی ابراز امیدواری کرد: 
این مساله از سوی اصحاب رسانه به طور مناسب فرهنگ سازی شود تا شاهد همکاری 
مردم با خودروهای اورژانس باشیم. مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی دارای 20 
پایگاه جاده ای، 19 پایگاه شهری، یک پایگاه هوایی، 60 دستگاه آمبولانس، 10 دستگاه 

موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد است.
 

رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری پایدار اداره کل راه و شهرسازی قم :

خانه گفتمان شهری در قم ایجاد می شود
رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی شهری پایدار اداره کل راه و شهرسازی قم گفت: 
خانه لاجوردی زاده در قم به خانه گفتمان شهری تبدیل می شود که برای این طرح 23 

میلیارد ریال اعتبار نیاز است.
فهیمه فتاحی زاده روز سه شنبه در گفت و گویی، افزود: تملک و استفاده از خانه های 
تاریخی و بناهای واجد ارزش برای کاربری جدید در برنامه شرکت بازآفرینی شهری ایران 
است و در این راستا تبدیل خانه تاریخی لاجوردی زاده به خانه گفتمان شهر قم در دستور 
کار قرار دارد. خانه گفتمان محلی برای گردهمایی افراد دارای ایده در رشته های تخصصی 
است که با هدف نقد و بررسی مباحث مختلف از جمله موضوع های فرهنگی ایجاد می 

شود؛ معمولا خانه های تاریخی برای راه اندازی خانه گفتمان انتخاب می شود.
وی ادامه داد: خانه لاجوردی زاده خانه ای مسکونی مربوط به اواخر سلسله قاجار با 
سبک معماری ایرانی- اسلامی، 690 متر مربع عرصه و 900 متر مربع زیربناست که در 
حال حاضر پیگیر مرمت آن هستیم و به محض اینکه مرمت آن به اتمام رسید، تبدیل به 
خانه گفتمان شهر خواهد شد. وی افزود: البته خانه های تاریخی دیگری از جمله خانه 
تاریخی توکلی، روحانی و غفاری نیز در دستور کار بازآفرینی قرار دارد تا برای کاربری هایی 
از جمله موزه و دانشکده معماری و شهرسازی از آن ها استفاده شود، اما اولویت اول راه 
اندازی خانه گفتمان شهر است. فتاحی زاده با بیان این که مرمت خانه لاجوردی زاده هنوز 
آغاز نشده، گفت: در حال حاضر اقدام های مربوط به برگزاری مناقصه و فراخوان برای 
انتخاب پیمانکار در حال انجام است. وی خاطرنشان کرد: در مرحله نخست، طرح مرمت 
استحفاظی انجام می شود و در مراحل بعدی از طریق سرمایه گذار یا تامین اعتبار از ردیف 
اعتبارات دولتی مرمت کامل را انجام خواهیم داد. به گفته وی، مرمت خانه لاجوردی زاده 
حدود 23 میلیارد ریال بودجه نیاز دارد که در برنامه اجرایی سال 97، تاکنون 6 میلیارد 
ریال اعتبار به این طرح اختصاص داده شده است. رئیس اداره هماهنگی ستاد بازآفرینی 
شهری پایدار اداره کل راه و شهرسازی گفت: برپایی نمایشگاه آثار زنان بی سرپرست، دوره 
های آموزشی فنی و حرفه ای، برنامه های مدیریت شهری، جلسه های کارگاهی، نشست 
های تخصصی و نشست استانی سال گذشته در خانه لاجوردی زاده برگزار شد. خانه 
تاریخی لاجوردی زاده مربوط به دوران قاجار است که در سال 1394 و در راستای اهداف 

بازآفرینی شهری پایدار تملک شد.
 

رئیس خانه احزاب قم:

خانه احزاب قم پیگیر مطالبات جریانات سیاسی 
فعال است

قم - ایرنا - رئیس خانه احزاب قم، گفت: مطالبات صنفی جریانات سیاسی فعال در 
استان توسط خانه احزاب از قوای مجریه، مقننه و قضائیه پیگیری می شود.

محمد خون چمن در خصوص روند تشکیل خانه احزاب قم، اظهارداشت: این مجموعه 
اردیبهشت ماه سال جاری با شرکت حدود 40 حزب دارای مجوز در استان از جریانات 
مختلف سیاسی تشکیل شد که برای انتخاب هیات مدیره آن سه تن از فراکسیون اصلاح 
طلب، سه تن از اصولگریان و سه تن از فراکسیون مستقلین و یک تن هم به عنوان بازرس 
انتخاب شدند و خانه احزاب هم بر اساس آن تشکیل و احکام افراد صادر شد. وی افزود: 
خانه احزاب علاوه بر پیگیری مسائل صنفی جریانات سیاسی، در توسعه پایدار و همه 
جانبه قم نیز نقش فعال ایفا می کند و آمادگی دارد تا نظرات کارشناسی خود را برای 
استفاده در اختیار دستگاه های اجرایی استان قرار دهد. وی ادامه داد: در همین رابطه، 
خانه احزاب قم با ارسال نامه ای به استانداری خواستار عضویت این مجموعه در شورای 
اداری استان و افزایش سطح تعاملات مدیران دستگاه های اجرایی با خانه احزاب و شرکت 
در جلسات آن شد. رئیس خانه احزاب قم گفت: همچنین در این مجموعه سه کارگروه 
»اجتماعی، سیاسی«، »اقتصادی« و »فرهنگی« تشکیل شده است تا اعضای آن برنامه 
های راهبردی خود را در مسیر توسعه همه جانبه استان به صورت تخصصی تدوین کنند و 

به مسئولان دستگاه های اجرایی ارائه دهند.

در کارگاه کشوری بررسی عملکرد آب بدون درآمد تاکید شد؛
مدیریت مصرف راه عبور کشور از بحران کم آبی

کارگاه تخصصی بررسی عملکرد آب بدون درآمد و مدیریت مصرف شرکت های آب و 
فاضلاب پروژه محور با حضور مدیر دفتر مدیریت مصرف و آب بدون درآمد شرکت مهندسی 

آب و فاضلاب کشور سالن کوثر شرکت آب و فاضلاب قم برگزار شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در این کارگاه در سخنانی، عمده مشکل 
کم آبی را در کشور هدر رفت آب و سوء مدیریت در مصرف دانست و گفت: اگر موضوع 
مدیریت مصرف به صورت جدی پیگیری شود، مشکل کمبود آب شرب در کشور تا حد 
بسیار زیادی برطرف خواهد شد. دکتر علی جان صادق پور با اشاره به اقدامات صورت 
گرفته در بحث کاهش آب بدون درآمد و هدر رفت آب در قم اظهار داشت: میزان هدر رفت 
آب در استان قم از 19.45 در سال 85 به 17.63 در سال 96 رسیده و جایگاه سوم را از 
این لحاظ در بین شرکت های آب و فاضلاب کشور در اختیار دارد. وی تاکید کرد: با تلاش 
و همت مضاعف به ویژه در بحث جلوگیری از انشعابات غیرمجاز، نصب کنتور و رفع سریع 
حوادث می توانیم این عدد را در کشور به زیر 15 درصد برسانیم که این مهم نیازمند اراده 
جمعی متصدیان صنعت آب و همراهی مردم است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم در ادامه به تشریح اقدامات صورت گرفته در راستای کاهش آب بدون درآمد پرداخت 
و مدیریت فشار شبکه، تعویض کنتورهای خراب مشترکین خانگی، اصلاح شبکه های 
توزیع، آموزش مدیریت بهینه مصرف برای مشترکین خانگی، زون بندی شبکه های توزیع، 
نشت یابی انشعابات و شبکه های توزیع، تحلیل عوامل حوادث شبکه توزیعِ و انشعابات و 

کالیبره کردن فلومترهای شبکه توزیع و تأمین آب را از جمله این اقدامات برشمرد.
وی کنترل کیفی آب و اصلاح شبکه را خطوط قرمز شرکت آب و فاضلاب قم برشمرد و 
ابراز داشت: شبکه های اجرا شده جزو سرمایه های ما به شمار می رود که اگر این شبکه های 
به موقع اصلاح نشود این سرمایه های عظیم از بین خواهد رفت. دکتر صادق پور اقدامات 
فرهنگی و آموزشی را در کاهش آب بدون درآمد و مدیریت مصرف، مهم ارزیابی کرد و با اشاره 
به فعالیت های گسترده شرکت آب و فاضلاب قم در زمینه فعالیت های فرهنگی، آموزشی و 
ترویجی به ویژه در مدارس قم تصریح کرد: امروز هیچ دانش آموزی در مقطع ابتدایی در قم 
نداریم که مفاهیم آب و نحوه صرفه جویی را فرانگرفته باشد. وی ادامه فعالیت های فرهنگی، 
اجرای برنامه های نمایشی و ترویجی، نصب تجهیزات کاهنده مصرف آب در مدارس و 
ادارات و... را از جمله اقدامات در دست اجرای شرکت آب و فاضلاب برشمرد و خاطرنشان 
کرد: امروز با اقدامات گسترده ای که در سطح استان صورت گرفته است مسئولان و مردم به 

موضوع آب حساس شده اند و شاهد کاهش رشد مصرف آب در استان هستیم.
* مدیریت مصرف آب اولویت صنعت آب و فاضلاب کشور

مدیر دفتر مدیریت مصرف و آب بدون درآمد شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور نیز در 
این کارگاه در سخنانی اظهار داشت: مدیریت مصرف آب یکی از اجزای اصلی مدیریت 
تقاضا در کشور است که در حال حاضر در اولویت فعالیت های صنعت آب و فاضلاب قرار 
دارد. وی با اشاره به سیاست های وزارت نیرو در حوزه سازگاری با کم آبی در کشور گفت: 
سازگاری با کم آبی نیاز امروز صنعت آب و فاضلاب و همه دستگاه ها و سیستم ها در کشور 
است و چاره ای نداریم که خودمان را با شرایط موجود وفق دهیم. مهندس علی سید زاده 
تشکیل دفاتر آب بدون درآمد در صنعت آب و فاضلاب کشور را نیز در همین راستا عنوان و 
خاطرنشان کرد: این موضوع گام مثبتی در وزارت نیرو بود که در راستای شناخت وضعیت 

موجود و ارائه راهکارهای مناسب بر اساس آن شکل گرفت.
وی از کاهش 9 درصدی آب بدون درآمد در کشور در سال 96 نسبت به سال 83 خبر داد 
و با بیان اینکه درصد آب بدون در کشور از 34 به 25 رسیده است، ابراز داشت: اثبات این 
موضوع را می توانیم در شهرهایی ببینیم که در تابستان های گذشته تنش آبی داشتیم اما 

با مدیریت آب بدون درآمد و مدیریت مصرف این مشکل تا حد زیادی کاهش یافته است.
وی سیاست شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور را در این زمینه شفاف سازی و واقعی 
با شفاف سازی و شناخت بیشتر شرایط موجود می توانیم  سازی عنوان کرد و گفت: 
تصمیم گیری های صحیحی در این زمینه داشتیم باشیم و با ارائه راهکارهای مناسب 
معضل سیستم را برطرف کنیم. مدیر دفتر مدیریت مصرف و آب بدون درآمد شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور با بیان اینکه کاهش آب بدون درآمد، مدیریت منابع مالی 
و منابع آبی را به دنبال خواهد داشت، هدف گذاری کشور در برنامه ششم توسعه را رسیدن 
به میانگین کشورهای توسعه یافته اعلام کرد و گفت: هر چند در حال حاضر در مقایسه با 
کشورهای در حال توسعه جایگاه مناسبی داریم ولی با توجه به شرایط آبی و هوایی کشور و 
کاهش بارندگی ها هدف گذاری ما رسیدن به میانگین 15 درصد است. سید زاده مدیریت 
آب بدون درآمد را معیاری برای سنجش بهره وری دانست و گفت: اگر به این موضوع به 
صورت جدی توجه شود به طور قطع اثرات و منافع آن برای صنعت آب و فاضلاب کشور 
خواهد بود. وی در پایان سخنان خود با اشاره به جایگاه سوم شرکت آب و فاضلاب قم در 
بحث مدیریت آب بدون درآمد اظهار داشت: با اقداماتی که آبفای قم در زمینه مدیریت فشار 
شبکه، تعویض کنتورهای خراب، هوشمند سازی شبکه، ایجاد سیستم تله متری و کنترل از 

راه دور و... انجام داده است در این زمینه جایگاه خوبی در کشور دارد.
* توجه ویژه دولت به موضوع آب

رئیس گروه بهبود بهره وری آب و آبفا نیز در این کارگاه با بیان اینکه موضوع آب جزو 
چالش های اساسی کشور است گفت: رئیس جمهور محترم نیز در برنامه های خود در 
ابتدای شروع کار دولت به این موضوع تاکید داشته و تشکیل کارگروه ملی سازگاری 
با کم آبی هم در همین راستا بوده است. سید حمید موسوی مدیریت مصرف و تقاضا 
در مصارف مختلف کشاورزی و شرب را مهم ارزیابی کرد و گفت: با توجه به شکل گیری 
کارگروه استانی و حضور استانداران کشور پای میز مذاکره این دغدغه در کشور شکل گرفته 
است و امیدواریم نتیجه این اقدامات کاهش مشکلات کمبود آب را در کشور به دنبال داشته 
باشد. مدیران دفتر آب بدون درآمد شرکت های آب و فاضلاب قم، یزد و... نیز در ادامه این 
جلسه به ارائه فعالیت های صورت گرفته و تجربیات شرکت های متبوع خود در راستای 

کاهش آب بدون درآمد پرداختند.

مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری اصفهان :

بازارهای روز کوثر تا پایان سال
 پوست اندازی می کند

شهرداری  کشاورزی  های  فرآورده  و  شهری  مشاغل  ساماندهی  سازمان  مدیرعامل 
اصفهان گفت: ساماندهی و پوست اندازی بازارهای شهرداری از جمله 14 بازار کوثر، 
بازار گیاهان دارویی و بازار گل و گیاه به لحاظ افزایش کیفیت خدمات و بهبود محل عرضه 

محصولات تا پیش از نوروز 98 انجام می شود.
محمد مجیری با بیان اینکه شهرداری اصفهان برای تامین سلامت شهروندان به دنبال 
ساماندهی کالاهای عرضه شده در بازارهای وابسته به این نهاد است، اظهار کرد: یکی از 
بازارهایی که در راستای ساماندهی آن قدم برداشته ایم، بازار گیاهان دارویی است؛ برخی 
واحدهای صنفی مستقر در این بازار که محصولات سالم و ارگانیك عرضه می کنند نیاز به 

نظارت های بیشتر بر اساس قوانین صنفی و استانداردهای همه جانبه دارند.
وی با بیان اینکه محصولات ارگانیك باید دارای برچسب باشد تا قابلیت عرضه در بازار 
بازار گیاهان دارویی  به دنبال تداوم تعالی برند  افزود:  گیاهان دارویی را داشته باشد، 
اصفهان هستیم، مردم به اعتبار نظارت شهرداری از کالاهایی که در بازارهای شهرداری 
عرضه می شود، خریداری می کنند و از همین رو دغدغه ما برای کیفی سازی محصولات 
بسیار جدی است.   مجیری ادامه داد: سازمان ساماندهی مشاغل و فرآورده های کشاورزی 
شهرداری، ارتقاء کیفیت محصولات در 14 بازار کوثر، بازار گیاهان دارویی و بازار گل و گیاه 

شهر اصفهان را به صورت جدی در دستور کار خود قرار داده است.
وی با بیان اینکه تشدید نظارت بر بازارها باعث اطمینان خاطر شهروندان از کیفیت 
محصولات خواهد شد، گفت: با کمك دانشگاه علوم پزشکی و سازمان غذا و دارو استاندارد 
محصولات این مراکز را ایده آل خواهیم کرد. وی از پوست اندازی بازارهای شهرداری مانند 
کوثر، گیاهان دارویی و گل و گیاه تا پیش از نوروز 98 خبر داد و گفت: این تغییرات هم در 
ظاهر بازارها مانند تنظیم سیستم گرمایش و سرمایش، نور و زیبایی اعمال خواهد شد و هم 

ارائه خدمت به مردم را متحول خواهد کرد.

مدیر خرید مواد مصرفی فولاد مبارکه اعلام کرد :

بومی سازی بیش از 60 گروه کالای 
مواد مصرفی فولاد مبارکه اصفهان 

فولاد مبارکه با به کارگیری راهبردهای اقتصاد مقاومتی و حمایت از شرکت های سازندۀ 
را  تولید خود  مواد مصرفی موردنیاز خطوط  از 60 گروه کالای  بیش  تاکنون  داخلی، 

بومی سازی کرده است.
 این مطلب را محمدرضا ممتاز مدیر خرید مواد مصرفی فولاد مبارکه اعلام کرد و گفت: در 
ابتدا سرمایه گذاری و اعتماد به شرکت های سازندۀ داخلی و دانش بنیان به ریسک پذیری 
بالایی نیاز داشت، اما فولاد مبارکه به عنوان موتور محرک بسیاری از صنایع بالا و پایین دست 
با قبول این ریسک و حمایت مالی و فنی از این سازندگان، شرایطی فراهم کرد که در حال 
حاضر دانش فنی ساخت و تولید این تعداد کالای مصرفی موردنیاز صنعت فولاد کشور در 

شرایط تحریم به دست آمده است.
وی با تأکید بر این که فولاد مبارکه با این اقدامات پرچم دار بومی سازی اقلام وارداتی 
موردنیاز صنعت فولاد است، گفت: مواد نسوز، قطعات سرامیکی استراتژیک، ریخته گری، 
روغن ها، رنگ ها، روانکارها، مواد شیمیایی، کاتالیست ها، وسایل بسته بندی، وسایل 

ایمنی، ادوات برقی و ابزارآلات ازجمله کالاهای مصرفی بومی سازی شده اند.
ممتاز دست یابی به دانش فنی برخی اقلام دیگر ازجمله نوار نقاله های خاص، سیم 
بکسل ها و مواد شیمیایی خاص و ... را از دیگر برنامه های در دست اجرا در این حوزه اعلام 

و تصریح کرد: بخش عمده ای از این موارد نیز به زودی بومی سازی خواهند شد.
مؤثر  نقش  ایفای  از  قدردانی  اصفهان ضمن  مبارکه  فولاد  مواد مصرفی  مدیر خرید 
واحدهای تولیدی، پشتیبانی و ستادی فولاد مبارکه و شرکت های تولیدی و کارگاه های 
صنعتی داخلی ایرانی گفت: همۀ این واحدها با درک درست شرایط موجود و با تعهد بالای 
خود تلاش کردند تا کالایی تولید شود که در بسیاری از مواقع بهتر  از انواع مشابه وارداتی 

باشد و در نهایت صنعت فولاد کشور را از وابستگی به واردات بی نیاز ساختند.

به مناسبت  سالروز قیام 19 دی مردم قم

قیام 19 دی مردم قم؛ سرآغاز بیداری ملت ایران

نماینده دادستان در اولین جلسه رسیدگی به اتهامات پرونده شرکت دومان توکان به 
ریاست ابوالقاسم صلواتی از فعالیت و تخلفات این شرکت در زمینه های مختلف تجاری، 
صنعتی و گردشگری همچون خرید هتل های چندستاره در دبی، لندن و سنگاپور خبر 

داد.
در ابتدای این جلسه که روز سه شنبه در شعبه چهارم دادگاه ویژه رسیدگی به جرایم 
مفسدان و اخلالگران اقتصادی برگزار شد، قاضی صلواتی گفت: این پرونده دارای 60 
جلد و 186 شاکی است و 5 متهم دارد که متهم پنجم به نام ندا مختارزاده فرزند رئوف به 
عنوان مشاور ارشد جذب سرمایه شرکت دومان بوده و 2 میلیارد تومان پورسانت دریافت 

کرده و از کشور گریخته است.
* معرفی متهمان پرونده

صفریان نماینده دادستان در این جلسه رسیدگی گفت: متهم ردیف اول این پرونده 
»دومان سهند« فرزند اصغر به اتهام مشارکت در اخلال عمده در نظام اقتصادی و مشارکت 

در کلاهبرداری شبکه ای می باشد.
وی افزود: رشید جباری فرزند محمد، مهدی ذکایی فرزند یحیی و احسان حدیدساز 
فرزند محمدعلی به مشارکت در اخلال عمده در نظام اقتصادی و مشارکت در کلاهبرداری 
شبکه ای متهم هستند و ندا مختارزاده به اتهام معاونت در کلاهبرداری شبکه ای و معاونت 

در اخلال عمده در نظام اقتصادی است که فعلا متواری است.
* فعالیت در صنعت شکلات سازی تا نفت و دارو

نماینده دادستان با اشاره به مستندات در کیفرخواست گفت: در تصاویری از صفحه 
سایت آمده که از هزار و 650 میلیارد تومان در حوزه صنعتی بیش از یک چهارم سرمایه 
گذاری در حوزه صنعت غذا و آشامیدنی و صنعت شکلات سازی، دارو، نفت، پوشاک و 

اپلیکیشن های موبایلی بوده است.
صفریان افزود: فیلم مرحمت به کارگردانی محمد رسولی که به روزهای پایانی خود 

می رسد، محصول واحد سرمایه گذاری شرکت دومان است.
وی گفت: با توجه به پرسود بودن تجارت خودرو این شرکت از ابتدا وارد این حوزه شد 
و همچنین قراردادهایی با رویان جت بست تا گردشگران را با جت اختصاصی به مناطق 

گردشگری اعزام کند.

* تبلیغات جذب سرمایه با وعده اقامت دومینیکا
وی افزود: این شرکت از طریق پیامک اعلام کرده است که سودهای بی نظیر تا هفت 
درصد ماهیانه یا سود ویژه ماه رمضان تا 15 درصد و اخذ اقامت دومینیکا توسط این 

شرکت برای سرمایه گذاران در نظر گرفته شده است.
صفریان اظهار داشت: همچنین این شرکت از طریق تبلیغات اینترنتی اعلام کرده که با 
خرید سهام چند آژانس هواپیمایی توانسته تور جزایر رویایی را کسب کند و از این طریق 

سودهای سرشاری را به دست آورده است.
نماینده دادستان افزود: شرکت دومان سهام چندین هتل در کشورهای مختلف مانند 

دبی، لندن، کیش و سنگاپور را خریداری کرده است.
وی اضافه کرد: شرکت سرمایه پیشرو دومان با تاسیس رستوران هایی در کشورهای 
امارات، سنگاپور، عمان و انگلیس و همچنین در کیش توانسته توانایی خود را به رخ بکشد 

و سفر به جزایر فیجی با کشتی های ویژه را از برنامه های خود اعلام کرده است.
صفریان افزود: متهمان پس از اخذ توضیح در دادسرا درباره فعالیت های خود گفته اند 
که هدف اصلی این شرکت توسعه سرمایه گذاری در کشور و جذب سرمایه های داخلی 
و خارجی و هدایت آن به بازارهای مختلف است و با توجه به اینکه قانونی در زمینه توسعه 
سرمایه گذاری نداریم، این شرکت با مشاوره کارشناسان حقوقی نسبت به تاسیس شرکت 

اقدام کرده اند.
* فعالیت بدون مجوز بانک مرکزی

صفریان اظهار داشت: طبق گزارش پلیس امنیت و عمومی ناجا و نامه بانک مرکزی 
شرکت سرمایه گذاری پیشرو دومان توکان با ارسال پیامک هایی در حجم وسیع با مضمون 
پرداخت سودهای بی نظیر و بکارگیری آنها در زمینه های مختلف تجاری فعالیت می کرده 

است.
وی افزود: این شرکت بدون اخذ مجوز از بانک مرکزی و سازمان بورس فعالیت داشته 
به جذب  اخیر نسبت  و در سه سال  کار  به  آغاز  از 11 سال پیش  این شرکت  است. 
سرمایه های مردمی اقدام کرده و اعلام داشته است که زیرنظر سازمان بورس در حال 

فعالیت است.
* تبلیغات در سایت شرکت برای سرمایه گذاری

که  است  اعلام شده  توکان  دومان  در سایت شرکت  کرد:  اضافه  دادستان  نماینده 
این شرکت اجازه دریافت پول و سرمایه گذاری در زمینه های گردشگری به ویژه برای 
گردشگران خارجی را دارا است و در سایت قید شده که این شرکت در زمینه انتقال خطوط 

نفت و گاز نیز مجوز دارد.
وی افزود: از مهمترین فعالیت های این شرکت می توان به خرید و فروش سهام در بازار 
بورس و فرابورس اشاره کرد و به طور متوسط به دلیل پرداخت چند برابری سود توانسته 
است سرمایه گذاران بسیاری را جذب کند و در مدت کوتاهی پروژه های ملی را نیز به دست 

بگیرد و این شرکت اعلام کرده به زودی شاهد بازگشایی صرافی دومان خواهیم بود.
* شکایت بورس از شرکت دومان

وی اظهار داشت: سازمان بورس در مجتمع امور اقتصادی از این شرکت شکایت و اعلام 
کرده که هیچ مجوزی به این شرکت نداده است.

صفریان افزود: این شرکت دارای چهار رستوران و دو هتل به صورت اجاره ای و همچنین 
روزنامه آسمان آبی بوده و مغازه صرافی نیز اجاره کرده است.

گزارشی از پرونده جدید مفاسد اقتصادی

خرید هتل های چندستاره در دبی و لندن با پول مردم
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علت های نپیوستن صداوسیما به سامانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات

چرا صداوسیما در مقابل 
شفافیت  مقاومت می کند؟

علیرغم پیوستن سازمان ها و نهادهای گوناگون به سامانه انتشار آزاد و دسترسی 
آزاد به اطلاعات، سازمان صدا و سیما از جمله نهادهایی است که همچنان در مقابل 
شفافیت مقاومت می کند و از بیان علت نپوستن به سامانه هم سر باز می زند.نزدیک به 
۱۶ ماه از راه اندازی سامانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات می گذرد. سامانه ای که 
هدفش شفاف سازی هر چه بیشتر عملکرد نهادها و سازمان های دولتی است. اولین 
بار در سال ٨٨ این قانون به نهادهای مختلف کشور ابلاغ شد اما تا زمان دولت دهم 
خبری از اجرایی شدن آن نبود تا این که از سال ٩۶ سامانه ای اینترنتی از سوی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی راه اندازی شد تا همه مردم بتوانند به اطلاعات طبقه بندی 

نشده دولتی، دسترسی داشته باشند.
* ردی از صداوسیما نیست

از تیرماه سال گذشته تا کنون که این سامانه به طور رسمی آغاز به کار کرده است، 
٥۱٥ دستگاه به منظور قراردادن اطلاعات خودشان در دسترس عموم، به این سامانه 
پیوسته اند. اما با وجود بیش از یک سال از راه اندازی و آغاز به کار این سامانه، نهادها و 
سازمان های زیادی هنوز هیچ اطلاعاتی از خود را به ثبت نرسانده اند و همچنان در مقابل 
پیوستن به این سامانه مقاومت می کنند. صدا و سیما از مهم ترین این نهادهاست که 
همچنان زیر بار شفافیت نمی رود و هیچ حضوری در این سامانه ندارد؛ نهادی که اتفاقا 
عموم جامعه با آن سر و کار دارند و بودجه اش هم علیرغم گله و شکایت های مدیرانش، 

اصلا کم نیست.
* چرا کسی پاسخگو نیست؟

نپیوستن سازمان صداوسیما به سامانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات یک طرف 
ماجراست و شانه خالی کردن از بیان دلایل این شفاف نبودن روی دیگر سکه. برای 
تکمیل این گزارش، ده ها بار از روابط عمومی سازمان صداوسیما، پیگر دلایل نپیوستن 
این سازمان به سامانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات بودیم اما هر بار با جواب های 
سر بالا که نکته قانع کننده ای در آن وجود نداشت، مواجه شدیم و در نهایت نیز علیرغم 
پیگیری های زیاد، هیچ پاسخ روشنی نگرفتیم.در چندین تماسِ ما با روابط عمومی 
صداوسیما، اعلام شد که برای پیوستن به سامانه، برخی نامه نگاری ها انجام شده که تا 
کنون سرانجامی نداشته است. ماجرا اما زمانی پیچیده می شود که روابط عمومی صدا و 
سیما خودش هم در جریان نیست چه مکاتباتی انجام شده و نتیجه آنها چه بوده است و 

آیا اساسا نامه نگاری و مکاتبه ای در کار بوده است یا خیر؟
* پاسخ دبیرخانه سامانه درباره نپیوستن صداوسیما چیست؟

این ادعای صداوسیما در حالی صورت می گیرد که دبیرخانه سامانه انتشار و دسترسی 
آزاد به اطلاعات، چنین موضوعی را تایید نمی کند. بعد از پیگیری از دبیرخانه سامانه 
انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات، به این پاسخ رسیدیم که تاکنون درخواستی از طرف 
سازمان صداوسیما مبنی بر پیوستن به این سامانه ارائه نشده است.برای روشن  شدن 
لزوم پیوستن سازمان صداوسیما به سامانه انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات، با حسین 
سلطان محمدی، منتقد و کارشناس تلویزیون گفت وگویی انجام دادیم و از او درباره 
ضرورت شفافیت در سازمان بزرگ صداوسیما پرسیدیم.سلطان محمدی در گفت وگو 
با خبرآنلاین، درباره این الزام گفت: »نکته مهم در این میان حتی درباره سازمان ها و 
نهادهایی که پیوستند این است که باید دید کارکرد اطلاعاتشان چگونه است و آن 

اطلاعات به درد چه کسانی می خورد؟«
* سوال های زیادی درباره صداوسیما وجود دارد

هدف از راه اندازی سامانه انتشار آزاد و دسترسی آزاد به اطلاعات شفافیت هر چه بیشتر 
بوده و اینکه عموم مردم از بودجه ای که در یک نهاد یا سازمان صرف می شود باخبر باشند، 
خاصه درباره صدا و سیما نیز مردم حق دارند بدانند چه هزینه ای صرف چه کاری می شود 
و درآمد از تبلیغاتی که این روزها همه تلویزیون را فرا گرفته در چه زمینه ای خرج می شود، 
و یا حتی تلویزیون هزینه و حقوق کارمندانش را که تعدادشان کم نیست را چگونه و از چه 
منبعی تامین می کند، این منتقد تلویزیون دراین باره نیز توضیح داد: »در صنعت تبلیغات 
معمولا به دلایل گوناگون در هیچ جای دنیا صد در صد اطلاعات معمولا مالی شان را لو 
نمی دهند. البته ممکن است ما بگوییم دسترسی آزاد به اطلاعات لزوما مالی نباشد و مثلا 
به تعداد نیروی انسانی که در هر بخش از نهاد یا سازمانی در نقاط و بخش های مختلف 
مشغول فعالیت هستند مربوط شود. در همین بحث ممکن است اولین گزینه ای که به 
ذهن من رسانه ای برسد این است که در رسانه های اصلی  و حرفه ای جهان این تعداد 

پرسنل وجود ندارد و آن سازمان مورد نظر چرا این تعداد کارمند و پرسنل دارد.«
* بخاطر برخی اعمال قدرت ها شفافیت وجود ندارد

او ادامه داد: »این نکته را هم باید درنظر گرفت که در فضای رسانه ای ما همه دیدگاه ها 
صد در صد تخصصی نیست و بسیار هم متنوع اند، از طرفی روی هر مسئله ای یک 
ممیزی اعمال می شود، نگاه ناظر جامعه ما تنها یک نگاه عمومی نیست و بسیار چند 
وجهی است  و همه اعمال قدرت می کنند، بنابراین رسانه ای نیست که بتواند به همین 
راحتی خودش را باز کند. آن وقت مجبور است به جای یک پرسش تخصصی با انواع 
سوالات تخصصی و غیرتخصصی روبرو شود و همین باعث می شود نهادها و سازمان ها از 
انتشار اطلاعات پرهیز کنند.«سلطان محمدی در ادامه صحبت هایش بیان کرد: »قطعا 
هیچ مدیری هم از همه عملکردش اطمینان ندارد که بودجه ای که گرفته را در چه 
مسیری توزیع کرده و بنابراین نمی خواهد پاسخ دهد، حالا اگر ساختار نهاد و اداره ای که 
درباره اش بحث می کنیم انحصاری باشد که اوضاع بدتر می شود و عملا در لاک دفاعی 

می رود و می گوید اساسا چرا باید پاسخگو باشم.«
* منابع انسانی و مالی مهمترین نکته سوال برانگیز

این کارشناس تلویزیون درباره لزوم پیوستن سازمان صدا و سیما به این سامانه نیز بیان 
کرد: »در صورتیکه که ما بدانیم اطلاعاتی که قرار است در سامانه انتشار آزاد و دسترسی 
آزاد به اطلاعات منتشر شود چه اطلاعاتی است و قرار است چه نقطه هدف و مقصدی 
را طی کند خوب است، اما وقتی صدا و سیما وارد بحث می شود اولین نکته همان بحث 
منابع انسانی و مسائل مالی است، اینکه درآمد بازرگانی چقدر و اینکه تلویزیون مدام ناله 
می زند من پول و بودجه ندارم و نمی توانم سریال الف و برنامه خوب بسازم و مجبورم 
اسپانسرهای فراوان بگیرم و به مخاطبان بگویم کدهای دستوری ستاره فلان و فلان را 
بگیرید و غیره و غیره چقدر درست است؟«او در ادامه اضافه کرد: »ما درباره صدا و سیما 
درباره مسائل بسیار مختلفی و ریزی می توانیم بحث کنیم، از شبکه های استانی و برون 
مرزی گرفته تا بحث شبکه کیش و اینکه دوستان می گویند سریال های ما قیچی می شود 
و.... اما دراین فضای پرتنوع سیاسی به نظر می رسد چون سازمانی مثل صدا و سیما 
می داند با نکات مسئله برانگیز روبه رو می شود مدیریت اش ترجیح می دهد مثل خیلی از 

سازمان های دیگر پرهیز کند و وارد بحث نشود.«

هشدار احمد توکلی:

فساد نظام را تهدید می کند
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: امروز هیچ تهدید سختی نظام را تهدید 
نمی کند، اما فساد و شیوع آن ممکن است نظام را با خطر مواجه کند.احمد توکلی 
دوشنبه شب در اجتماع گروهی از مردم شاهرود در سرسرای هلال احمر این شهر افزود: 
نظام جمهوری اسلامی به خاطر جایگاه خاصی که دارد، نماد یک حکومت اسلامی است 
و چنانچه با شکست مواجه شود به اسلام هم ضربه وارد می شود.رییس هیات مدیره 
سازمان دیدبان شفافیت و عدالت گفت: فساد نابرابری را زیاد کرده و به تولید ملی هم 
ضربه وارد می کند.وی با بیان اینکه فساد سازماندهی شده و شبکه ای در بخشی از جامعه 
وجود دارد، افزود: هنگامی که رهبر معظم انقلاب اسلامی دستور برخورد با مفاسد را 
دادند، اعلام کردند ممکن است برخی عربده بزنند، اکنون هم می بینیم برخی روشنفکر 
مآب ها با اعدام مفسدان اقتصادی همه چیز را زیر سوال می برند.توکلی با بیان این که 
وقتی مردم می بینند برخی افراد خوشنام مشکل پیدا می کنند دچار بهت می شوند، 
افزود: فساد پایه حکومت را سست کرده و ناکارآمد می کند.وی به برخی اقدامات که نتایج 
حاصل از آن ها ناموفق بوده اشاره کرد و گفت: قرار بود مناطق آزاد سکوی صادرات شوند 
اما اکنون تونل واردات شده و برخلاق اقتصاد مقاومتی کار می کنند.توکلی با ذکر این 
که هر فسادی شکست قوانین را بدنبال دارد، افزود: به فرموده امیرالمومنین )ع( اگر امر 
به معروف و نهی از منکر تعطیل شود اشرار حاکم می شوند.وی با تشریح برخی مفاسد 
اقتصادی ادامه داد: با استمهال وام های میلیاردی برخی افراد که بسادگی انجام می شود 
هزاران جوان از گرفتن وام ازدواج محروم می شوند.رییس هیات مدیره سازمان دیدبان 
شفافیت و عدالت وظیفه اصلی این تشکیلات را امر به معروف و نهی از منکر خواند و گفت: 
بزرگترین طرف امر به معروف و نهی از منکر حکومت ها هستند.وی شفافیت را لازمه 
جلوگیری از مفاسد اعلام کرد و گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی نیز بر شفافیت تاکید 
داشته و آن را جز در امور دفاعی و امنیتی ضروری می دانند.توکلی هدف از راه اندازی 
سازمان دیدبان شفافیت و عدالت را دفاع از عدالت خواند و گفت: ما نمی توانیم همه 
مفاسد را برطرف کنیم اما با کمک مردم و بویژه کارشناسان اثرگذار بوده ایم.عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام با بیان این که تا کنون چندین پرونده از مفاسد را با افشاگری 
و ارسال موضوع به مقامات ذیربط به جریان انداخته ایم، ادامه داد: برای همین منظور تا 
کنون چندین شکایت علیه من در محاکم قضایی تشکیل شده است.وی از مردم خواست 
به خاطر آینده کشور با این سازمان همکاری کنند.توکلی از همراهی دولت در برخورد با 
مفاسد قدردانی کرد و گفت: با این که از نظر سیاسی اختلافاتی داریم ، اما به نامه هایی 
که ارسال می شود اعتنا می کنند.وی سازمان دیدبان شفافیت و عدالت را سازمانی غیر 
دولتی، غیر انتفاعی و غیر سیاسی خواند و گفت: فعالیت این تشکیلات به هیچ وجه جنبه 

تسویه حساب با رقبا را نداشته و فقط از حقوق مردم دفاع می شود.

نکتـه

خبــر

قائم مقام دبیرکل حزب اتحاد ملت به با اشاره به موانع توسعه 
یافتگی احزاب در ایران گفت: ما ظرفیت لازم را برای ایجاد احزاب 
قدرتمند و اثرگذار نداریم. یکی از واقعیت های تلخ و غیر قابل انکار 
در فضای سیاسی ایران ضعف تحزب است و فعالان سیاسی در 
هر دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا در این باره اتفاق نظر دارند. 
کنشگران  سیاسی در تشریح علل ضعف موجود عمدتا به موانع 
سیاسی و قانونی اشاره می کنند اما نگاهی به برخی اظهار نظرها و 
سخنان آنان روشن می کند که شناخت ناصحیح از کارکرد احزاب 
یا عدم وجود فهم مشترک در این باره نیز یکی از عوامل مهم 
و موثر در ناموفق ماندن احزاب سیاسی است. شاهد این مدعا 
اختلافاتی است که اخیرا در حزب اعتماد ملی مشاهده شد و 
نهایتا کار را به انشقاق رساند. رسول منتجب نیا که پیشتر قائم 
مقام دبیرکل در این حزب اصلاح طلب بود اکنون راه خود را جدا 
کرده و درصدد ایجاد حزب تازه ای است. او اخیرا در گفت و گویی 
ضمن اعلام این خبر از رویکرد اعتماد ملی گلایه کرده و گفته 
است که » ما حزب را به عنوان وسیله رسیدن به اهداف بلند قبول 

داریم نه قدرت، پست و مطامع مادی«.
* اصلی ترین کارکرد حزب راهیابی به قدرت است

این جمله منتجب نیا نشان دهنده مبهم بودن تعریف و 
کارکرد حزب در میان برخی سیاسیون است. به همین بهانه در 
گفت و گویی با آذر منصوری قائم مقام دبیرکل حزب اتحاد ملت 

به بررسی کارکرد و اهداف احزاب، همچنین موانع توسعه نیافتگی 
آنان در ایران پرداختیم. این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید 
بر اینکه کارکرد اصلی احزاب راه یابی به قدرت است، گفت : » 
احزاب یکی از الزامات جامعه مدرن و به عبارتی تشکیل دولت 
ملت و نظم نوین جهانی هستند. احزاب شکل می گیرند تا بتوانند 
بازیگران اصلی رقابت های سیاسی باشند و نهادهای انتخابی 
رابه سوی پاسخگویی و حرکت قاعده مند و شفاف هدایت کنند. 
حضور احزاب از دو جهت موضوعیت دارد. اول اینکه تشکل های 
سیاسی بتوانند در افزایش رشد و آگاهی های جامعه نقش آفرینی 
کنند. دوم اینکه برای اداره کشور برنامه ریزی مناسب انجام دهند 
تا وقتی در رقابت های انتخاباتی موفق شدند، بتوانند اعمال قدرت 
کرده و برنامه های خود را پیش ببرند. «منصوری با تاکید بر اینکه 
» احزاب در شرایط فعلی کشور ما نمی توانند کارکردی غیر از 
تلاش برای کسب قدرت و انجام اصلاحات جامعه محور داشته 
باشند« گفت: » اساسا جایگاه احزاب در جوامع مختلف همین 
است. به عبارتی اصلی ترین کارکرد احزاب این است که بتواند 
در سطوحی از مشارکت سیاسی که امکان دارد، بازیگری کنند و 
طی این فرایند به نهادهای انتخابی راه یافته و برنامه های خود را 
پیش ببرد. به نظر من حزب در شرایط فعلی غیر از این موضوعیت 
و کارکرد دیگری ندارد.«وی خاطر نشان کرد:  »ایدئولوژی، مرام و 
مبانی فکری میان جریان های سیاسی و احزاب مرزبندی می کند 

و هر حزبی می تواند برنامه متفاوتی برای اداره کشور داشته باشد. 
قطعا این تفاوت ها را می توان در مرامنامه و سندی که بیانگر 
مواضع تشکیلات سیاسی است، دید اما این تفاوت ها به معنی 
آن نیست که حزب هدفی غیر از به دست آوردن قدرت و حضور 
در نهادهای انتخابی و اعمال سیاست های خود داشته باشد. این 
کارکرد احزاب فقط مختص ایران نیست و یک اصل روشن در 
کار حزبی در همه دنیا است. «قائم مقام دبیرکل حزب اتحاد ملت 
در تشریح دلایل ضعف تحزب در ایران نیز گفت: »عدم پایایی و 
توسعه یافتگی احزاب در ایران دو دلیل عمده دارد . مساله اول نگاه 
ساختار قدرت به احزاب است. همان طور که بارها در مصاحبه 
ها گفته امساختار قدرت در ایران نسبت به شکل گیری احزاب 
قدرتمند نگاه ایجابی ندارد. نگاه موجود به تکثر بین احزاب دامن 
می زند.  قانون جدید احزاب  نیز ناشی از همین نگاه سلبی است. 
در این قانون برای همه احزاب اساسنامه تیپ نوشته و چارچوب 
مرامنامه تعریف شده است. همچین قیودی در نظر گرفته شده 
که اگر احزاب آن را در اساسنامه خود تصریح نکنند، اجازه فعالیت 
پیدا نمی کنند. به نظر من علی رغم مجموعه ظرفیت هایی که 
در قانون برای کار حزبی دیده شده ، نگاه ساختار قدرت به این 

حوزه سلبی است.«
* امتناع فرهنگی مهم ترین موانع تقویت تحزب است 

وی در ادامه مهم ترین مانع توسعه احزاب را امتناع فرهنگی 

دانست و گفت: »مهم ترین مانع در توسعه تحزب در ایران، امتناع 
فرهنگی در خصوص کار جمعی و حزبی است. این امتناع به 
پیشینه تاریخی ما طی یکصد سال گذشته می گردد و باعث شده 
که جامعه نسبت به کار حزبی و سیاسی نگاه مثبتی نداشته باشد. 
هنوز مجموعه فعالان سیاسی در ایران به این نتیجه نرسیده اند 
که فعالیت سیاسی در قالب یک تشکل سیاسی شناسنامه دار 
برای آن ها در کوتاه مدت و بلند مدت -چه به لحاظ فردی و 
چه به لحاظ دیدگاه های کلانی که برای بهبود وضعیت جامعه و 
اصلاح ساختار قدرت در نظر دارند - مزیت محسوب می شود.  به 
همین دلیل است که شاهدیم وقتی فردی مسئولیتی میگیرد  - از 
سطح رئیس جمهور گرفته تا وزیر و وکیل -عدم حضور در یک 
حزب و گروه یا جریان سیاسی را به عنوان افتخاراتش بیان می 
کند. این نشان می دهد که امتناع فرهنگی چقدر در باور ذهنی 
جامعه ریشه دارد. چه بسا نگاهی که در ساختار قدرت به احزاب 

وجود دارد نیز برگرفته از همین امتناع فرهنگی باشد.«
وی در پایان گفت: »به نظر من این دو عامل بزرگترین و 
جدی ترین مانع توسعه یافتگی احزاب است و بر همین اساس ما 
ظرفیت لازم را برای اینکه به احزاب قدرتمند و اثرگذار برسیم ، 
نداریم. در فضای سیاسی کشور ما ظرفیت اینکه احزاب بتوانند به 
یک برند تبدیل شوند ، وجود ندارد و توسعه تشکیلات و فراگیری 

کار حزبی با مشکلات و چالش های جدی مواجه است.«

محمدحسین خوشوقت مدیرمسوول پایگاه خبری »فرارو« می 
گوید: یک جریان نفوذ از بدو پیروزی انقلاب اسلامی در ایران شکل 
گرفته است که خیلی زیرپوستی دارد برخی جریان ها و بعضی 
چهره های سیاسی و دینی را هدایت می کند. محمدحسین 
خوشوقت مدیرکل اسبق مطبوعات و رسانه های خارجی وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در گفت وگو با ایرنا نسبت به وجود جریان 
نفوذی وابسته به انگلیس و آمریکا هشدار می دهد که در پوشش 
ارزش های انقلابی و اسلامی و با فریاد و عربده و به بهانه حفظ ارزش 
های اسلام و انقلاب، در حال تلاش برای سرنگونی نظام است.متن 

گفت و گو با ایشان در پی می آید:

* ارزیابی تان از مسائلی که جمهوری اسلامی در آستانه 
دهه پنجم حیات خود با آنها روبروست چیست؟

نظام جمهوری اسلامی تفاوتی ماهوی با سایر نظام های دنیا 
دارد. به ویژه دارای تفاوتی آشکار و متعارض با غرب است. این 
نیازی به توضیح ندارد. آرمان ها، اهداف و روش های ما، ما را 
متفاوت و بلکه متعارض قرار داده است.اما تعارض ماهوی نباید 
ما را تحریک کند که با غرب، دعوا راه بیندازیم. ما می توانیم یک 
زندگی مستقل و عزیزانه داشته باشیم وآرمان های والای خود را 
هم متناسب با توان واقعی، و نه توان خیال پردازانه، دنبال کنیم، 
اما ارتباط و تعامل و همزیستی هم با غرب داشته باشیم. نکته 
دیگر این است که نظام جمهوری اسلامی برای این که اولا باقی 
بماند و ثانیا بتواند رشد و بالندگی داشته باشد، هیچ راهی جز این 
که به طور روز افزون قدرتمند شود ندارد.نظام، مانند هر سیستم 
جان دار دیگری، حداقلی از یک قدرت روزآمد برای حفظ و بقای 
خودش نیاز دارد؛ و نیز قدرت فزاینده ای برای ارتقا و بالندگی 
نظام، ضروری است. این قدرت، اعم از قدرت نظامی است. آن 
چه ما را به این هدف می رساند صرفا قدرت نظامی نیست. مولفه 
های قدرت ملی، توان اقتصادی، توان علمی، انسجام ملی، توان 
فرهنگی، قدرت دیپلماسی، میزان کفایت رهبری کشور و نیز توان 
نظامی است. با توجه به این نکته که این مولفه ها دارای وزن های 
متفاوتی هستند، هر چقدر بیشتر تضعیف شوند، احتمال شکست 
و اضمحلال نظام بیشتر خواهد بود. ما به حمدالله در توان نظامی 
که محدوده و کاربرد خاص خود را دارد به نقطه خیلی خوبی 
رسیده ایم. توان علمی مان نسبتا خوب است. اما آن چه دارد 
باعث می شود قدرت کلی ما به رغم توان نظامی و علمی نسبی ما 
رو به کاهش بگذارد مشکلات شدید اقتصادی است. دشمن هم 
به این نقطه خیلی دل بسته است.هدف دشمن این است که ایران 
را یک کشور عقب مانده نگه دارد و در عمل، مانع رشد و توسعه 
و رفاه عمومی ملت ایران شود و در نهایت، ایران را به عنوان یک 
درس عبرت بزرگ برای ملت های ستم دیده دنیا به ویژه ملت 
های منطقه معرفی و نشان دهد هر کشوری که به فکر انقلاب یا 
ضدیت با استکبار بیفتد سرنوشت اش فقرعمومی و گرفتاری در 
مصائب روزمره و ابتدایی خواهد بود.این تراژدی نباید در جمهوری 
اسلامی ایران اتفاق بیفتد. اگر ما بخواهیم بمانیم و ارتقا پیدا کنیم 
والگوی شایسته ای برای سایر ملت ها شویم، باید از نظر اقتصادی 

هم رشد مستمرو چشم گیر داشته باشیم. هر سیاست داخلی یا 
خارجی که مانع از رشد اقتصادی و رفاه جامعه شود، ضد منافع 
ملی و مصالح عالیه نظام است.به نظر من، دعوا راه انداختن در 
دنیا، منزوی کردن ایران به نحوی که نتواند به درستی ارتباطات 
مالی و اقتصادی بین المللی داشته باشد و ممانعت از ورود سرمایه 
خارجی، ضد منافع ملی است و کیان جمهوری اسلامی را تهدید 
می کند.به نظرم باید ضمن حفظ اصول خودمان بهترین ارتباط 
را با دنیا داشته باشیم، اعم از همسایگان و کشورهای صنعتی 
و کشورهای غربی. اجازه دهیم اقتصاد ایران از ظرفیت ها و 
توانمندی های اقتصادی بین المللی بهره مند شود. البته ارتباطات 
مان با کشورهای خصم نباید ذلیلانه باشد. باید بر اساس عزت و 
اقتدار و نیز احترام متقابل باشد. این امری بدیهی است. اما نفی 
ارتباط هدف مند و تهدید کیان و موجودیت دیگران، به نظر من 
در نهایت به تضعیف خودمان می انجامد. مگر روسیه و چین 
اختلافات جدی و بنیادین با آمریکا ندارند؟ اما می بینید بین دو 

طرف، رابطه تجاری و سیاسی کاملی برقرار است.
* آیا این نوع ارتباط، ارزش های انقلاب را به خطر نمی 

اندازد؟
احترام و التزام به ارزش های مسلم اسلامی و موازین انقلابی، 
امری درست و ضروری است؛ اما عقل سلیم حکم می کند که ما در 
هر مرحله، با توجه به قدرت واقعی و بالفعل خویش، به سوی هدف 
نهایی گام بر داریم. کسی که واقعا توان بلند کردن یک وزنه ۱٥0 
کیلویی را ندارد، نباید زیر بار وزنه 400 کیلویی برود زیرا نتیجه اش 
شکستن کمر و مصدومیت مادام العمر است. کسی که چنین می 
کند، یا ابله است و یا اطلاعات نادرستی از توان خود و تبعات چنین 
رفتاری دارد. نتیجه، اما یکی است! شما اتحاد جماهیر شوروی را 

به یاد بیاورید! چندین هزار کلاهک هسته ای و موشک قاره پیما 
داشت؟ در تمام اقیانوس ها حضور موثر داشت. در تمام قاره ها 
هم نفوذ داشت. بیش از بیست کشور دست نشانده داشت.چرا فرو 
پاشید؟ زیرا در ارزیابی توان بالفعل خویش، دچار اشتباه راهبردی 
شده بود و سر انجام، ضعف و ناکارآمدی اقتصادی، آن را متلاشی 
کرد. بعضی نیروهای سیاسی ما تصور می کنند جمهوری اسلامی 
فعلی همان جمهوری اسلامی سال ٥٨ و ابتدای دهه ۶0 است؛ یک 
نهال نوپایی که باید در برابر هر سرما و آفتی، مراقبت شود. خیر این 
طور نیست. بحمدالله بعد از پشت سر گذاشتن فراز و نشیب های 
بسیار تبدیل به یک درخت تنومند شده ایم که در مقابل توفان های 
بزرگ هم قدرت مقابله و ایستادگی دارد.  بنابراین نباید از ارتباط 
بترسیم. باید ارتباط و تعامل با جهان را در جهت افزایش توان ملی و 
حفظ منافع ملی سامان دهیم تا بمانیم و ارتقا یابیم. این را هم اضافه 

کنم که من به یک جریان فعال نفوذ شک دارم!
* منظورتان چیست؟

یک جریان نفوذ از بدو پیروزی انقلاب اسلامی از بازماندگان 
سلطه انگلیس و آمریکا، در ایران شکل گرفته است که در پوشش 
ارزش های انقلابی و اسلامی و با فریاد و عربده و به بهانه حفظ 
ارزش های اسلام و انقلاب، در حال تلاش برای سرنگونی نظام 
است. به نظر می رسد این جریان می کوشد بین ایران و غرب دعوا 
راه بیندازد، ایران را منزوی کند، مانع از رشد و توسعه ایران شود و 
عموم ملت را گرفتار فقر و نان شب کند. این جریان را باید خیلی 

جدی گرفت.
* این جریان نفوذی که می فرمایید بیشتر وابسته به 

غرب است یا شرق؟
به نظرم، وابسته به غرب است. مسوولان و مردم باید خیلی 

مراقب باشند تا این جریان، جمهوری اسلامی ایران را به درس 
عبرت تبدیل نکند! پیاده نظام این جریان، دانسته یا نادانسته، با 
شعارها و یقه درانی های آن چنانی، معمولا آدرس های غلط می 
دهند و مسوولان و دستگاه های تصمیم گیرنده را به اصطلاح سر 
کار می گذارند تا در جاهای دیگر، اهداف خود را محقق کنند. این ها 
خیلی زیرپوستی دارند برخی جریان ها و بعضی چهره های سیاسی 
و دینی را هدایت می کنند.هر سیاستی که مانع از آرامش مردم و 
انسجام ملی و رشد و توسعه و رفاه مردم شود، خائنانه است. این 
جریان خائن می تواند افراد بسیار محترم و خوش باطن و پر شور و 

دلسوز را هم به استخدام بگیرد.
* نظرتان درباره بولتن هایی که دست مقامات و مراجع و 
ائمه جمعه می رسد چیست؟ نقدی که می شود این است 

که بولتن ها بی طرفانه نیست. 
بعضی تشکیلات، بولتن می سازند و برای مراجع و ائمه جمعه 
و مقامات و ائمه جماعات ارسال می کنند؛ یعنی برای آقایانی که 
در شکل دهی افکار عمومی می توانند موثر باشند و صاحب نفوذ 
کلام هستند.جریان یا تشکیلاتی که بولتن می سازد قطعا هدفش 
سیاسی است. یعنی می خواهد از طریق مراجعی که افکار عمومی را 
می توانند شکل دهند اثرگذاری سیاسی برای رسیدن به هدف های 
خاص داشته باشد.عمدتا در این سال ها رقیب، به اصطلاح، اصلاح 
طلب یا غیر اصول گرا است که به زعم بولتن سازان دروغ پرداز، 
نباید به قدرت برسد. اما اکنون عصر ارتباطات است. مردم در معرض 
اخبار و اطلاعات مختلفی هستند و مانع آن ها هم نمی توان شد. 
اوضاع با دهه پیش خیلی فرق دارد. مردم می دانند و می فهمند. با 
بولتن سازی و دروغ پردازی، بزرگترین لطمه را ابتدا آن مسوولانی 
می خورند که تحت تاثیر این نوع بولتن ها با مردم سخن می گویند 

یا عمل می کنند، و بعد هم نظام و مردم.
* ممکن است خدایی ناکرده حتی این بولتن سازان هم 

ناخواسته تحت تاثیر این جریان نفوذ باشند؟
من بعید نمی دانم که همان بولتن سازانی که با نیت خیر اما 
برای رسیدن به هدف سیاسی خاص در حال بولتن سازی هستند 
تحت تاثیر غیرمستقیم یا مستقیم یک جریان نفوذ باشند. هیچ 
بعید نیست. ما در تاریخ خودمان هم سراغ داریم. عوامل بیگانه در 
بیوت مراجع و تا سطح آیت الله هم پیش رفته اند، یا در مراکز 
بسیار حساس نظامی و اطلاعاتی نفوذ کرده اند و خیلی هایشان هم 
شناسایی و مجازات شده اند.به نظر من، یک شاخص روشن برای 
شناسایی این جریان نفوذ و عوامل اش وجود دارد. هر کس یا گروه 
و تشکیلاتی که نتیجه گفتار و رفتارش، تفرقه و انشقاق میان مردم 
و نا امید کردن آن ها به کفایت قوای نظام و آینده شان باشد و یا بر 
مشکلات معیشتی مردم بیفزاید و یا مانع ثبات اقتصادی و سیاسی 
و رشد و توسعه کشور شود و در نتیجه مردم را نسبت به کارآمدی 
دین به شک اندازد، در خدمت جریان نفوذ است. به نظر می رسد 
این جریان، از نظام جمهوری اسلامی هم عبور کرده و هدف نهایی 
آن بی اعتقاد کردن و روی گردانی مردم از دین و اخلاق و موازین 
انسانی است. اکنون که نظام، پرچم اسلام را به دوش می کشد، باید 

بیش از دیگران مراقب دشمنان دوست نما باشد.

قائم مقام دبیر کل حزب اتحاد ملت:

ظرفیت توسعه کار حزبی را نداریم

مدیرکل اسبق مطبوعات و رسانه های خارجی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی: 

جریان نفوذ برخی چهره های سیاسی و دینی را هدایت می کند

حسن بهشـتی پور کارشناس مسـائل بین المللی و سیاست 
خارجی در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین به بررسی پیامدهای 

خروج آمریکا از سـوریه پرداخته اسـت.
تحـولات منطقـه پرآشـوب خاورمیانه با سـرعت بالایـی در 
حال وقوع اسـت. در حالی که برخی از نبود اسـتراتژی مشخص 
امریکای ترامپ برای منطقه سـخن میگویند و این بی برنامگی 
را دلیلـی بـر آشـفتگی آینـده بـرای این منطقـه می داننـد اما 
برخـی دیگر حضور یـا عدم حضور فیزیکی نیروهـای امریکایی 
در سـوریه را بـه تنهایی متغیـری برای تغییرات بنیـادی در این 
میـدان نمـی دانند. سـوریه بدون شـک با اتفاقاتی چـون خروج 
امریکا، بازگشایی سفارتهای کشورهای عربی مخالف بشار اسد و 
همچنین جدی شدن رقابت نیروهای منطقه ای میتواند چهره 
جدیدی از این کشـور به بیرون مخابره کند. در این میان سـوال 
این اسـت که ایران می تواند بازیگری گذشـته خود را ارتقا دهد 
یـا ایـن وضعیـت می توانـد به پررنگ شـدن نقش کشـورهایی 
چون روسـیه و ترکیه و کاهش نقش ایران بینجامد؟ در این باره 
با حسـن بهشـتی پور کارشـناس مسـائل خاورمیانه گفت و گو 

کـرده ایم کـه در ادامـه می خوانید: 
* جنـاب بهشـتی پـور در رابطه بـا تحـولات اخیر 
خاورمیانـه چـه رونـدی را بـرای آینده منطقـه متصور 
هسـتید؟ بـه نظرتـان بـا متغیرهـای جدیـدی روبرو 
هسـتیم و احتمال تحـولات جدیدی در آینـده نزدیک 
وجـود دارد یا شـرایط یا متغیرهـای تاثیرگـذاری برای 

تغییر شـکل نگرفته اسـت؟
بحـث خـروج آمریـکا از سـوریه دو جنبـه دارد. یـک بحـث 
تبلیغاتـی و رسـانه ای دارد و یـک بحـث واقعی و مسـائلی که از 
نتایـج ایـن اقـدام می شـود در نظر گرفت. قسـمتی از ایـن روند 
شکل تبلیغاتی دارد و آمریکایی ها نیاز دارند یک دشمن بسازند 
و سیاسـت های خودشـان را توجیه کنند. در حال حاضر ترامپ 
بـه هـر دلیلـی دارد به ملت آمریـکا می گوید که ما ایـن همه در 
عراق و افغانسـتان خرج کردیم سیاسـت هایمان به ضد خودش 
تبدیل شـده و نتوانسـتیم نتیجه بگیریـم. هم چهـره آمریکا در 
منطقـه مخـدوش شـده و هـم میلیاردهـا دلار هزینـه کردیم، 
عملا سـایر کشورها سـودش را بردند و ما نتوانستیم استفاده ای 
کنیم. بنابراین ماندن ما در سـوریه توجیهی نـدارد، از یک طرف 
مالیات دهنده هـای آمریکایـی بایـد هزینه های گزافـی بپردازند، 
از طرفـی دیگـر هـم چهره خودمـان را تخریب می کنیـم، چون 
نتیجـه اش هم مشـخص نیسـت که به چه سـمتی بـرود. حالا 
کـه دیگـر داعـش از نـگاه آمریکایی هـا از بین رفتـه، می گویند 
کـه مانـدن مـا توجیه نـدارد. ایـن نکاتی کـه من عرض کـردم، 

جنبه هـای رسـانه ای ماجـرا اسـت و بـرای این کـه پیـاز داغش 
را هـم زیـاد کنند، مخالفـان این نظـر آقای ترامـپ در تبلیغات 
می گوینـد این موجب تقویت ایران و روسـیه در سـوریه خواهد 
شـد، در حالی که اگر ما بخواهیم واقع بینانه تحلیل کنیم، ایران 
نه به واسـطه آمریکا به سـوریه رفته ، نه به واسـطه رفتن امریکا 
ایـن موقعیت تقویت می شـود. یعنی حضـور آمریکا در سـوریه 
موجـب تضعیـف موقعیت ایـران نبـود که بـا خروجش موجب 

تقویـت حضور ایران شـود.
واقعیتـش این اسـت کـه ایران به دعـوت دولت اسـد آمد در 
سـوریه و جزو محدود کشـورهایی در دنیا بود که از ماندن اسـد 
در قـدرت حمایت می کرد. دلایلش هم مشـخص اسـت؛ آن چه 
کـه ایران بیـان می کرد، می گفت اسـد در خط مقـدم جبهه در 
برابر اسـرائیل اسـت و ما مقاومت در برابر اسـرائیل را باید در آن 
خـط مقدم تقویـت کنیم، نه اجـازه دهیم که اسـرائیل بیاید در 
مرزهـای ایـران و ما با آن بجنگیم، بلکه برعکس، ما بایـد در ازای 
آن خـط مقاومـت را تقویت کنیم که یکـی از آن خط مقاومتی 
کـه تعریـف کرده بود، بحـث دولت اسـد و باقی ماندنش بـود؛ و 
رفتـن دولت اسـد را ضربـه به مقاومت اسـلامی تحلیل می کرد 
و ایـران معتقـد بـود که بـه قدرت رسـیدن یک دولـت غرب گرا 
در سـوریه می توانـد مقاومت اسـلامی را در لبنان تضعیف کند. 
بـر اسـاس این چارچوب تحلیلـی بود که ایران به سـوریه رفت و 
تـلاش مـی کند بر مبنای منافع ملـی که تعریف می کند یعنی 
در ایـن چارچـوب که توضیح دادم -دشـمن در مرزهای خودش 

بجنگد، نه بیایـد در مرزهای ایـران- حرکت کند.
در ایـن چارچـوب تحلیلـی، دیگـر بحـث بـودن آمریـکا یـا 
نبودنـش نـه موجـب تقویـت و نـه موجـب تضعیف می شـود. 
بنابرایـن رفتـن آمریکا از سـوریه و این که ایران تقویت می شـود،  
این هـا را دارند رسـانه های آمریکا بیشـتر مثل نیویـورک تایمز، 
واشـنگتن پسـت که مخالف خروج آمریکا از سـوریه هسـتند، 
مطرح می کننـد و این بهره برداری تبلیغاتی کـه ترامپ را تحت 
فشار بیشـتری قرار دهند. ولی عملا افکار عمومی آمریکا در این 
موضـوع خاص با ترامپ اسـت، چـون می گوید مالیات دهندگان 
آمریکایـی نباید در سـوریه خـرج بیهوده کنند و موجب شـوند 
تخریب بیشـتری از چهره آمریکا انجام شـود. این یک واقعیتی 
اسـت کـه وقتـی عمق موضـوع را تحلیـل کنیـد، می بینید که 
بحث بودن ایران در سـوریه، هماهنگی با دولت اسـد و هر زمان 
دولـت اسـد بخواهد، ایـران قاعدتا از سـوریه خارج خواهد شـد، 
باقی ماندنش هم در مناطقی اسـت که با آمریکا درگیری ندارد.
* همکاری ایران با روسـیه و دیگـر بازیگران چطور؟ 
روسـها با اینکه بـا ایران همـکاری نزدیکی در سـوریه 

داشـتند اما در بزنگاههـای مختلف می توانند بـازی را 
تغییر بدهند. نظرتان چیسـت؟

همـکاری روسـیه بـا ایـران رونـد خوبـی از ابتدا داشـت. این 
همـکاری دو سـال بعد از این که بحران شـروع شـد عملیاتی تر 
شـد، یعنـی عملا به طـور دقیق بگویـم، روسـیه از سـال 20۱4 
به طـور جدی وارد مسـئله سـوریه شـد. بحران سـوریه از سـال 
20۱۱ شـروع شـد، ولی سـه سـال بعد، یعنی از سـال 20۱4 به 
بعد عملا روسـیه بـه صورت جدی حضـور نیروی هوایـی اش را 
وارد کرد و یکسـری معادلاتی که در شـبه جزیره کریمه و الحاق 
آن و بحـث اوکراین و سـوریه و همـه این ها با همدیگر منافعات 
روسـیه و غـرب را تحت تاثیر قـرار دادنـد و در مجموع همکاری 
ایـران بـا روسـیه موجب شـد کـه اسـد علی رغم میـل اتحادیه 
اروپا، آمریکا، ترکیه، اسـرائیل، عربسـتان سـعودی، قطر و امارات 
در قـدرت بمانـد. همه این ها می خواسـتند اسـد برود. بـا وجود 
همـه ایـن تلاش هایـی کـه کردند، داعـش را بـه وجـود آوردند، 
جبهـه النصـره را بوجود آوردند، کلی عملیات انجام شـد، کردها 
را تقویـت کردنـد، ولی با این وجود آخرین جمع بندی شـان این 
شـد که اسـد بـه نفـع آن ها هم اسـت،  چـون عملا رفتن اسـد 
موجـب به قدرت رسـیدن گروه هـای افراطی در سـوریه خواهد 
شـد. بنابرایـن با توجه به این مواردی که مـن عرض کردم، نباید 
اخبـار نیویورک تایمز، واشـنگتن پشـت و سـایر رسـانه ها مثل 
سی سـی ان افـکار داخلـی ایـران را فریـب دهـد و جهت تحلیل 
مـا را تغییـر دهـد، یعنی فریب تحلیلی این اسـت کـه ما تصور 
کنیـم که رفتـن آمریکا از سـوریه موجب تقویت ایران اسـت یا 
از ایران یک ترسـی درسـت کنند،  یک مترسـکی درست کنند 
کـه بودجه های نظامی را بخواهند توجیه کنند و ترامپ را تحت 
فشار قرار دهند که در این سیاست تجدیدنظر کند. بنابراین اگر 
واقع بین باشـیم، به طور خلاصه این که ایران ماندنش در سـوریه 
نـه بـا رفتن آمریـکا تقویت می شـود، نه با ماندنـش، بلکه بحث 
ایـن اسـت کـه دولتی که متحـد ایران اسـت یعنی دولت اسـد، 
بـا تمام مشـخصاتش، حـالا چه در داخـل ما آن را قبول داشـته 
باشـیم و یا نداشـته باشـیم، ما با این واقعیت روبرو هسـتیم که 
ایـران دارد از ایـن جهـت کـه بـا یک دولت مسـتقر در دمشـق 
همکاری کرده و موجب بقای آن شـده و روسـیه هم پشـت این 
ماجـرا بـوده و تا حدودی چیـن هم حمایت کرده و توانسـته اند 
ایـن رونـد را ایجاد کنند، این یک موفقیت اسـت بـرای ایران که 

ربطـی به خروج آمریکا هم نداشـته اسـت.
* به نظرتان این روند در ترتیبات منطقه ای تاثیرگذار 
نخواهـد بود؟ گفته می شـود یکسـری گفت وگوها بین 

آمریـکا و ترکیـه وجود داشـته کـه به نوعـی آمریکا با 
ترکیـه معاملـه کرده و احتمـالا ترکیه بیشـتر از این که 
در محـور روسـیه و ایـران باشـد،  بـه سـمت آمریـکا 
خواهد رفـت و رقابت منطقه ای ایران و ترکیه شـدیدتر 

می شـود. ایـن موضـوع میتواند تنش زا باشـد؟
اولا آقای اردوغان در ترکیه یک بازیگر حرفه ای اسـت و بازی 
را بلـد اسـت و میدانـد چه می کند. به نظر من در شـرایط فعلی 
اولا ترکیه عضو ناتو اسـت و بر اساس قوانین ناتو همچنان تحت 
حمایـت آمریـکا بـوده و خواهد بود؛ با روسـیه و ایـران به صورت 

تاکتیکی کار می کنـد، چون منافعش ایجاب می کند.
نکته دوم اینکه آمریکایی ها کل جریان سـوریه را نمی توانند 
بـا ترکیـه معامله کننـد، چـون می داننـد که آقـای اردوغـان با 
اینکـه بازیگـر حرفـه ای اسـت امـا قـدرت مانـورش در سـوریه 
محدود اسـت. اینطور نیسـت که ترکیه و یا آمریکا از آن حمایت 
کنـد، هـر آن چه کـه دلش خواسـت، می توانـد انجـام دهد. من 
یـادآور می شـوم بیـن سـال های 20۱۱ تـا 20۱4 کـه همچنان 
ترکیـه دنبال سـقوط اسـد بود و تمـام قد با آمریکا و اسـرائیل و 
عربسـتان سـعودی و قطر در سـوریه برای سقوط اسد همکاری 
می کـرد بـه هیچ جایی نرسـید، بنابرایـن ترکیه بعـد از کودتای 
20۱4 که فتح الله گولن و دار و دسته اش خواستند کودتا کنند، 
سیاست های ترکیه تغییر پیدا کرد و منافعش را در این دید که 
بیایـد با ایران و روسـیه همکاری کنـد. بنابراین هم ترکیه خوب 
می دانـد قـدرت مانـور محـدودی در سـوریه دارد و هـم آمریـکا 
می دانـد کـه ترکیـه قـدرت مانورش کم اسـت. ایـن تحلیل که 
ترکیـه رفتـه با آمریکا بسـته و می خواهد خلأ خـروج آمریکا در 
ترکیه پر شـود،  این مسـئله به نظر من بیشـتر ساده سـازی یک 
جریان تحلیل سـوریه اسـت. واقعیتش این اسـت کـه ترکیه با 
روسـیه و ایـران دارد کار می کنـد، بـرای این که منافعش اقتضاء 
می کنـد و یک کمیته سـه جانبه متشـکل از اینهـا کار خودش 
را ادامـه می دهـد و موفـق هـم بـوده اسـت. آمریـکا هم ممکن 
اسـت واقعـا بـا ترکیه زد و بندی هم بکند و اصـل زد و بند را من 
نمی توانـم منکر شـوم، ولـی این که تصور کننـد آمریکا یا ترکیه 
می توانـد خـلأ قدرت را پر کند و کلا فعال مایشـاء شـود، ترکیه، 
روسـیه و ایـران را بگـذارد کنـار، به هیچ وجه اینطوری نیسـت. 
ترکیه به تنهایی چنین کاری را نمی تواند بکند و مجموعه قرائن 
و شـواهد نشـان می دهد که ولـو این که با آمریـکا دارد همکاری 
می کنـد، چـون از قبل در چارچوب ناتو همـکاری می کرده، ولی 
بـه خوبـی می داند که فعـلا منافعش اقتضاء می کند در سـوریه 

بـا روسـیه و ایران هماهنگ باشـد تا بـا آمریکایی ها.

خروج آمریکا از سوریه چه تأثیری بر ایران دارد؟

بهشتی پور: مراقب فریبکاری رسانه ای ترامپ باشیم
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عضو مجلس خبرگان رهبری گفت: 
نماز به عنوان یکی از ارکان مهم دینی به 
شمار می آید و باید در این زمینه سرمایه 
گذاری عظیمی نموده و همه امکانات و 

ظرفیت های کشور را بسیج کنیم.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری 
روز سه شنبه در دومین جلسه شورای 
اقامه نماز قم در سالن جلسه های جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم اظهار داشت: کار 
فرهنگ سازی و ترویج نماز در کشور باید 

از قم آغاز شود.
وی بیان کرد: فعالیت های حوزه نماز 
در قم باید مایه مباهات و افتخار مسئولان 
این استان در سطح کشور و همچنین 

عرصه جهانی باشد.
امام جمعه موقت قم با تاکید بر اینکه 
دستگاه های مسئول، وظایف خود را به 
نحو احسن و مطلوب انجام داده و نتایج 
آن را ارائه کنند، گفت: دولت و استانداری 
نیز اعتبارهای مورد نیاز را فراهم کند و 
حوزه علمیه نیر به سهم خود پشتیبانی 

های لازم را انجام خواهد داد.
نایب رئیس جامعه مدرسین گفت: 
امیدواریم استاندار قم ترویج نماز را از قم 
آغاز کند و استان قم به عنوان یک الگو 
افتخار  با  ما  و  برای کشور مطرح شود 
در  ما  استاندار  کنیم  بالندگی عرض  و 

خدمت نماز است.
معتقدیم  ما  اینکه  بیان  با  وی 
پیشرفت  باید  نماز  به  مربوط  کارهای 
خوبی داشته باشد، گفت: نگاه باز و روی 
گشاده استاندار قم در این جلسه نشان 
همین  با  ایشان  که  است  این  دهنده 
روحیه، به مسایل دینی، نماز و اعتقادی 
بودجه،  و  کند  تلاش  مجدانه  استان 
امکانات و دستورات لازم را برای ترویج 

این امر داشته باشد.
آیت الله حسینی بوشهری خواستار 
نماز شد  ترویج  در  همراهی مسئولان 
و گفت: با جدیت استاندار قم تردیدی 
ندارم که همه مدیران با ایشان همراهی 

خواهند کرد.
وی از تلاش ستاد اقامه نماز قم در 
قدردانی  و  تشکر  نماز  فرهنگ  ترویج 
همه  برای  بزرگ  خداوند  از  و  کرد 
تلاشگران در این عرصه آرزوی توفیق 

روزافزون کرد.
 

استاندار قم:
فعالیت های تبلیغی و ترویجی نماز 

آسیب شناسی شود
استاندار قم نیز دراین جلسه  گفت: 
در طول 40 سال گذشته فعالیت های 
تبلیغی زیادی در راستای ترویج و تبیین 
فرهنگ نماز در جامعه صورت گرفته که 
باید نقاط ضعف و قوت این اقدام ها احصا 
شود و آسیب شناسی های لازم در مورد 

آنها صورت گیرد.
بهرام سرمست اظهار داشت: بیشتر 
از  و  مستقیم  شکل  به  تبلیغات  این 
باید  ولی  انجام شده  طریق سخنرانی 
با بهره گیری از زبان هنر؛ روش های 
برای  را  ابداعی و خلاقانه ای  نوآورانه، 
اشاعه این فرهنگ در میان نسل جوان 

به کار بگیریم.
وی همچنین با ضروری خواندن توجه 

به شیوه های ایجابی و پرهیز از روش های 
سلبی برای هدایت جامعه به سمت نماز 
بیان داشت: دستگاه های اجرایی که در 
موضوع نماز اهتمام خاصی دارند، تشویق 

شوند.
سرمست  تصریح کرد: قم باید در حوزه 
نماز زبانزد و الگوی سایر استان های کشور 
باشد و در این زمینه سامان دهی نمازخانه 

های بین راهی در دستور کار قرار گیرد.
و  پاکیزگی  سازی،  استاندارد  وی، 
آراستگی مساجد و اماکن ادای فریضه 
نماز را موضوعی تاثیرگذار و حائز اهمیت 
در گرایش بیش از پیش جامعه به سمت 
نماز دانست و گفت: کشورهای اسلامی 
نظیر ترکیه و مالزی در ایجاد مساجد 
تمیز و پاکیزه عملکرد خوبی داشتند، 
ولی ما هنوز تا دست یابی به مساجد 
استاندارد خیلی فاصله داریم و باید آن 

را جبران کنیم.
استاندار قم در بخش دیگری از سخنان 
خود نماز را ستون دین و یکی از اولویت 
دارترین امور فرهنگی استان برشمرد و 
گفت: مسئولان باید حضور در جلسه های 
شورای اقامه نماز و همچنین پیگیری 
مصوبه ها و کاربردی و عملیاتی کردن آن 

را از مهمترین وظایف خود بدانند.

فرماندار قم :
برخی نمازخانه های بین راهی 

وضعیت مناسبی ندارند
فرماندار قم نیز در این جلسه گفت: 
برخی نمازخانه های بین راهی از لحاظ 
موقعیت جغرافیایی، جانمایی، زیرساخت 

و استقرار آن وضع مناسبی ندارند.
تیم  تشکیل  با  گفت:  سیار  رضا 
دستگاه های  برخی  با حضور  مشترکی 
ساماندهی  به  نسبت  باید  اجرایی 

نمازخانه های بین راهی تلاش کنیم.
وی در سومین جلسه شورای اقامه 
نماز استان قم گفت: با تشکیل این تیم 
و  بگیرد  صورت  اصلاحی  اقدامات  باید 

بتوان نواقص را برطرف کرد.
در  کرد:  نشان  خاطر  قم  فرماندار 
محورهای مختلف باید ساخت سکوهای 
نماز را مد نظر قرار داد و انجام این کار را 
عملیاتی کنیم و از واقفین امر نماز بهره مند 

شد.
و  شهری  تبلیغات  در  گفت:  سیار 
از  باید  تجسمی  هنرهای  از  استفاده 
دانشجویان و فارغ التحصیلان این رشته 

و اعتبارات خوب شهرداری استفاده کرد.
وی گفت: ما باید نمودی از تبلیغات 
شهری با موضوع نماز را در حوزه تبلیغات 

شهری داشته باشیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم :

زبان هنر رساترین وسیله 
برای تبلیغ نماز است

اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
استان قم نیز در این جلسه گفت: با زبان 
هنر می توان خیلی از آموزه ها را منتقل 

کرد.
سید موسی حسینی کاشانی افزود: 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و ادارات 
با  هنر،  زبان  از  بهره گیری  با  آن  کل 
مخاطب خود ارتباط برقرار می کند و از 
این طریق می تواند ترویج فرهنگ نماز را 

دنبال کند.
رضوی،  سرود  جشنواره  گفت:  وی 
اولین جشنواره ای بود که بخش نماز آن 

مورد توجه قرار گرفت.
حسینی کاشانی گفت: در جشنواره 
مطبوعات ما با این موضوع کار کردیم، 
همچنین در کنگره شعر آیینی، بخشی را 
برای نماز در نظر گرفتیم که آثاری با این 

موضوع به دبیرخانه کنگره رسیده است.
جشنواره  برگزاری  به  اشاره  با  وی 
ملی نماز و نیایش که هشتمین دوره آن 
هم برگزار شد گفت: برای برگزاری این 
جشنواره وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

اعتبار خوبی را در نظر گرفته است.
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
گفت: فراخوان جشنواره نماز و نیایش 
تولید  با  و  دارد  ادامه  ماه  اسفند  تا ۲0 
برای  بتوانیم  امیدواریم  کوتاه  فیلم های 

جامعه در امر نماز تأثیر گذار باشیم.
وی گفت: آیین اختتامیه این جشنواره 
در اردیبهشت ماه سال ۹۸ در قم برگزار 

خواهد شد.

مدیر ستاد اقامه نماز استان قم:
کمبود مساجد در روستاهای

 استان جدی است
مدیر ستاد اقامه نماز استان قم نیز در 
این جلسه با اشاره به این که تدوین سند 
نماز قم در دست اقدام است گفت: بر 
اساس مصوبه شورا، حوزه علمیه نماینده 
مشخص  سند  این  تدوین  برای  را  ای 

کرده است.
اجرایی  همچنین  یار  خامه  محمد 
کردن دستورالعمل 1۲ ماده ای وزارت 
کشور در مورد نماز را نیز از جمله کارهای 
انجام شده طبق مصوبه شورا عنوان کرد 
و افزود: با توجه به اینکه ۲ واحد آموزشی 
در استان فاقد نمازخانه است، رسیدگی 

و سامان دهی نمازخانه های مدارس از 
جمله کارهایی بوده که توسط ستاد اقامه 
نماز و اداره بازسازی و نوسازی مدارس به 

آن اهتمام شده است. 
با  فرهنگی  اردوی  برگزاری  وی، 
افراد  و  دانشجویان  ویژه  نماز  محوریت 
تحت تکفل بهزیستی را از دیگر مصوبه 
های عملی شده شورای اقامه نماز استان 
ذکر و خاطرنشان  کرد: ساخت سکوهای 
نماز در ایستگاه راه آهن قم نیز پیگیری 

شده است.
خامه یار همچنین کمبود مساجد در 
های جدی  دغدغه  از  یکی  را  روستاها 
فرهنگی استان دانست و خاطرنشان کرد: 
در این زمینه با قرارگاه محرومیت زدایی 

سپاه جلسه هایی ترتیب یافته است. 
در  روستا   ۲ در  اینکه  بیان  با  وی 
استان مسجد وجود ندارد، گفت: سهم 
آورده ستاد اقامه نماز قم برای احداث و 
یا تکمیل بنای مسجد در مناطق مختلف 
طی 6 ماهه گذشته بالغ بر 60 میلیارد 

ریال بوده است.
وی گسترش نماز جماعت در 440 
آموزش  قم،  امامزادگان  متبرک  بقاع 
مربیان  اجرایی،  های  دستگاه  مدیران 
ورزشی و امامان جماعت ندامتگاه ها را 
از دیگر مصوبه های انجام شده جلسه 
افرود:  و  برشمرد  مذکور  ستاد  قبل 
مندی  بهره  جوان،  های  زوج  آموزش 
آثار هنرمندان در نهمین جشنواره  از 
برگزاری  کوتاه،  فیلم  و  نیایش  و  نماز 
و  ها  دانشگاه  در  آموزشی  های  دوره 
نامگذاری مکان هایی به نام نماز نیز از 
دیگر مصوبه های اجرایی شده نخستین 
جلسه ستاد اقامه نماز استان در سال 

جاری به شمار می آید.
جاده  در  مسجد  احداث  گفت:  وی 
قم - گرمسار با واگذاری ۹ هزار مترمربع 
زمین از سوی سازمان جهاد کشاورزی 
و همچنین طرح آمایش مساجد و نیاز 
سنجی کمبودها نیز از دیگر امور پیگیری 

شده است.
نماز قم در بخش  اقامه  مدیر ستاد 
دیگری از سخنان خود اذعان داشت: برای 
برخی از مصوبه های جلسه قبل نیز هنوز 
هیج اقدامی صورت نگرفته که تشویق 
کارمندان نمونه و فعال در موضوع اقامه 
نماز در جشنواره شهید رجایی، تکمیل 
میدان نماز، ایجاد خانه نماز، برپایی جشن 
تکلیف در مناطق محروم، احداث نمازخانه 
آموزشی  دوره  برگزاری  ها،  بوستان  در 
برای کادر سپاه، نیروی انتظامی و حلقه 
های صالحین و استمرار طرح های امین و 
مبین نیز از جمله کارهایی است که برغم 
تصویب در شورای اقامه نماز همچنان 

بلاتکلیف است.
خامه یار، اختصاص مکانی برای معرفی 
تازه ترین آثار و کتاب های منتشر شده 
نامه  پایان  از  نماز و حمایت  با موضوع 
های دانشجویی پیرامون نماز را از جمله 
خواسته ها و مطالبه های این ستاد از 
مسئولان عنوان کرد و گفت: تبلیغات 
محیطی شهر قم برای نماز در حد یک 
درصد نیست و هشت محور مواصلاتی 
استان نیز بدون نصب هرگونه تابلوی حد 

ترخص و مسافت شهری است.

در شورای اقامه نماز استان قم مطرح شد؛

امکانات کشور برای ترویج نماز بسیج شود

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

تجلیل از مجاهدت های چهل ساله آیت الله جنتی
در همایش تبیین دستاوردهای انقلاب اسلامی از مجاهدت های چهل ساله آیت الله جنتی، 
دبیر شورای نگهبان تجلیل شد.به گزارش روابط عمومی شورای نگهبان، همزمان با برگزاری 
همایش تبیین دستاوردهای انقلاب اسلامی که با حضور جمعی از فرماندهان، مسئولان و هادیان 
سیاسی سپاه در ستاد فرماندهی کل سپاه برگزارشد، از مجاهدت های خالصانه آیت الله احمد 
جنتی، رئیس مجلس خبرگان رهبری و دبیر شورای نگهبان، با اهدای لوحی از سوی سردار 
سرلشگر پاسدار محمد علی جعفری، فرمانده کل سپاه و حجت الاسلام والمسلمین عبدالله حاجی 
صادقی نماینده ولی فقیه در سپاه تجلیل شد.آیت الله جنتی در این مراسم، در سخنانی به تبیین 
خدمات انقلاب و نظام اسلامی پرداخت و دستیابی به اهداف عالیه انقلاب اسلامی را منوط 
به شناخت ابعاد گوناگون شخصیت امام خمینی )ره( بنیانگذار انقلاب اسلامی دانست.حجت 
الاسلام و المسلمین حاج صادقی، نماینده ولی فقیه در سپاه نیز در این آیین از آیت الله جنتی به 
عنوان برجسته ترین چهره ولایت مداری و بارزترین مصداق استقامت فکری، عملی و دارای روحیه 

جهادی و انقلابی نام برد.

زمان مراسم تشییع  وختم والده فرمانده کل ارتش درقم
 مراسم تشییع، خاکسپاری و ختم والده امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی امروزدر 
قم برگزار می شود.به گزارش روابط عمومی ارتش، روزچهارشنبه )1۹ دی ماه(، مراسم تشییع 
و خاکسپاری والده مؤمنه امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش جمهوری 
اسلامی ایران ساعت 10 صبح از مسجد زین العابدین)ع( واقع در چهار راه سجادیه تا گلزار شهداء 
)علی بن جعفر)ع(( قم برگزار می شود.مراسم ختم آن مرحومه، همان روز بعد از نماز مغرب و 
عشاء در مسجد الغدیر قم واقع در بلوار امین بعد از میدان ارتش، منعقد خواهد شد.همچنین 
مراسم سومین و هفتمین روز درگذشت آن بانوی پرهیزگار روز جمعه ۲1 دیماهاز ساعت 10 
الی 1۲ در همان مسجد برگزار می شود.شایان ذکر است، مراسم بزرگداشت والده گرامی فرمانده 
کل ارتش جمهوری اسلامی ایران نیز در تهران از ساعت 10:۳0 الی 1۲ روز شنبه ۲۲ دی ماه در 
مسجد امام خمینی)ره( واقع در میدان سبلان، خیابان شهید قدوسی، ستاد ارتش برگزار خواهد 
شد.گفتنی است، والده مؤمنه و مکرّمه امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی، فرمانده کل ارتش 

صبح امروز به رحمت ایزدی پیوست.

زائری ممنوع التصویر شد! 
 اکبر رنجبرزاده نماینده مردم اسدآباد و عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی در تشریح جزئیات 
نشست مدیران صداوسیما و تهیه کننده برنامه »فرمول یک« با برخی نمایندگان در مجلس، 
اظهار داشت: در این جلسه بحثی که مطرح شد این بود که به هر حال در برخی از برنامه های 
صدا و سیما از جمله برنامه ای که در آن صحبت هایی از آقای زائری درباره مجلس و نمایندگان 
آن بحث شده بود، کلام نامناسبی پخش می شود.وی افزود: به هر حال موضوعی که درباره صحن 
مجلس و زیر سؤال بردن آن در برنامه فرمول یک از شبکه یک سیما پخش شد، حرف های 
نامناسبی درباره مجلس شورای اسلامی زده شد.عضو هیأت رئیسه شورای اسلامی ادامه داد: در 
جلسه مذکور، همچنین عنوان شد که جایگاه مجلس دارای قداستی است و قداست آن برای همه 
آحاد مردم فرض است.رنجبرزاده عنوان کرد: ما در این جلسه به مدیران صدا و سیما گفتیم این 
تصاویر شهدایی که در مجلس وجود دارد همگی از همین جایگاه مجلس برخاستند و اگر موضوع 
و مشکلاتی هم مانند نماینده سراوان پیش بیاید، نباید به کلیت مجلس تعمیم داده شود و این 
جایگاه را تخریب کند. وی بیان کرد: من فکر می کنم از برنامه های آتی صدا و سیما از حضور 
آقای زائری که شأن مجلس و جایگاه آن را زیر سؤال برد استفاده نکنند، البته در جلسه مذکور 
بنا بر قول رئیس سازمان صدا و سیما مقرر شد از حضور محمدرضا زائری در برنامه های صدا و 

سیما ممانعت به عمل آید.

بازگشت مهاجران افغان از ایران رکورد زد
 خبرگزاری فرانسه در یادداشتی به بازگشت گسترده آوارگان افغان از ایران خبر داده است.به 
 )IOM( گزارش »تابناک« به نقل از شفقنا، مدیریریت مهاجران افغان مرکز بین المللی مهاجران
در گزارشی اعلام کرد در سال ۲01۸ بیش از ۸00 هزار مهاجر افغان از ایران به کشورشان 
بازگشته اند. این سازمان وضعیت اقتصادی ایران، تحریم های آمریکا و همچنین نوسانات اقتصادی 
در این کشور را عامل اصلی بازگشت مهاجران افغان به کشورشان عنوان کرده است.درحالیکه 
بازگشت مهاجران افغان از ایران افزایش شدیدی یافته، بازگشت آنان از پاکستان همچنان کم 
است به طوریکه در سال ۲01۸ تنها ۳۳ هزار مهاجر افغان از این کشور رفته اند. پیش بینی می شود 

بین ۵/1 تا ۲ میلیون مهاجر افغان در ایران حضور داشته باشند.

محمدعلی ابطحی: مجسمه واعظی را باید طلا گرفت! 
رئیس دفتر رئیس دولت اصلاحات در واکنش به اظهارات اخیر واعظی مبنی بر عدم ائتلاف 
دولت با اصلاح طلبان در انتخابات ۹۲ و ۹6 واکنش نشان داد.محمدعلی ابطحی واکنش به 
مصاحبه محمود واعظی رئیس دفتر روحانی با تسنیم که گفته "ما هیچ گاه با اصلاح طلبان 
تندرو ائتلاف نکردیم" در توئیتی نوشت: اصلاح طلب ها باید مجسمه آقای واعظی را طلا 
بگیرند. باز گفته روحانی در انتخابات با اصلاحات ائتلاف نداشته و پیروز انتخابات حزب اعتدال 
بوده.وی در ادامه نوشته است: "به رو نیاورید اسم این حزب }اعتدال و توسعه{ را نشنیده بودید! 
اصلا همه کارهای این جنس خوب بیخ ریش حزب پیروز اعتدال و توسعه و آقای واعظی. 

قَبِلتْ را بگید، کِل بکشیم."

آیت الله علوی گرگانی:

نباید در گزینش افراد روابط بر ضوابط مقدم شود
یکی از مراجع تقلید شیعیان کوتاهی در امر گزینش را موجب ایجاد خسارات بسیار بر جامعه و مردم 

دانست و گفت: در گزینش روابط بر ضوابط مقدم نشود.
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی ظهر سه شنبه در دیدار مسئولان گزینش استان قم بیان کرد: 
گزینش از اهمیت بسیاری برخوردار است زیرا در صورت کوتاهی در این امر خسارت بسیار سنگینی بر 
جامعه و مردم وارد می شود.وی با اشاره به تبعات بی توجهی به موضوع گزینش، افزود: برای گزینش افراد 
باید از اشخاصی استفاده شود که در این زمینه مناسب تر و شایسته تر هستند.استاد سطوح عالی حوزه 
بیان کرد: بی توجهی به مسئله گزینش در صدر اسلام خسارات جبران ناپذیری را ایجاد کرد و این امر 
موجب شد تا اصحاب پیامبر)ص( در جنگ با دشمنان با مشکلاتی مواجه شوند.وی با تأکید بر اینکه 
در گزینش روابط بر ضوابط مقدم نشود، افزود: در گزینش باید به دنبال افراد شایسته باشید تا آن ها را 
بر کسانی که با ضابطه و به واسطه دیگران قصد حضور در این شغل را دارند، مقدم کنید.آیت الله علوی 
گرگانی بیان کرد: متأسفانه گاهی با یک تلفن، فردی را که با شایستگی به ارائه خدمت می پردازد را 
جابجا می کنند و به جای آنها افرادی که لیاقت ندارند را جایگزین می کنند.وی گفت: گزینش کارمندان 
مسئولیتی بسیار سنگین و حساس است که باید مورد توجه قرار گیرد و نباید در این عرصه کوتاهی شود.

این مفسر قرآن کریم با بیان اینکه برخی مسئولیت ها در انقلاب از جمله کلیدی ترین مسئولیت هاست، 
افزود: مسئولیت در قوه مقننه و مجریه بسیار مهم است که باید افراد شایسته، متعهد وانقلابی در این 
عرصه فعالیت کنند.وی در ادامه افزود: گزینش نشدن صحیح افراد سبب فساد در جامعه می شود زیرا 
چنانچه افراد نالایقی وارد ارگان های مختلف جامعه شوند، خسارت های بسیاری را ایجاد خواهند کرد.

آیت الله علوی گرگانی بیان کرد: پست های کلیدی باید به افراد باایمان، انقلابی، دینی و متعهد و معتقد 
به اسلام و ارزش های اخلاقی واگذار شود تا بتوانیم از این طریق سبب پیشرفت نظام و انقلاب شویم.

استاندار قم: 

تداوم انقلاب در گرو نهادینه کردن فرهنگ قرآنی است 
استاندار قم گفت:  تداوم انقلاب اسلامی در گرو نهادینه کردن فرهنگ قرآنی بخصوص در بین نسل 

جوان جامعه است. 
بهرام سرمست روز سه شنبه در جلسه توسعه و ترویج فرهنگ قرآنی با بیان اینکه استانداری و 
دستگاه های دولتی باید به مساله ترویج فرهنگ قرآنی به عنوان یک رسالت دینی نگاه کنند افزود: اداره 
های دولتی باید اهتمام جدی نسبت به این مساله مهم داشته باشند.وی با بیان اینکه آموزش های قرآنی 
باید به صورت هدفمند انجام شوند افزود: باید مخاطب آموزش ها شناسایی شده و محتوای آموزشی 
بر اساس ویژگی های آنها تعیین شود.استاندار قم همچنین ایجاد الگوهای عملی در زمینه زندگی 
قرآنی برای جامعه را ضروری دانست و تصریح کرد: قاریان و حافظان قرآن کریم که در زندگی فردی و 
اجتماعی موفق هستند باید به مردم شناسانده شده و مورد تشویق قرار بگیرند.وی در بخش دیگری از 
سخنان خود به جایگاه دینی و فرهنگی استان قم اشاره و خاطرنشان کرد: حوزه های علمیه و آموزش و 
پرورش پیشینه علمی و ظرفیت های بسیار خوبی در این راستا دارند که باید به آنها توجه شود.سرمست 
گفت:  در زمینه تولید نرم افزارهای اسلامی و تولید محتوای دینی،  قم باید به یک شهر تاثیرگذار در 
سطح جهانی تبدیل شده و زمینه صادرات محصولات از این شهر فراهم شود.وی همچنین با اشاره به 
در پیش بودن سالگرد قیام 1۹ دی مردم قم اظهار داشت: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته شاهد 

دیدار باشکوه مردم قم با رهبر معظم انقلاب اسلامی در سالروز این واقعه خواهیم بود.

کاردانم ولی بی کارم!!! کاریکاتور

 محمدعلی رجبی

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

نصب گلدان های سنگی
 در رفیوژ وسط بلوارهای شهری 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: با هدف 
زیباسازی و توسعه عرصه های سبز معابر شهری پروژه استقرار فلاورباکس 

در دستور کار سازمان قرار گرفته است.
پیام جوادیان با اشاره به برنامه سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
مبنی بر نصب فلاورباکس هایی در معابر سطح شهر اظهار کرد: از اواخر 
سال ۹۵ کمیته ای برای ساخت و نصب فلاور باکس ها در رفیوژ وسط 
بلوارها با هدف افزایش فضای سبز شهری در بلوارهایی که فاقد فضای سبز 
بوده تشکیل شد.وی یکی از اقدامات در راستای تامین این فلاورباکس ها 
را بررسی انواع آنها برای انتخاب محصول نهایی عنوان کرد و افزود: پس 
از بررسی، انواع فلاور باکس های موجود، فلاورباکس سیمانی تمام عایق 
پلیمری از جنس همانتوس با ابعاد 1۲0 در 4۵ سانتیمتر انتخاب شد و بعد 
از انتخاب پیمانکار عملیات اجرایی آن در مناطق یک و هفت در دستور کار 
قرار گرفت.مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم سیستم 
آبیاری فلاور باکس ها را قطره ای عنوان کرد و ادامه داد: این طرح تا پایان 
سال در مناطق چهار و دو و همچنین خیابان کلهری در منطقه پنج نیز اجرا 
می شود و سیستم آبرسانی آن نیز به  صورت قطره ای بوده تا در فصل گرما 
با مشکل آب رسانی مواجه نشویم.وی از طراحی و ساخت گلدان های سنگی 
در ورودی میدان ها نیز خبر داد و خاطرنشان کرد: گلدان های سنگی در 
ورودی میدان هایی که فاقد فضای سبز هستند جانمایی شده و نوع کاشت 
و تعداد و محل آن نیز در کمیته طراحی به تصویب رسیده و با پایان عملیات 

ساخت آن ها وارد مرحله اجرا خواهد شد.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی
 اطراف حرم مطهر خبرداد 

آغاز پروژه بهسازی 
محور درخت پیر و پامنار

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( از آغاز پروژه بهسازی محور درخت پیر و پامنار در 

بافت تاریخی شهر قم خبر داد.
علیرضا خاکی با اشاره به روند اجرای پروژه احیای بافت در مناطق 
مختلف شهر اظهار کرد: در ادامه پروژه های سال گذشته که بحث بهسازی 
محور شاکری کوچه ۵ عماریاسر و محدوده بیت النور تا کوچه شاه حمزه 
و محور سیدحسن بوده، تا به امروز پروژه های بهسازی آب انبار لب چال تا 
خیابان آذر و محور گذرقلعه و پنجعلی که شامل خیابان چهارمردان تا خانه 
روحانی و مسجد چهارمردان تا امامزاده زید است اجرایی شده است.وی با 
اشاره به آغاز پروژه بهسازی محور درخت پیر و پامنار اذعان کرد: برخی از 
این پروژه ها رو به اتمام بوده و برخی ۵0 درصد پیشرفت فیزیکی دارند.

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( به دیگر پروژه های سازمان در این محورهای تاریخی و فرسوده 
اشاره کرد و گفت: دو پروژه نیز شامل بهسازی جداره سازی محور عشقعلی و 
ادامه محور پامنار است که به زودی اجرایی خواهد شد.وی بیان کرد: در این 
پروژه ها یا راسا شهرداری وارد شده یا به صورت مشارکتی با راه و شهرسازی 

اقدامات عمرانی صورت گرفته است.

شهردار منطقه سه قم  خبرداد

هزینه 1.5 میلیارد تومانی شهرداری 
برای توسعه بوستان ولایت

شهردار منطقه سه قم از هزینه 1.۵ میلیارد تومانی شهرداری برای 
توسعه بوستان ولایت خبر داد.

سیدشمس الدین نعمتی با اشاره به آخرین وضعیت احداث بوستان 
جنگلی ولایت در این منطقه اظهار کرد: بوستان ولایت در راستای توسعه 
سرانه فضاهای سبز شهری و منطقه سه در محدوده عوارضی قم تهران 
در حال احداث است و بخش عمده درختکاری آن انجام شده است.وی 
با بیان اینکه تاکنون در بیش از ۳7 هزار مترمربع از این بوستان اقدامات 
عمرانی انجام شده است، تصریح کرد: این اقدامات شامل جدولگذاری 
بتنی، زیرسازی آسفالت شوارع اصلی بوده که صورت گرفته و در کنار آن 
درختکاری نیز انجام شده است.شهردار منطقه سه قم هزینه صورت گرفته 
برای این بخش بوستان جنگلی ولایت را 1.۵ میلیارد تومان ذکر کرد و 
افزود: در این پروژه 7۲ هزار مترمربع کاشت صورت گرفته که در این بخش 
مسیر دسترسی انجام شده و آماده بهره برداری است.وی با بیان اینکه بوستان 
جنگلی ولایت یکی از ظرفیت های بسیار خوب فضای سبز قم است، اذعان 
کرد: در منطقه سه سرانه  فضای سبز نسبت به دیگر مناطق مطلوب تر است 

و تلاش داریم همچنان نسبت به توسعه سرانه  فضای سبز گام برداریم.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد

تولید بیش از 200 هزار تن آسفالت  
طی ماه گذشته

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از تولید بیش از ۲00 
هزار تن آسفالت در ۹ ماهه نخست امسال در کارخانه آسفالت شهرداری 
خبر داد. محمدتقی نادعلی با بیان اینکه کارخانه آسفالت شهرداری قم زیر 
نظر سازمان توسعه و عمران فعالیت می کند، اظهار کرد: سال گذشته حدود 
۳0۳ هزار تن تولید آسفالت در شهر قم صورت گرفت که این میزان حتی 
از تهران نیز بیشتر بوده است.وی افزود: امسال تا امروز توانستیم بالغ بر ۲00 
هزار تن آسفالت تولید کنیم که نظارت جدی فنی و کیفی بر روند تولید 
این آسفالت صورت می گیرد.مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری 
قم با بیان اینکه آسفالت تولیدی در کارخانه شهرداری کیفیت برتر را در 
استان دارد، تصریح کرد: آسفالتی که تولید می شود بر اساس تقاضای مناطق 
و نهادهای شهری است؛ در پردیسان بخشی در اختیار شهرداری بوده و 
بخشی در اختیار راه و شهرسازی است که عمدتا توزیع آسفالت در بخش 

زیر نظر شهرداری انجام می شود.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

برپایی بازارچه های خیریه ادامه می یابد
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: با توجه به 
استقبال خوب مردم از برپایی بازارچه های خیریه در شهر، تا پایان سال 
حداقل دو بازارچه دیگر برپا خواهد شد.ابوالقاسم مقیمی با اشاره به برپایی 
بازارچه های خیریه در مناطق مختلف شهر به همت سازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری قم اظهار کرد: اخیرا بازارچه خیریه در فرهنگسرای خانواده 
در بنیاد و سرای محله سالاریه برگزار شد که استقبال خوبی نیز از سوی 
شهروندان صورت گرفت.وی با اشاره به جزئیات این بازارچه اذعان کرد: این 
بازارچه در سرای سالاریه یکروزه برگزار شد اما بازارچه خیریه ایثار دو روزه 

بود که قبل از شب یلدا برگزار شد و استقبال چشمگیری صورت گرفت.

شهردار منطقه هفت  قم عنوان کرد: 

صرف بیش از 9 میلیارد ریال اعتبار 
جهت جدولگذاری و اصلاح انهار

شهردار منطقه هفت  قم از هزینه کرد بیش از ۹ میلیارد ریال اعتبار 
جهت جدولگذاری و اصلاح انهار در ۹ ماهه اول سال جاری خبر داد.

مجید متین فر اقدامات این منطقه را در زمینه جدولگذاری و اصلاح انهار 
معابر را تشریح نمود و افزود: این اقدامات جهت دفع و جمع آوری آبهای 
سطحی در سطح منطقه صورت گرفته است.مجید متین فر اظهار داشت 
: بیش از 10 معبر در سطح منطقه تحت عملیات جدولگذاری قرار گرفت 
و در برخی معابر نیز جدولگذاری به همراه اصلاح نهر انجام شد.وی افزود : 
از جمله معابری که مورد عملیات جدولگذاری و اصلاح انهار قرار گرفته اند 
شامل خیابان بوعلی سینا، کوچه شهید کاظمیان، کوچه ۲۹ خیابان 1۹ 
دی، کوچه های ۵7 و ۵۹ خیابان امام خمینی)ره( و کوچه فرهنگ می 

باشد و بقیه معابر مورد نظر نیز در دستور کار این منطقه می باشد.

اخبــار

با اشاره به  الله مکارم شیرازی  آیت 
نقشه های شوم دشمنان برای ضربه زدن 
به روحانیت و مرجعیت تاکید کرد که 
مرجعیت و روحانیت حذف شدنی نیست.

عصر  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
روزدوشنبه  در دیدار طلاب و فضلای 
مدارس علمیه امام حسین)ع( و الغدیر 
اهواز، با استناد به حدیثی به تبیین ویژگی 
ها و شاخص های عالمان و طالبان علم 
پرداخت و گفت: طالبان علم جویندگان 
راه حقیقت و بهشت هستند، ملائک و 
همه موجودات حتی ماهیان دریا برای 

طالبان علم طلب استغار می کنند.
وی طلبگی و سربازی امام عصر)عج( 
را افتخار و توفیقی بزرگ دانست و خطاب 
ابراز داشت:  به طلاب حاضر در جلسه 
هر روز و شب باید خدا را شاکر باشید 
که در این مسیر مقدس قرار گرفته اید؛ 
قدر این نعمت را بدانید و با تمام وجود در 
انجام رسالت خود کوشا باشید.این مرجع 

تقلید به تبیین رموز موفقیت طلاب علوم 
اگر طلاب  یادآورشد:  و  پرداخت  دینی 
سه اصل نظم، داشتن پشتکار و اخلاص 
در نیت را داشته باشند، خدای متعال 
نیز به آنها توفیق عطا می کند.آیت الله 
مکارم شیرازی در ادامه سخنان خود با 
اشاره به تشدید هجمه ها علیه روحانیت 

و مرجعیت، به تبیین چرایی این هجمه 
ها پرداخت و گفت: دشمنان از مرجعیت 
و عاشورای حسینی ضربه خورده اند، آنها 
تصریح کرده اند تا این دو اصل هست 
نخواهیم توانست در برابر شیعه و پیروان 

مکتب اهل بیت)ع( کاری از پیش ببریم.
حوزه  خارج  درس  برجسته  استاد 

علمیه قم با تاکید بر این که مرجعیت 
حذف شدنی نیست، اضافه کرد: آنها تا به 
حال هرچه تلاش کرده اند این دو اصل 
را کمرنگ کنند نتوانسته اند، حوزه علمیه 
قم امروز چه به لحاظ کمی و چه به لحاظ 
کیفی قابل قیاس با گذشته نیست؛ عاشورا 
و اربعین نیز هر سال باشکوه و عظمت 

بیشتری برگزار می شود.
این مرجع تقلید در ادامه با اشاره به 
داشت:  ابراز  خوزستان،  ویژه  موقعیت 
خوزستان و اهواز موقعیت ویژه و حساسی 
دارند، دشمنان برای این منطقه برنامه ها 
دارند، شما باید سعی کنید به شبهات آشنا 

باشید و جواب آنها را بدهید.
یادآورشد:  شیرازی  مکارم  الله  آیت 
وهابیت تکفیری در حال نزول و پایان 
عمرشان نزدیک است، آنها با پول های 
سعودی می خواهند برنامه های خود را 
دنبال کنند؛ شما در مقابل برنامه های 
وهابیت باید به صورت جهادی کار کنید. 

آیت الله مکارم شیرازی:

مرجعیت حذف شدنی نیست


